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روزنامه

دکتر مصطفی ترک زهرانی، متولد 1333 و دارای مدرک دکتری روابط بین الملل از دانشگاه تهران 
است. او نماینده مطالعاتی وزارت خارجه و دستیار نماینده دائم ایران در سازمان ملل بوده و سابقه 
ریاست دفتر مطالعات سیاسی و بین المللی وزارت امور خارجه را نیز در کارنامه خود دارد. وی استاد 

دانشکده روابط بین الملل و بنیان گذار موسسه صلح و امنیت بشری است.
روندهای جدید بین المللی، نظریه های تحریم اقتصادی، روابط ایران و آمریکا، ربع قرن جنگ سرد، 
تحول حاکمیت در عصر جهانی شدن، نظریه پایان جنگ موردمطالعه جنگ ایران و عراق، نظریه سیاسی 
علامه طباطبایی ازجمله تألیفات وی بوده و آخرین کتاب او بررسی انتقادی سیاست خارجی آمریکا 

است. وی همچنین دارای مقالات متعددی در نشریات معتبر سیاسی و همایش های علمی کشور 
می باشد. دکتر زهرانی هم اکنون، مدیرکل دفتر مطالعات سیاسي و بین المللي وزارت امور خارجه 

می باشد. در ادامه گفت وگوی »ایمان«  را با وی بخوانید:
 وضعیت ایران قبل از توافق هسته ای را چگونه ارزیابی می کنید.

قبل از این توافق ما کشوری بودیم که 6 قطعنامه شورای امنیت بر مبنای فصل 7 منشور سازمان ملل گرفته 
بودیم. اینکه چرا ما این قطعنامه ها را گرفتیم و آیا می توانستیم آن ها را نگیریم، بحث جداگانه ای می طلبد و قصد 

نداریم وارد این موضوع شویم. آنچه باید عرض کنم این است که تقریباً همه کشورهایی که ...

مدیرکل دفتر مطالعات سیاسي و بین المللي وزارت امور خارجه در گفت و گو با ایمان:

قدرت های بزرگ دنیا برای تأمین منافع ایران امضاء دادند

قائم مقام معاونت شهرسازي و امور زیربنایي شهرداري قم: 

خیابان ساحلی دوسطحه می شود
یک فعال سیاسی اصلاح طلب  با اشاره به انتخابات 

مجلس دهم عنوان کرد:

منابع مالی رقیب 
چالش اصلی 
اصلاح طلبان

سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی با اشاره به مسائل 
به وجود آمده بین معاون اول دولت یازدهم و رئیس دولت 
های نهم و دهم، دلیل شکایت احمدی نژاد از جهانگیری را 
اینگونه بیان کرد: او - احمدی نژاد - تلاش می کند بگوید 
برخوردهایی که با یاران و نزدیکان او به دلیل فسادهای 

اقتصادی کلان صورت گرفته، سیاسی است.
سید حسین مرعشی در مورد شانس احمدی نژاد و نیروهای 
منسوب به او در انتخابات آینده مجلس شورای اسلامی تأکید 
کرد: به نظر من آنها در انتخابات برد نمی کنند. آنها فعلا باید 
جوابگوی فسادهای قبلی شان باشند. بعید است آنها فرصتی پیدا 
کرده و بخواهند در انتخابات شرکت کنند. آنها تا چند سال آینده 
درگیر جوابگویی به مفاسد اقتصادی خودشان هستند تا از آن 
پرونده ها خلاص شوند. وی در مورد مسائل به وجود آمده بین 
معاون اول رئیس جمهور در دولت یازدهم و رئیس دولت های 
نهم و دهم ضمن بیان اینکه این مسأله خیلی مهمی نیست، اظهار 
کرد: دوستان احمدی نژاد یکی پس از دیگری به جرم مفاسد 
سنگین اقتصادی بازداشت می شوند. احمدی نژاد تلاش می کند 

که بگوید این نوع برخورد با یاران او سیاسی است...

سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی

بهترین راه کنارگذاشتن 
احمدی نژادی ها از صحنه 
سیاسی، آگاهی مردم است

با فروشندگان مانتوهاي شیشه اي، نازک، چسبان، کوتاه و بدون دکمه برخورد می شود

اخطار اماکن 
به مانتوفروشی ها

مدیر کل پدافند غیرعامل استان قم در بازدید از روزنامه ایمان:

مطالعات پدافند غیر عاملی
 برای پروژه های عمرانی الزامی است

 ایمان: مدیر کل پدافند غیرعامل استان قم گفت: براساس 
ماده 215 برنامه پنجم توسعه که در برنامه ششم نیز بر آن 
تاکید شده است داشتن مطالعات پدافند غیر عامل برای پروژه 
های عمرانی الزامی است و همه دستگاه ها ملزم به انجام آن 

هستند.

مهندس مهدی متقیان که به همراه معاونین و کارشناسان این اداره 
کل از روزنامه ایمان بازدید کرد طی سخنانی اظهارداشت: اگر دستگاهی 
پروژه ای را بدون انجام مطالعات پدافند غیرعامل انجام دهد اگر مبادله 
توافق نامه صورت گیرد و اعتبار به آن تخصیص یابد این کار خلاف 

قانون و در حکم تصرف در بیت المال بوده که قابل پیگیری است...

در ارزیابی عملکرد سال 1393 سازمان جهاد کشاورزی استان قم به عنوان دستگاه 
برتر معرفی و در جلسه شورای اداری استان موردتقدیر قرار گرفت.

به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان، در جلسه شورای اداری استان قم 
که با حضور استاندار، فرماندار، نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی و دیگر مدیران کل 
ادارات و سازمان های استان قم برگزار شد، سید مهدی صادقی استاندار قم با اهداء لوح تقدیری از 
محمدرضا طلایی رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم تجلیل به عمل آورد. در این لوح تقدیر 
که به امضاء به امضاء سید مهدی صادقی استاندار قم رسیده، آمده است: نظر به اینکه طی ارزیابی 

و رتبه بندی دستگاه های اجرایی استان قم در سال 93، دستگاه تحت مدیریت جنابعالی، حائز رتبه 
برتر گردیده است، لذا با گرامیداشت هفته دولت، یادآور خاطرات دولتمردان صدیق و خدمتگزار 
انقلاب اسلامی »شهیدان رجایی و باهنر« و تبریک و توفیق درخور تحسین به دست آمده در سایه 
تلاش و کوشش و همدلی سازمانی، به پاس قدردانی از زحمات و تلاش های ارزنده شما و مجموعه 
همکاران محترم، این لوح تقدیم می گردد. در ادامه این لوح تقدیر تصریح شده است: امید است 
با استعانت از درگاه ایزد حق تعالی، در خدمت به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و پیشبرد 

شایسته اهداف و سیاست های دولت تدبیر و امید در استان قم، موفق و سربلند باشید.

رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومي فرماندهي انتظامي استان قم به تولیدکنندگان و عرضه کنندگان مانتوهاي شیشه اي 
هشدار داد و گفت: طرح برخورد با فروشندگان مانتوهاي شیشه اي و نامتعارف اجرا مي شود.

 سروان محمدرضا فرح بخش با اشاره به طرح برخورد با تولیدکنندگان و فروشندگان مانتوهاي شیشه اي و بدن نما، گفت: این طرح با 
هماهنگي اتحادیه پوشاک و با محوریت مراکز تولید و عرضه مانتوهاي شیشه اي، نازک، چسبان، کوتاه و بدون دکمه در سطح شهر اجرا 

خواهد شد ...
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کار شناس هوا شناسی استان قم 

هوای قم اواسط هفته بارانی می شود

شیوع ویروس کرونا در عربستان جدی است
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سرمقاله:  محسن بهشتی

مساحت استان قم 12 هزار و 
650 هکتار است که از این میان 2 
هزار هکتار معادل یک ششم دارای 
بافت های  است.  فرسوده  بافت 
ندارند،  بنا  استحکام  فرسوده 
همچنین معابر این بافت ها نیز 
هستند.  کم عرض  و  نفوذناپذیر 

متأسفانه تاکنون حمایت های ...

بافت فرسوده
تهدید یا فرصت
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بردن برجام به مجلس 
به نفع طرف مقابل است

رئیس جمهور در نشست خبری:

قصد دعوا با هیچ نهاد و کسی را نداریم
صحبت کردن از قانون و قانونمداری برای برخی تلخ به نظر می رسد

از گذشته درس بگیریم و نگذاریم انحراف تکرار شود
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امتیاز بهره برداری از سازه های استند دیواری سطح شهر 

به مدت دو سال  از طریق برگزاری مزایده به بخش خصوصی 

واگذار نماید.

لذا از کلیه کانون های تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به 

عمل می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز 

جهت دریافت اسناد و ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی 

شهرداری قم واقع در خیابان شهید طالقانی )آذر(، کوچه 

شماره 25، ساختمان زیباسازی، واحد حقوقی مراجعه و یا 

جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 37722900 

تماس حاصل فرمائید. 

ضمنا سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده 

خواهد بود. 

سازمان زیباسازی شهرداری قم

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی تجدید مزایده )نوبت  اول(

درگذشت بانوی مکرمه علویه متعلقه 

حجت الاسلام والمسلمین حاج سید جعفر طباطبایی 

و ام الزوجه حضرتعالی را به جنابعالی و خاندان مصاب 

تسلیت عرض نماییم

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها 

حضرت آیت الله سید محمد سعیدی
) دامت برکاته(

کارکنان و خادمین آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام ا... علیها

آگهی تسلیت

در ارزیابی عملکرد سال 93:

جهاد کشاورزی قم دستگاه برتر استان شد
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اخبار
رییس دفتر نمایندگی وزارت خارجه درقم:

قم نقش ویژه ای در حاشیه مذاکرات 
هسته ای داشته است

رییس دفتر نمایندگی وزارت امور خارجه در قم با اشاره به اوج گیری مذاکرات 
هسته ای کشورمان در دو سال اخیر گفت: این استان نقش ویژه ای درحاشیه 
این مذاکرات به ویژه در تبیین فتوای تحریم سلاح های کشتار جمعی در اسلام 

داشت.
به گزارش روابط عمومی دفتر نمایندگی وزارت امور خارجه درقم، حمید مکارم در گفت 
و گویی افزود: درسالهای اخیر چندین هیات اروپایی و آمریکایی ضمن سفر به قم درصدد 

بررسی ادله فتوای رهبر معظم انقلاب در تحریم سلاح هسته ای بودند. 
وی ادامه داد: آنها در گفت و گو با فقهای حوزه دلائل عقلی و نقلی این فتوا را بررسی 
کرده و به روشنی دریافتند که این فتوا نه سیاسی است و انحصاری، بلکه سایر مراجع عظام 

نیز بر این دیدگاه اتفاق نظر دارند.
مکارم با اشاره به برگزاری همایش فقه هسته ای در اسفند 92 گفت: مقالات ارائه شده 
در این همایش و برنامه های مشابه آن، سرمایه خوبی برای اقناع نخبگان دینی جهان در 

موضوع فتوای رهبر فرزانه انقلاب است.
وی اظهار امیدواری کرد که این همایش در سطح بین المللی و با حضور علمای سایر 

ادیان و مذاهب برگزار شود.
وی درادامه با اشاره به ایجاد 28 نمایندگی وزارتخارجه در استان های مختلف کشور 
گفت: نخستین شرح وظیفه این دفاتر ارائه خدمات کنسولی )مانند تایید اسناد، اعطای 

ویزای فرودگاهی، همکاری در حل مشکلات ایرانیان خارج از کشور و غیره( است.
مکارم، دومین عملکرد نمایندگی های داخل کشور را کمک به جذب سرمایه گذاری 
خارجی و تسهیل روابط بین المللی استان ها در زمینه های مختلف و تبادل هیاتهای 

خارجی اعلام کرد.
مکارم افزود: با توجه به ماهیت بین الملی استان قم که مورد اشاره مقام معظم رهبری 
در سفر سه سال قبل ایشان به قم بود، وظیفه و مسئولیت این نمایندگی مضاعف خواهد 
بود، هرچند که موضوع بین المللی کردن فضای قم یک مسوولیت چندجانبه است و سایر 

دستگاهها نیز باید زمینه های سخت افزاری و نرم افزاری آنرا فراهم سازند.
وی توسعه دیپلماسی دینی و مناسبات بین المللی حوزه علمیه را از دیگر خدمات دفتر 
وزارت خارجه در قم ذکر کرد و افزود: با توجه به دو عنصر عقلانیت و اعتدال در فرهنگ 
شیعی هیات های دینی و علمی بسیاری علاقه مند به گفت و گو با علمای حوزه و شنیدن 

دیدگاههای آنها می باشند.

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی  استان :

هشتم شهریورماه یادآور کینه توزی 
استکبار جهانی علیه  ایران است

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم با صدور بیانیه ای به مناسبت 
فرارسیدن هفته دولت، اعلام کرد: هشتم شهریورماه یادآور ددمنشی و کینه 
توزی سردمداران کفرپیشه استکبار جهانی به سرکردگی شیطان بزرگ آمریکا 

و صهیونیست کودک کش علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی است.
در این بیانیه که نسخه ای از آن روز شنبه در اختیار ایمان قرار گرفت، آمده است: هشتم 
شهریور مصادف با انفجار هولناک ساختمان نخست وزیری توسط منافقین مزدور و شهادت 
مظلومانه دو چهره محبوب و نماد عینی کارگزار علوی، شهیدان والامقام، رییس جمهور 
فرزانه و مکتبی شهید محمدعلی رجایی و نخست وزیر دانشمند شهید حجت الاسلام 

والمسلمین باهنر و همراهان آن دو عزیز سفر کرده می باشد.
در این بیانیه تاکید شده است: حضرت آیت الله العظمی خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
در بیان ژرف و حکیمانه بر ضرورت بزرگداشت یاد و خاطره آن دو شهید به عنوان گفتمان 
انقلاب اسلامی تاکید و می فرمایند: »شهید رجایی و شهید باهنر چهره های درخشانی 
هستند که زنده نگه داشتن نام این شهدا، در واقع زنده نگه داشتن گفتمان انقلاب و ارزش 

شهادت است«.
در این بیانیه اضافه شده است: به آگاهی می رساند در ادامه برنامه های گرامیداشت 
شهدای مظلوم فاجعه هشتم شهریورماه سال 1360 مراسم ویژه ای بعد از نماز مغرب 
و عشا روز شنبه هفتم شهریور با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین ماندگاری رییس 
هیات امناء موسسه روایت سیره شهدا و ساعت 12 )قبل از نماز ظهر و عصر( روز یکشنبه 
هشتم شهریورماه با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین آشتیانی عضو جامعه مدرسین 
حوزه علمیه و نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در محل شبستان بزرگ امام 
خمینی)ره( حرم مطهر حضرت معصومه)س( برگزار خواهد شد که در همین رابطه با 
عنایت به اهمیت موضوع از امت حزب الله همیشه حاضر در صحنه برای شرکت در مراسم 
مذکور دعوت به عمل می آید.دوم تا هشتم شهریورماه به عنوان هفته دولت نامگذاری 

شده است.

دبیر جشنواره خوارزمی قم خبرداد:

کسب رتبه سوم جشنواره نوجوان خوارزمی 
توسط دانش آموزان قمی

 دبیر جشنواره خوارزمی استان قم از کسب رتبه سوم کشوری در مسابقات 
نوجوان خوارزمی توسط دانش آموزان قمی خبرداد.

حسین کرمی اظهار داشت: 29 طرح از استان قم به هفدهمین دوره جشنواره جوان 
خوارزمی راه یافت و 21 طرح نیز در مرحله استانی برگزیده شده است.

وی گفت: جشنواره جوان خوارزمی در مرحله داوری است که در هفته پژوهش نتایج 
جشنواره کشوری اعلام می شود.

دبیر جشنواره خوارزمی استان قم با اشاره به اینکه جشنواره جوان خوارزمی برای دانش 
آموزان دوره متوسطه دوم است، گفت: امسال 120 طرح از استان قم به دبیرخانه ارسال 

شده که پس از اتمام داوری 29 طرح به مرحله کشوری راه یافتند.
وی گفت: برگزیدگان جشنواره جوان خوارزمی عضو بنیاد ملی نخبگان شده و تسهیلات 

ورود به دانشگاه و برای پسران معافیت سربازی اعطا می شود.
کرمی بیان کرد: جشنواره نوجوان خوارزمی نیز برای دوره متوسطه اول در مشهد برگزار 
شد که چهار طرح در چهار رشته مسابقات آزمایشگاهی، ادبی، پژوهشی و دست ساخته 
به مرحله کشوری راه یافتند که دانش آموزان قمی در این جشنواره رتبه سوم کشوری را 

کسب کردند.
وی گفت: مدارس ایده های خود را به پژوهش سراها ارسال کرده و پس از بررسی 
ایده های برتر انتخاب می شوند و توسط مشاورین ایرادات گرفته شده و آثاری که قابلیت 

اجرایی شدن دارند به مرحله داوری استان ارسال شده اند.
دبیر جشنواره خوارزمی استان قم عنوان کرد: به افرادی که در متوسطه اول برگزیده 

جشنواره نوجوان خوارزمی می شوند جوایزی اهدا می شوند.

حوادث
با فروشندگان مانتوهاي شیشه اي، نازک، چسبان، کوتاه و بدون دکمه برخورد می شود:

اخطار اماکن به مانتوفروشی ها
به  قم  استان  انتظامي  فرماندهي  عمومي  اماکن  بر  نظارت  اداره  رئیس 
تولیدکنندگان و عرضه کنندگان مانتوهاي شیشه اي هشدار داد و گفت: طرح 

برخورد با فروشندگان مانتوهاي شیشه اي و نامتعارف اجرا مي شود.
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سروان محمدرضا فرح بخش با اشاره به طرح برخورد با 
تولیدکنندگان و فروشندگان مانتوهاي شیشه اي و بدن نما، گفت: این طرح با هماهنگي 
اتحادیه پوشاک و با محوریت مراکز تولید و عرضه مانتوهاي شیشه اي، نازک، چسبان، 
کوتاه و بدون دکمه در سطح شهر اجرا خواهد شد. وي با اشاره به اینکه پیش از اجراي 
طرح، تذکرات لازم به واحدهاي صنفي ابلاغ شده است، گفت: این طرح از ابتداي شهریور 
ماه همزمان با سراسر کشور اجرا مي شود. رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومي فرماندهي 
انتظامي استان قم با اشاره به تعریف لباس هاي مجلسي و عدم استفاده از مانتو در مجالس 
و محافل مختلف، گفت: هرکدام از البسه مجلسي، داخل منزل و بیرون از منزل تعاریف 
مختلفي دارد و عرضه آنها باید براساس ضوابط و مقررات ابلاغ شده اتحادیه و نیروي انتظامي 
باشد، به طور قطع تولید و عرضه البسه براي داخل منزل بلامانع است اما اگر از این گونه 
لباس ها در مجامع عمومي استفاده شود، پلیس وظیفه دارد تا با افراد متخلف برخورد 
کند. وي گفت: امیدواریم با اجراي این طرح شاهد تخلف فروشندگان و تولیدکنندگان 
این گونه مانتوها نباشیم. سروان فرح بخش با تأکید بر اینکه ضوابط و مقررات براي زمان 
خاصي نیست و براي تمام فصول تدوین و ابلاغ مي شود، گفت: این گونه طرح ها زماني 
اجرا مي شوند که به ضوابط کم توجهي شود، عمده این گونه طرح ها در تابستان است چرا 
که در این فصل مانتوهاي کوتاه، بدون دکمه و بدن نما بیشتر مورد استفاده قرارمي گیرد، 
به هرحال پلیس در کل کشور با نظارت هاي پیوسته اي که انجام مي دهد با مانتو فروشي 

هایي که اقدام به تولید و توزیع این البسه کنند، برخورد مي کند.
برخورد با قهوه خانه هاي غیر مجاز و متخلف

رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومي فرماندهي انتظامي استان قم، در بخش دیگری از 
سخنان خود از برخورد قاطعانه پلیس با قهوه خانه هاي غیر مجاز و متخلف در این استان و 
جمع آوري آن ها خبر داد. سروان فرح بخش با اشاره به جلسه تعاملي اداره نظارت بر اماکن 
عمومي فرماندهي انتظامي استان با دادستان قم، عنوان داشت: طرح مقابله و برخورد جدي 
با قهوه خانه هاي غیر مجاز و متخلف در قم آغاز شده است و قهوه خانه هایي که در آن 
ها اقدام به ارائه قلیان به بانوان و یا اجازه انجام بازي با آلات قمار به مراجعان داده مي شود، 
پلمپ خواهند شد. گفتني است دادستان قم نیز بر اجراي قاطعانه این طرح تأکید کرد و 

افزود: مجموعه دادستاني نیز از این طرح حمایت لازم را به عمل خواهند آورد.

بر اثر واژگونی خودرو:

آزادراه قم –گرمسار باز هم قربانی گرفت
رئیس پلیس راه استان قم از وقوع دو فقره حادثه منجر به فوت طي 24 

ساعت گذشته در محورهاي این استان خبر داد.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سرهنگ اردشیر جمشیدي رادگفت: در اولین 
حادثه، یک دستگاه سواري زانتیا که در محور قم - آوه در حال تردد به علت عدم توانایي در 
کنترل وسیله نقلیه با 2 نفر عابر پیاده برخورد کرد که در نتیجه آن یک دختر بچه 6 ساله 
در دم فوت و یک نفر هم مصدوم شد که توسط بالگرد به بیمارستان شهید بهشتي منتقل 
شدند. وي در خصوص حادثه دوم، نیز گفت: شب گذشته، یک دستگاه سواري پیکان در 
کیلومتر 60 آزادراه »قم – گرمسار« به علت عدم توجه به جلو با گاردریل وسط این آزادراه 
برخورد و واژگون شد که یکي از سرنشینان آن در دم فوت و یک نفر مصدوم هم توسط 
اورژانس به بیمارستان منتقل شد. رئیس پلیس راه استان قم با اشاره به بیشترین حجم 
تردد جاده هاي کشور در شهریور ماه، به رانندگان توصیه کرد: محورهاي استان در این ماه 
از حجم ترافیک سنگیني برخوردار است و رانندگان باید با احتیاط، رعایت قوانین و مقررات 
و پرهیز از هرگونه عجله و شتاب بي مورد، تردد کرده و پس از حدود هر دو ساعت رانندگي، 

15 دقیقه استراحت داشته باشند.

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد:

پنج کشته درحوادث ترافیکی هفته گذشته قم 
رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: تصادفات یک 

هفته گذشته در این استان، پنج کشته و 568 مجروح بر جا گذاشت.
محمدرضا حسنی روز شنبه در گفت و گو با ایرنا، با اشاره به حوادث منجر به فوت در 
این استان، افزود: در حادثه واژگونی یک دستگاه خودرو پژو با 12 سرنشین، دو نفر کشته 
و شش نفر زخمی شدند.وی اضافه کرد: این حادثه ساعت پنج و 15 دقیقه روز سه شنبه 
سوم شهریورماه جاری در کیلومتر هفت آزادراه قم – تهران رخ داد.به گفته وی، بر اثر 
واژگونی یک دستگاه خودرو پژو در محور قم – آشتیان که روز پنجشنبه پنجم شهریورماه 
رخ داد، یک دختر بچه شش ساله جان باخت و پنج نفر نیز مجروح شدند. حسنی به حادثه 
دیگری اشاره کرد و گفت: ساعت 23 و 15 دقیقه شب گذشته در محور قم - گرمسار 
واژگونی پیکان باعث کشته شدن یک نفر)آقا( و مجروح شدن پنج تن شد که با دو دستگاه 
آمبولانس به مراکز درمانی منتقل شدند. وی اضافه کرد: همچنین در حادثه برخورد یک 
دستگاه زانتیا با چند عابر که روز گذشته در جاده قم - جعفریه رخ داد، متاسفانه دختربچه 

پنج ساله برغم تلاش تیمهای زمینی و هوایی اورژانس 115 جان خود را از دست داد.
به گفته وی، در این حادثه دو نفر نیز مجروح شدند که توسط بالگرد اورژانس به 
بیمارستان منتقل شدند.رییس مرکز اورژانس 115 قم به حادثه واژگونی خودرو سمند 
اشاره و بیان کرد: این حادثه که ساعت 14 و هفت دقیقه روز پنجم شهریورماه جاری در 
جاده قم - اراک رخ داد، شش مجروح برجا گذاشت.وی افزود: همچنین بر اثر برخورد یک 
دستگه خودرو سمند و یک دستگاه خودرو پژو که ساعت 18 و 10 دقیقه ششم شهریورماه 

جاری در جاده قم - دستجرد رخ داد، شش نفر مجروح شدند.
وی در ادامه به عملکرد کارشناسان اورژانس 115 قم در یک هفته گذشته اشاره و 
بیان کرد: در این مدت هشت هزار و 599 تماس با این مرکز برقرار شده که منجر به انجام 
یکهزار و 154 ماموریت شهری و 221 ماموریت جاده ای شده است. حسنی با بیان اینکه 
476 مورد از این ماموریت ها مربوط به حوادث ترافیکی بوده است، افزود: این حوادث 568 
مجروح بر جا گذاشته است که از این تعداد 199 نفر به صورت سرپایی درمان و 364 نفر 
نیز به مراکز درمانی منتقل شده اند. به گفته وی، 302 مورد از ماموریت های ترافیکی و 

349 مجروح این حوادث مربوط به حوادث موتورسیکلت سواران بوده است.

کار شناس هوا شناسی استان قم 

هوای قم اواسط هفته بارانی می شود
کار شناس هوا شناسی استان قم از بارانی شدن آسمان قم از اواسط هفته 

جاری خبر داد. 
محمدجواد ترابیان ، گفت: امروز آسمان این استان صاف همراه با وزش باد متوسط 
خواهد بود. وی عنوان کرد: در روز دوشنبه آسمان قم صاف به تدریج همراه با افزایش ابر 
و وزش باد ملایم خواهد بود و در روز سه شنبه نیز هوای قم بارانی می شود. کار شناس 
هوا شناسی قم بیان کرد: امروز سرعت وزش باد بین 20 تا 35 کیلومتر بر ساعت با جهت 
شرقی، حداقل دمای هوا 19 درجه و حداکثر دمای هوا نیز 36 درجه خواهد بود. وی اضافه 
کرد: در روز دوشنبه سرعت وزش باد 15 تا 25 کیلومتر بر ساعت با جهت شرقی، حداقل 
دمای هوا نیز 19 درجه و حداکثر دما 37 درجه پیش بینی می شود. ترابیان گفت: دمای 
هوای هفته جاری نسبت به هفته گذشته کاهش سه درجه ای داشته است. وی بیان کرد: 

پدیده شاخص استان قم طی هفته جاری بارش باران در اواسط هفته خواهد بود.

شهردار منطقه 7 قم عنوان کرد:

 معضل تملک، بزرگ ترین مانع 
ساماندهي میدان مطهري 

شهردار منطقه هفت قم معضل تملک و پیچیدگي هاي آن را بزرگ ترین مانع 
ساماندهي وضعیت کنوني در میدان مطهري عنوان کرد.

علیرضا اقبالیان افزود: مالکاني که املاکشان در این میدان است رقم هاي عجیب و 
غریبي براي واگذاري املاکشان درخواست مي کنند و از طرف دیگر ملک ها متراژ بالایي 
دارند و مبالغ سنگیني را شامل مي شوند. علیرضا اقبالیان چند مالکي بودن برخي از املاک 
این منطقه را مشکل دیگري براي ساماندهي آن دانست و افزود: مشکل دیگراین است که 
گاهي یک ملک چند مالک دارد و همین کار شهرداري را براي تملک پیچیده تر کرده است.

وي در ادامه اظهار داشت: مالکان اگر راغب به سرمایه گذاري باشند مي شود در مدت 
کوتاهي میدان مطهري را ساخت و سود خوبي نصیب مالکانش کرد اما در شرایط رکود 

اقتصادي همه دست به عصا راه مي روند و کسي تمایل به انجام کار بزرگ ندارد.
اقبالیان ابراز داشت: وضعیت میدان مطهري را مي توان به عنوان یک نمونه مناسب از 

تأثیر بدي که ضعف زیرساخت ها بر فرهنگ شهروندي مي گذارد دانست.

توسط سازمان زیباسازي شهرداري قم صورت گرفت؛ 

نصب المان زنان شهیده در بوستان نرگس
مدیرعامل سازمان زیباسازي و احیاي بافت فرسوده شهرداري قم از نصب 

المان زنان شهیده در بوستان نرگس توسط این سازمان خبر داد.
اسماعیل فتحي با تاکید بر اهمیت ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در میان نسل هاي 
امروز، گفت: زنده نگه داشتن یاد شهیدان زن در جامعه با توجه به شجاعت و جوانمردي 
این شهیدان در طول هشت سال دفاع مقدس و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت به نسل هاي 

آینده به عنوان یک فرهنگ در نظام جمهوري اسلامي، وظیفه مسئولان است.
مدیرعامل سازمان زیباسازي شهرداري قم در ادامه اظهار داشت: طراحي و نصب المان 
زنان شهیده در خیابان یاسمین نیز واقع در بلوار شهید صدوقي، با اعتبار 25 میلیون ریالي 

به پایان رسیده است. 

و  شهرسازي  معاونت  مقام  قائم 
امور زیربنایي شهرداري قم با اشاره به 
تأمین اعتباري که اخیراً براي متروي 
قم صورت گرفته است گفت: تونل مترو 
مطهري  میدان  نزدیکي  به  زودي  به 

مي رسد.
علیرضا خاکي با اشاره به اهمیت وی    ژه 
میدان مطهري در مرکز شهر قم ابراز داشت: 
این میدان از سال 78 به عنوان یک منطقه 
مهم شهري در برنامه ریزي ها مورد توجه 

وی ژه قرار دارد.
وي ادامه داد:  دو مرحله براي میدان 
مطهري طرح تهیه شد که به طرح هاي 92 

هکتاري معروف شده و قرار است خدمات 
مورد نیاز مردم و زائران را در اطراف حرم 

ساماندهي کند.
خاکي نقش میدان مطهري را در آینده 
هسته مرکزي شهر قم را بسیار حساس 
توصیف کرد و افزود: یکي از مسائلي که 
به این طرح ها اضافه شده ایستگاه منوریل 
و مترو است؛ میدان نو هم قرار است به 
عنوان یک مرکز چند منظوره خدماتي که 
مسائل اقامتي، سالن هاي همایشي، فضاهاي 
... را در خود  ورزشي، تالارهاي نمایش و 

جاي دهد دیده شده است.
داخل  ایستگاه  کرد:  نشان  خاطر  وي 

شهري قطار هم قرار است داخل شهر بماند 
و صحبت هایي شده براي اینکه یک خیابان 
مستقیم از ایستگاه به میدان مطهري متصل 
شود که باز همین خیابان طرح هاي قبلي را 

به هم خواهد ریخت.
امور  و  شهرسازي  معاونت  مقام  قائم 
اینکه  به  اشاره  با  قم  شهرداري  زیربنایي 
گاراژهاي انتهاي خیابان هدف باید تملک 
شده و خیابان ساحلي باید دو سطحه شود 
از رسیدن  پیش  است  قرار  اظهار داشت: 
مسیرها به میدان مطهري ترافیک به زیر 
پیاده رو  مسیر  سطح  روي  و  رفته  سطح 

محور باشد.

وي گفت: شهرداري قم و آستان مقدس 
حضرت معصومه)س( درصدد همکاري با 
هم هستند تا بتوانند میدان میوه و تره بار را 
تملک کنند و طرح هاي دیگر اطراف حرم 
را هم تعطیل کرده ایم چرا که همیشه یک 
نگاه از شهر به حرم داشتیم و قرار است پس 

از این نگاه از حرم به شهر حکم فرما باشد.
خاکي افزود: مسئله ساماندهي میدان 
مطهري از جایي پیچیده مي شود که بدانیم 
مجبور هستیم این میدان را همان طور که 
در شهر فعال است اصلاح کنیم؛ در واقع 
شبیه یک جراحي بدون بي هوشي است که 

سختي زیادي دارد.

استاندار قم در بازدید از نمایشگاه 
فرش دستباف ایران، توافق هسته ای 
را در افزایش صادرات فرش دستباف 

بسیار موثر ارزیابی کرد.
به گزارش روابط عمومی استانداری قم 
سید مهدی صادقی صبح امروز از بیست و 
چهارمین نمایشگاه فرش دستباف ایران که 
با حضور چشمگیر تجار فرش قم در تهران 

برگزار شد بازدید نمود.
با اشاره به  بازدید  استاندار قم در این 
جایگاه فرش دستباف ایران در سطوح بین 
المللی اظهار کرد: برگزاری چنین نمایشگاه 
هایی در سطح ملی می تواند به استفاده 
استان ها  تولیدکنندگان دیگر  تجارب  از 
فرش  صنعت  کیفی  ارتقای  راستای  در 
منجر شود. استاندار قم قرار گرفتن فرش 
دستباف قم در بین برترین های کشور در 
این نمایشگاه را مورد توجه قرار داد و افزود: 
این مساله نشان دهنده ی جایگاه فرش قم 

در سطح ملی است.
وی با اشاره به ارزش افزوده ی بسیار 
خوب صادرات فرش به کشورهای خارجی 
و سابقه ی طولانی ایران در این صنعت 
آمیخته با هنر و معنویت خاطرنشان کرد: 

توافق هسته ای و به تبع آن برداشته شدن 
تحریم ها موجب رفع مشکلات و افزایش 

صادرات فرش دستباف ایران خواهد شد.
چهارمین  و  بیست  است  ذکر  شایان 
نمایشگاه فرش ایران از تاریخ 1 تا 7 شهریور 

ماه در تهران در حال برگزاری می باشد.
ارتقای علمی به حمایت های ملی و 

همه جانبه نیاز دارد
در  ظهردیروز  همچنین  قم  استاندار 
مراسم افتتاح 6 پروژه آموزشی و پرورشی 
و  توسعه  نوسازی،   اداره کل  همت  به  که 

دبیرستان  در  قم  استان  مدارس  تجهیز 
سرافرازان جانباز برگزار شد، گفت: ارتقای 
علمی فرزندان این مرز و بوم به حمایت های 
ملی و همه جانبه نیاز دارد و همه آحاد ملت 

و مسئولان باید در این زمینه تلاش کنند.
سیدمهدی صادقی اظهار کرد: باید بر 
اساس برنامه آینده خود به فضاهای آموزشی 
و  فرهنگی  نمو علمی،  و  که سبب رشد 
تربیتی می شود، کمک کنیم تا فعالیت های 

مناسبی در این زمینه انجام شود.
زمینه  در  باید  کرد:  خاطرنشان  وی 

تامین نیازها تلاش و کوشش کرده و طوری 
برنامه ریزی کنیم که بتوانیم سهم واقعی و 

قابل قبولی برای تامین نیازها داشته باشیم.
استاندار قم با بیان اینکه تاکنون اقدامات 
خوبی در زمینه تامین فضاهای آموزشی 
علمی  ارتقای  گفت:  است  گرفته  صورت 
فرزندان این مرز و بوم به حمایت های ملی 
و همه جانبه نیاز دارد و همه آحاد ملت و 

مسئولان باید در این زمینه تلاش کنند.
وی خاطرنشان کرد: اگر این اتفاق به 
درستی انجام نشود، در ازای آنچه باید برای 
نسل آینده انجام دهیم، کم کاری کرده ایم، 
بنابراین برای ارتقای خدمات به این بخش 
تلاش می کنیم. صادقی با بیان اینکه خیران 
همواره در امر مدرسه سازی همراه بوده اند 
زمینه  در  فراوانی  تلاش  خیران  گفت: 
پروژه های آموزشی داشته اند بنابراین برای 
کسانی که در این بخش فعالیت دارند، طلب 

سلامتی و خوشبختی می کنیم.
و  فعالیت ها  کرد:  خاطرنشان  وی 
برنامه ریزی هایی در این زمینه انجام می شود 
تا بتوانیم به این بخش کمک کنیم، بنابراین 
تلاش می شود تا سهم کوچکی را برای این 

حوزه تاثیرگذار داشته باشیم.

قائم مقام معاونت شهرسازي و امور زیربنایي شهرداري قم: 

خیابان ساحلی دوسطحه می شود

استاندار قم در بازدید از نمایشگاه فرش دستباف ایران:

توافق هسته ای نقش موثری در افزایش صادرات فرش دستباف دارد

غیرعامل  پدافند  کل  مدیر  ایمان:   
استان قم گفت: براساس ماده 215 برنامه 
پنجم توسعه که در برنامه ششم نیز بر آن 
تاکید شده است داشتن مطالعات پدافند 
غیر عامل برای پروژه های عمرانی الزامی 
است و همه دستگاه ها ملزم به انجام آن 

هستند.
مهندس مهدی متقیان که به همراه معاون 
و کارشناسان این اداره کل از روزنامه ایمان 
اگر  اظهارداشت:  سخنانی  طی  کرد  بازدید 
دستگاهی پروژه ای را بدون انجام مطالعات 
پدافند غیرعامل انجام دهد اگر مبادله توافق 
نامه صورت گیرد و اعتبار به آن تخصیص 
یابد این کار خلاف قانون و در حکم تصرف در 

بیت المال بوده که قابل پیگیری است. وی افزود: پروژه مترو و 
منوریال قم مطالعات پدافند غیر عامل را ندارد. وی ادامه داد: 
ماده 21 مبحث مقررات ملی ساختمان ابلاغ شده است و باید 
درساختمانهای مختلف موضاعات پدافند غیر عامل در حوزه 

معماری و شهرسازی، برق و مکانیک طراحی شود.
دستگاه ها 2 درصد اعتبارات خود را 
در بخش پدافند غیر عامل هزینه کند

وی ااضافه کرد: امسال با توجه به صدور مجوزهای قانونی 
دستگاه ها می تواند 0/5 تا 2 درصد اعتبارات خود را در حوزه 
پدافند غیر عامل در بخش فرهنگ سازی و آموزش، هزینه 
کنند. متقیان خاطر نشان کرد: مدیران ما مطبوعات محور 
هستند از رسانه های استان انتظار می رود، مباحث مطروحه 
حوزه پدافند غیر عامل را که باید دستگاه ها مد نظر قرار دهند 

را از آنها مطالبه کنند تا شاهد تحقق هرچه زودتر آن باشیم.
دامشهر یک تهدید بالقوه پدافند غیرعاملی است

وی در بخشی دیگر از سخنان تهدایدات زیست محیطی را 
یکی از چالش های حوزه پدافند غیرعامل عنوان کرد و گفت: 
با توجه به اینکه سالیانه 500 هزار راس دام از 23 استان کشور 
وارد دامشهر قم می شود و بین 18 استان توزیع می شود، اگر 
خدایی ناکرده یک ماشین با تهدید بیوتوریست وارد دامشهر 
شود 60 تا 50 درصد خاک کشور را تهدید می کند متقیان 
اضافه کرد: با این شرایط دامشهر یک تهدید بالقوه پدافند 

غیرعاملی است که باید مورد توجه مسئولان امر قرار گیرد.
مدیر کل پدافند غیرعامل استان تصریح کرد: مقابله با 
تهدیدات عمدی انسان ساز در حوزه فعالیت پدافند غیر عامل 
می باشد. وی ادامه داد: با توجه به تعریف مجمع تشخیص 
مصلحت نظام پدافند غیرعامل اگر به درستی انجام شود 
مدیریت بحران تسهیل و هزینه ها در مواقع بحران کم می 
کند. متقیان با بیان اینکه انسان عامل اصلی پدافند غیرعامل 
است گفت: انسان موجودی هوشمند است و هر روز دانش 
های مختلف را فرا میگ یرد و روز به روز نوع تهدیدات خود را 

تغییرنمی دهد که باید برای مقابله با آن تجهیز شویم.
وی ادامه داد: نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران با انقلاب 
و رهبری امام )ره( آغاز و پس از رحلت امام )ره( با درایت رهبر 
معظم انقلاب و دولت های مختلف و آحاد مردم این نظام را 

تاکنون به پیش برده اند.
مدیر کل پدافند غیرعامل استان قم افزود: انقلاب اسلامی 
ایران شعار استکبار ستیزی را درجهان مطرح کرد که امروز این 
شعار دوستان و دشمنانی در جهان دارد، دوستان توده های 

مردم و دشمنان قدرت های بزرگ جهانی هستند.
متقیان با تاکید بر اینکه شهر مقدس قم مغز متفکر نظام 
جمهوری اسلامی است، گفت: استان قم خاستگاه انقلاب 
اسلامی و رهبریت فکری نظام به لحاظ فیزیکال است و 
دشمنان پی برده اند که اگر بتوانند قم را مورد هدف قرار دهند 
می توانند در ابعاد مختلف نظام را به چالش بکشانند. وی ادامه 
داد: طرازمدیران قم باید ملی و بین المللی باشند واطلاعات 

آنها باید بروز باشد تا بتوانند با تهدیدات گوناگون مقابله کنند.
مدیر کل پدافند غیر عامل استان عنوان کرد: اگر موضوع 
خشکسالی مطرح است نباید بین مردم جنگ روانی ایجاد کرد 

بلکه باید با اتخاذ راهکارهای مناسب با آن مقابله کرد.
وی ادامه داد: با توجه به کمبود آب که در استان قم 
وجوددارد مدیران قم باید به سمت فعالیت های کم آب بر 
بروند و مصرف آب را مدیریت کنند تا دچار معضل جدی در 

این حوزه نشویم.
تهدیدات سایبری همواره شهر مقدس قم را تهدید می کند

اینکه  بیان  با  از سخنان خود  وی در بخشی دیگری 
تهدیدات سایبری همواره شهر مقدس قم را تهدید می کند 
اظهار داشت: با توجه به اینکه شهر مقدس قم خاستگاه انقلاب 
اسلامی و پایگاه نشر معارف ناب اسلامی بویژه تشییع است 

همواره دشمنان درصدد ضربه زدن به آن شهر هستند.
متقیان اضافه کرد: موضوعات جرائم رایانه ای که در استان 

وجود دارد نیر توسط پلیس فتا پی گیری می شود.
وی ادامه داد: استان قم یک استان هسته ای است که 
مسائل خاص خود را دارد که از سوی نهادهای مسئول رصد و 

اقدامات لازم صورت می گیرد.
متصدیان واحدهای صنفی قم

 با موضوعات پدافند غیر عامل آشنا نیستند
این مقام مسئول در بخشی دیگر از سخنان خو گفت: 40 
هزار واحد صنفی در قم وجود دارد که نه تنها متصدیان آنها 
بلکه اتحادیه های آنها نیز هیچ آموزش در حوزه پدافند غیر 
عامل ندیده اند ولی برنامه های وزارت اجرا برای آموزش و آگاه 

سازی آنها داریم.
وی ادامه داد: اگر در حوزه پدافند غیر عامل فرهنگ سازی 
شود هزینه های ما در مواقع حمله نظامی و روانی و سایبری به 

لحاظ سرمایه انسانی و مادی بسیار پایین می آید.
متقیان در ادامه به تعریف مقام معظم رهبری از پدافند غیر 
عامل اشاره کرد و گفت: ایشان در تعریف پدافند غیرعامل می 
فرمایند پدافند غیرعامل مصونیت سازی بدن از دورن است در 
این صورت اگر دشمن حمله کند ضرب و زوری هم بزند اثر 
نخواهد داشت و به واقع کار پدافند غیرعامل پیشگیری است 
و در زمان صلح باید کار آموزش آحاد جامعه صورت گیرد چرا 
که در زمان جنگ و بحران پدافند غیرعامل نمی تواند کارایی 

داشته باشد.
وی افزود: شورای پدافندغیرعامل استان به ریاست استاندار 
محترم تشکیل شده است و 8 عضودارد و 11 کارگروه شامل 
امنیتی، انتظامی، بهداشت، امداد و نجات، راه و شهرسازی و 
انرژی و آب و صنعت، ارتباطات، پشتیبانی، جهاد کشاورزی و 

غیره می باشد که اغلب این کارگروه ها فعال شده اند.
متقیان تصریح کرد: درحوزه کار گروه راه و شهرسازی 
یکی از تهدیدات راهها هستند، اتوبان قم – تهران بوسیله پل 
ها به یکدیگر ارتباط دارند، اگر دربحران و یا انفجار و خراب 
کاری یکی از این پل ها تخریب شوند ترافیک شمال به جنوب 

کشودر قفل شده و این بحران برای پایتخت است.

احداث کنار گذر در اتوبان قم – تهران 
ضروری است

وی ادامه داد: برای جلوگیری از بروز بحران 
کنار  توان  می  کم  بسیار  هزینه  با  احتمالی 
گذرهای دراتوبان ایجاد کرد تا درمواقع ضروری 

از آن برای عبور و مرور استفاده کرد.
مدیر کل پدافند غیر عامل استان در بخشی 
دیگر از سخنان خود گفت: در راستای فرهنگ 
سازی و کسب نظرات در یک سال گذشته 
دیدارهایی با ائمه جماعت قم داشته ایم و در 
دیداربا آیت ا... حسینی بوشهری پیشنهاد تشکیل 
کمیته پدافند غیر عامل در حوزه علمیه را مطرح 

نموده ایم که مورد توجه نیز قرار گرفت.
وی ادامه داد: 5 هزار نفر ساعت دوره آموزش 
پدافند غیر عامل برای مدیران حراست دستگاها، کارکشناسان 
IT و مسئولان پدافند غیر عامل دستگاه های ا جرایی برگزار 

و 15 مربی پدافند غیر عامل نیز دراستان تربیت نموده ایم.
وی ادامه داد: در راستای فرهنگ سازی و تدوینبرنامه 
جامع پدافند غیرعامل قرار گاه زیستی، قرار گاه سایبری و قرار 
گاه هسته ای را در ذیل 11 کار گروه پدافند غیرعامل استان 

تشکیل داده ایم.
تهدیدات قم در حوزه های مختلف احصا شده است

متقیان اضافه کرد: تهدیداتی که قم را تهدید می کند 
درحوزه های مختلف را احصا نموده ایم و به دستگاه های اقدام 

کننده اطلاع دادیم تا اقدامات لازم را انجام دهند.
وی در ابتدای سخنان خود گفت: روزنامه ایمان به عنوان 
نخستین روزنامه استان قم در دولت های مختلف به رغم 
داشتن نگاه سیاسی همواره در انعکاس اخبار و رویدادهای 

استان انصاف را رعایت کرده است.
متقیان اضافه کرد: از آنجا که مدیران و کارکنان این روزنامه 
از نیروهای بومی قم هستند همواره دغدغه توسعه استان و رفع 
مشکلات استان را داشته و درجهت رفع آن گام برداشته است.

وی افزود: روزنامه ایمان با رویکرد حرفه ای خود در بزنگاه 
های مختلف به وظیفه خود در جهت آگاه سازی جامعه و رفع 
مشکلات استان قم قلم زده است که جای تقدیر و تشکر دارد.

پدافند غیرعامل تضمین کننده، امنیت پایدار است
روح ا... کرمانی نیز در این دیدار طی سخنانی به بیان 
گفت:  و  پرداخت  ایمان  روزنامه  های  فعالیت  از  گزارشی 
روزنامه ایمان بعنوان نخستین روزنامه استان قم طی 17 سال 
گذشته سعی نموده است اخبار و رویدادهای استان را شفاف 
و بدون غرض ورزی و با رعایت حساسیت هایی که نسبت 
به این شهر مقدس وجود دارد منعکس نماید. وی ادامه داد: 
انعکاس مشکلات مردم همواردر اولویت این روزنامه قرارداشته 
وقراردارد. کرمانی در بخشی دیگر از سخنان خود با تاکید 
بر اهمیت توجه به مقوله پدافند غیرعامل در شرایط حاضر 
گفت: پدافند غیرعامل بهترین و ارزان ترین و موثر ترین راهبرد 
جهت افزایش آمادگی، ارتقا، توانمندی کشور و تضمین کننده، 
امنیت پایداری و مقابله با تهدایدات احتمالی دشمنان است. 
وی افزود: امروز تهدیدات دیگر منحصر به تهدیدات نظامی 
نیست و تهدیدات بیولوژیکی، تروریستی، زیستی، سایبری و 
الکترو مغناطیسی از جمله تهدیدات نوین دشمن است که باید 
در برابر این تهدیدات، پدافند غیرعامل متناسب با آنها داشته 
باشیم. کرمانی افزود: با توجه به جایگاه شهر مقدس قم دشمن 
همواره سعی نموده است از راههای مختلف این شهر را مورد 
هجمه روانی و سایبری خود قرار دهد و می طلبد که مسئولان 
با توجه بیشتری تهدیداتی که شهر قم با آن مواجه است را 
رصد و برای مقابله با آن اقدامات لازم را انجام دهد. وی افزود: 
این روزنامه آمادگی دارد، در راستان ترویج و فرهنگ سازی 
پدافند غیر عامل اخبار و مباحث این حوزه را بصورت گسترده و 

با استفاده از نقطه نظرات کارشناسان درج نماید.

مدیرکل آموزش وپرورش استان قم گفت: فضاهای 
حال  در  و  جدید  های  شهرک  و  مناطق  آموزشی 

توسعه استان کافی نیست.
حمید رضا شیخ الاسلام روز شنبه درآیین افتتاح مدرسه 
راهنمایی سرافرازان جانباز در ناحیه 4 آموزش و پرورش قم، 
اظهار داشت: علاوه بر شهرک پردیسان شهرک های جدید 
دیگر قم از جمله شهرک ایثار با کمبود فضاهای آموزشی 
مواجه هستند و توسعه این مناطق بدون در نظر گرفتن 
فضاهای آموزشی لازم صورت می گیرد. وی با اشاره به 
صدور مجوز برای احداث مجتمع های 18 طبقه و 250 
واحدی در بلوار غدیر قم، اظهار داشت: این ساخت و سازهای 
جدید در کمترین میزان محاسبه تعداد 400 دانش آموز را 
به جمعیت دانش آموزی ناحیه 4 قم اضافه خواهد کرد که 

فضاهای آموزشی موجود جوابگوی آنها نیست .
شیخ الاسلام با اشاره به اختصاص 46 قطعه زمین از 

سوی اداره کل راه و شهرسازی به آموزش و پرورش استان 
با کاربری آموزشی در شهرک پردیسان تخصیص اعتبار لازم 
برای تبدیل این زمین ها به مدارس و فضاهای آموزشی را 
ضروری خواند، تصریح کرد: در حال حاضر یکهزار و 330 
واحد آموزشی در استان وجود دارد که هزینه های جاری 
و همچنین آب و برق هر کدام از آنها در ماه بیش از 300 

میلیون ریال است.
وی با اذعان به اینکه مدارس قم به لحاظ برخورداری از 
امکانات مختلف از جمله تاسیسات گرمایشی سرمایشی از 
شاخص های کلان کشوری پایین تر است، تراکم جمعیت 
دانش آموزی بویژه در مقطع ابتدایی را یکی از مهمترین 
مشکلات آموزشی قم عنوان کرد و افزود: فارغ از اختصاص 
60 میلیارد ریال برای امر توسعه و تجهیز مدارس قم از سوی 
سازمان توسعه، تجهیز و نوسازی مدارس کشور در بودجه 
سال جاری، اگر رویکرد بودجه ای موجود نسبت به آموزش 

و پرورش قم تغییر پیدا نکند، مشکلات این استان در سال 
های آینده دو چندان خواهد شد. 

مدیرکل آموزش و پرورش قم با بیان اینکه تراکم دانش 
آموزی در مدارس قم بالاتر از میانگین کشوری است و 
مسوولان وزارت آموزش و پرورش نیز نسبت به این موضوع 
اذعان دارند، افزود: تراکم جمعیت دانش آموزی در مدارس 
قم به هیچ وجه زیبنده این استان فرهنگی و مذهبی نیست.

وی با اشاره به مشارکت خیرین مدرسه سازی در احداث 
واحدهای آموزشی استان، تصریح کرد: آموزش و پرورش 
قم در نواحی مرکزی شهر برای احداث واحدهای جدید با 

مشکل زمین مواجه است.
لازم به ذکر است، علاوه بر این پروژه که یکی از 221 
پروژه افتتاحی در هفته دولت در قم به شمار می رود، 5 
پروژه نوسازی دیگر نیز به صورت همزمان با حضور استاندار 

قم به بهره برداری رسید.

مدیر کل پدافند غیرعامل استان قم در بازدید از روزنامه ایمان:

مطالعات پدافند غیر عاملی برای پروژه های عمرانی الزامی است

مدیرکل آموزش وپرورش استان:

فضاهای آموزشی موجود جوابگوی مجتمع 250 واحدی بلوار غدیر نیست

سرمقاله
بافت فرسوده

تهدید یا فرصت
مساحت استان قم 12 هزار و 650 هکتار است که از 
این میان 2 هزار هکتار معادل یک ششم دارای بافت فرسوده 
است. بافت های فرسوده استحکام بنا ندارند، همچنین معابر 

این بافت ها نیز نفوذناپذیر و کم عرض هستند. متأسفانه تاکنون حمایت های انجام شده در 
کاهش بافت فرسوده مؤثر نبوده است. به طور مثال همین نام »بافت فرسوده« می تواند در 
بهبود وضعیت این مناطق تأثیر منفی داشته باشد، چراکه هیچ کسی دوست ندارد در یک 
بافت فرسوده زندگی کند، لذا ضروری است این واژه در گام اول اصلاح شود. بافت فرسوده 
باید به سمت نوسازی پیش رود، اما متأسفانه تاکنون حمایت هایی که در خصوص کاهش 
بافت فرسوده انجام شده انگیزه لازم را در این زمینه ایجاد نکرده است. به نظر بنده باید ابتدا 
از احداث ساختمان های فرسوده جلوگیری کرد، سپس برای بافت های فرسوده تسهیلاتی 
مناسب جهت نوسازی آن ها در نظر گرفته شود. این مهم یعنی کاهش بافت فرسوده در 
قم تنها با مشارکت مردم امکان پذیر است. معتقدم که تنها با توانمندسازی و ارائه تسهیلات 
مناسب جهت تجدید بافت فرسوده و همچنین افزایش نظارت ها بر ساخت وساز می توان 
بافت فرسوده را کاهش داد. برای کاهش بافت فرسوده و نظارت بیشتر بر ساخت وسازها 
بحث مجری ذی صلاح یعنی ساخت وساز توسط افرادی که دارای پروانه ساخت وساز 
هستند در نظر گرفته شده است. البته در کلان شهر قم برای کاهش بافت فرسوده در قم 
اقداماتی انجام شده که از این جمله می توان به ایجاد شبکه معابر جدید اشاره کرد برای مثال 
بازگشایی خیابان شهید روحانی در بافت فرسوده خیابان آذر نقش مؤثری داشته است؛ اما 
این اقدامات هم آسیب هایی را به همراه داشته و باعث ایجاد شکاف در یک محله قدیمی 
شده است. به طور مثال عده ای که سالیان سال در یک مسجد نماز می خواندند، با اجرای 
یک خیابان در وسط بافت فرسوده، مجبور هستند عرض این خیابان را برای رسیدن به 
مسجد طی کنند که امکان بروز حوادث ناگوار برای آنان وجود دارد. از سوی دیگر برای 
اینکه روند بهسازی این بافت تسریع شود، باید تسهیلات تشویقی به مالکان اختصاص پیدا 
کند. دستگاه های متولی، دستگاه های بانکی و سرمایه گذاران بخش خصوصی می توانند 
با ورود به بحث بافت فرسوده تسهیلات تشویقی را برای ساختمان سازی در بافت غیر 
فرسوده در نظر بگیرند. امروز به دلیل نبود چنین سیستمی، متأسفانه فرایند مقاوم سازی 
ساختمان ها با سرعت کند پیش می رود. به هر صورت نوسازی بافت فرسوده نیاز به یک 
کار جمعی دارد و یک ارگان و نهاد به تنهایی نمی تواند در راستای بهسازی این بافت چندان 
توفیقی به دست آورد. ازاین رو باید با یک عزم و اراده جمعی نسبت به ساماندهی و بهسازی 
بافت های فرسوده قم اقدام کنیم که اگر این کار به درستی صورت بگیرد، بافت های فرسوده 
که امروزه از آن به عنوان یک تهدید یاد می کنیم، تبدیل به یک فرصت بسیار مناسب شوند.
* مدیر کل راه و شهرسازی استان قم

محسن  بهشتی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,036,000یک مثقال طلا

931,710یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,090,000سکه بهار آزاد ی

9,090,000سکه امامی

4,740,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,100,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 30,400,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 35,300,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 30,400,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,300,000سمند 

LX EF7 30,000,000سمند 

ELX 35,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 59,700,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 19,100,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM37,500,000 

530 MVM39,500,000 

MVM X3364,000,000 

 MVM X3370,000,000 جد ید اتومات

 MVM11019,400,000 چهار سیلند ر

دبیر کل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران:

تمدید قرار داد های موقت
 به منزله ایجاد شغل نیست

دبیر کل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور با بیان این که ایجاد 700 
هزار ش�غل در بهار امسال نیازمند شفاف سازی است، گفت: تمدید قرار داد های 

موقت و انعقاد مجدد قرار دا د کار به منزله  ایجاد شغل نیست.
 هادی ابوی  درباره  آمار ایجاد 700 هزار شغل در بهار سال 1394 ابراز عقیده کرد و گفت: 
ممکن است آمار ارائه شده درست باشد، ولی این آمار به طور دقیق و روشن شفاف سازی و 

اعلام شود که در کدام بخش ها ایجاد شغل شده است. 
وی افزود: اگر آمار اخراجی های مجموعه های کارگری و ریزش نیروی کار کارخانه ها را در 
نظر بگیریم 700 هزار شغل عدد بالایی نیست. طبعا در بحث اشتغال یک عده نیروی کار 
معرفی و مشغول کار می شوند و عده ای دیگر از کار منفک می شوند، اما نباید انعقاد مجدد 

قرار داد های کار را جزو آمار اشتغال محاسبه کرد. 
دبیر کل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور تصریح کرد: در گذشته وقتی قرار داد 
موقت تمدید می شد آن را به عنوان شغل جدید محاسبه می کردند حتی در دولت قبل 
تعریفی که از کار و اشتغال می شد این بود که کسی که روزی یک ساعت سرکار برود شاغل 

است در حالی که این تعریف را قبول نداریم، چون نه پایدار است نه درآمدزا. 
ابوی در پایان گفت: اگر ایجاد 700 هزار شغل در بهار امسال مورد تاکید دولت است باید 
این آمار به طور دقیق مشخص شود که در کدام بخش تولیدی، خدماتی یا صنعتی این 

میزان شغل به وجود آمده است. 

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام خبر داد؛
صادرات بیش از 400 تن مرغ و تخم مرغ 

در سال گذشته

مدیر عامل شرکت پشتیبانی امور دام از تامین و توزیع بیش از چهار میلیون و 
700 هزار تن خوراک دام و طیور طی دو سال گذشته خبر داد و گفت: مرغ و تخم 
مرغ از سال گذشته به محصولات پروتئینی صادراتی تبدیل شدند، چرا پارسال 

که 415 تن از این محصولات به کشورهای مختلف صادر شد.
مصطفی یاسایی اظهارکرد: شرکت پشتیبانی امور دام همه امکانات خود را در راستای 
ایجاد ثبات در تولید، قیمت و مصرف اقلام علوفه ای و محصولات پروتئینی دام و طیور 
برای به حداقل رساندن اثرات نوسانات قیمت جهانی در وضعیت قیمت بازار داخلی این 
محصولات اساسی بکار گرفته و با دیدگاه دو جانبه حمایت از تولید و مصرف، اقدامات و 

برنامه ریزی های لازم را انجام داده است.
به گفته وی این اقدامات موجب شده میزان تأثیر افزایش قیمت جهانی نهاده های دام 
و طیور بر افزایش قیمت داخلی خوراک دام و طیور و تأثیر افزایش قیمت داخلی اقلام 
نهاده ها بر افزایش قیمت محصولات داخلی دام و طیور و اثرات اجرای قانون هدفمندسازی 

یارانه ها به حداقل ممکن برسد.
تامین و توزیع 4,7 میلیون تن خوراک دام و طیور

یاسایی با اشاره به تامین و توزیع چهار میلیون و 700 هزار تن خوراک دام و طیور طی 
دو س��ال گذش��ته برای مرغداران و دامداران افزود: طی دو سال اخیر  در راستای تامین 
نهاده های مورد نیاز تولیدکنندگان )ذرت، کنجاله س��ویا و جو( و در جهت ایجاد ذخایر 
استراتژیک کالاهای اساسی در سال 1392 یک میلیون و 734 هزارتن و در سال گذشته 
یک میلیون و 721 هزار تن انواع خوراک دام و طیور خریداری و در این سال ها به ترتیب 
بیش از دو میلیون 739 هزارتن و یک میلیون و 980 هزار تن نهاده های تولید مورد نیاز 
دامداران و مرغداران را توزیع کرد. همچنین حدود 10 هزار و 400 تن انواع کنسانتره دامی 

نیز درکارخانه خوراک دام داخلی تولید شد و در اختیار دامداران و مرغداران قرار گرفت.
 مدیر عامل ش��رکت پش��تیبانی امور دام با بیان اینکه تهیه، تولید و نگهداری، توزیع و 
پشتیبانی و تنظیم بازار انواع خوراک دام، طیور و آبزیان، مواد پروتئینی )حیوانی(، کمک 
به عمران، احیاء و اصلاح مراتع جهت افزایش تولید، حمایت از تولیدکننده، مصرف کننده و 
صنایع وابسته و خرید تضمینی مواد علوفه ای و پروتئین دامی از وظایف این شرکت است، 
ادامه داد: در س��ال 1392 میزان خرید گوش��ت قرمز حدود 20 هزار تن و میزان خرید 
گوشت مرغ حدود 168 هزار تن بود که در همین سال حدود 26 هزار و 800 تن گوشت 
قرمز و 133 هزار 700 تن گوشت مرغ توزیع شد. همچنین در سال گذشته خرید و ذخیره 
سازی 11 هزار 900 تن گوشت قرمز )وارداتی و داخلی( و 141 هزار تن گوشت مرغ از 
محل تولید داخلی توسط شرکت پشتیبانی امور دام کشور انجام گرفت که البته بخشی از 
خرید در جهت صادرات بود.  به گفته یاسایی در سال گذشته حدود 19 هزار و 200 تن 
گوشت قرمز و 116 هزار و 700 تن گوشت مرغ نیز در چارچوب برنامه های ابلاغی کشور 

و در راستای تنظیم بازار داخلی این محصولات پروتئینی توزیع شد. 
 صادرات 415 تن مرغ و تخم مرغ در سال گذشته 

وی اعلام کرد: با توجه به افزایش میزان تولید و وضعیت بازار داخلی و در راستای ارتقای 
کیفیت تولید، حمایت از تولیدکنندگان و توسعه صادرات غیرنفتی، صادرات محصولات 
پروتئینی در دستور کار شرکت پشتیبانی امور دام قرار گرفت و در این زمینه سال گذشته 
حدود 345 تن گوشت مرغ و 70 تن تخم مرغ نیز صادر شد.  مدیر عامل شرکت سهامی 
پشتیبانی امور دام گفت: ذخیره سازی تخم مرغ خوراکی با هدف تنظیم بازار و با مشارکت 
تشکل های صنفی مرتبط انجام شد که در این راستا حدود 76 تن تخم مرغ خریداری شد.  
یاس��ایی اظهارکرد: با توجه به میزان موجودی گوشت مرغ و برای جلوگیری از گذشتن 
تاریخ انقضای مصرف مرغ های ذخیره ش��ده، حدود 3401 تن گوشت مرغ فرآوری و 9 
میلیون و 186 هزار و 916 قوطی کنس��رو مرغ با مش��ارکت کارخانه های فعال در سال 

گذشته تولید شد. 

با ورود هیات تجاری کره ای به ایران که رییس آن 
معاون وزارت تجارت، صنعت و انرژی این کشور بوده 
است، چراغ سبز این هیات برای تولید لوازم خانگی 
موضوع  این  البته  که  شد  روشن  ایران  در  کره ای 
داخلی  تولیدکنندگان  برای  خطری  زنگ  می تواند 
باشد، چراکه به گفته رییس سازمان توسعه تجارت 

از تکنولوژی روز دنیا عقب افتاده اند.
طی روزهای اخیر یک هیات تجاری کره ای برای مذاکرات 
درباره روابط تجاری و اقتصادی دو کشور وارد ایران شدند که 
بر اساس شواهد، موضوع اصلی صحبت های میان طرفین در 

زمینه خودرو و لوازم خانگی بوده است.
از  یکی  عنوان  به  جنوبی  کره  از  نمی توان  بی شک   
با کیفیت ترین تولیدکنندگان لوازم خانگی  بزرگ ترین و 
افخمی  ولی الله  امر سبب شد  و همین  چشم پوشی کرد 
راد، رییس سازمان توسعه تجارت در این جلسه بر اهمیت 
برقراری روابط اقتصادی با این کشور برای تولید لوازم خانگی 

در ایران و به تبع آن ورود تکنولوژی به کشور تاکید کند. 
وی پیشنهاد راه اندازی خط تولید لوازم خانگی مطرح 
کره ای در ایران را ارائه و ابراز امیدواری کرده است که در 

آینده نزدیک این خواسته ایران محقق شود. 
البته در حال حاضر برخی از برندهای مطرح کره ای در 
ایران کارخانه دارند اما این انتقاد از سوی تولیدکنندگان 

داخلی به آن ها وارد است که به جای تولید لوازم خانگی 
تنها به مونتاژ مشغول  هستند و این موضوع بیشتر شبیه 

واردات است تا تولید.
 افخمی راد در صحبت های خود به فاصله ایران در برخی 
رشته های صنعتی از جمله لوازم خانگی با تکنولوژی روز 
دنیا اشاره کرده و گفته است که کالاهای کره ای در ذهن 
به همین  و  ایران کیفیت و مرغوبیت خوبی دارند  مردم 
دلیل پیشنهاد مشارکت دو کشور برای راه اندازی خط تولید 
داخل  در  لوازم خانگی  زمینه  در  کره ای  برندهای مطرح 
وزیر صنعت،  به گفته معاون  ارائه کرده است.   را  کشور 
معدن وتجارت، ایران یکی از مصرف کنندگان عمده برندهای 
مطرح کره  در زمینه لوازم خانگی محسوب می شود؛ بنابراین 
شرکت های کره ای می توانند خط تولید این محصولات را در 

ایران راه اندازی کنند. 
در  حداقل  فعلی  وضعیت  در  که  است  حالی  در  این 
بازارهای بزرگ لوازم خانگی خارجی در فروش، گوی سبقت 
را از تولیدکنندگان داخلی ربوده اند. در عین حال به طور 
کلی به گفته  فروشندگان لوازم خانگی، بازار این بخش دچار 
کسادی شده است.  اما آنچه در سطح بازار دیده می شود این 
است که به طور کلی اقبال مردم نسبت به کالاهای خارجی 
بیشتر بوده و تولیدکنندگان نیز در این زمینه با مشکلات 

زیادی روبرو هستند. 

در دیدار هیات تجاری ایران و کره، معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با اشاره به پیشرو بودن کره در برخی از 
رشته های صنعتی اظهار کرده که ایران با توجه به تحریم های 
اقتصادی در برخی موارد نتوانسته به پیشرفت های مورد نظر 
برسد و اکنون رویکرد این است که کاستی و عقب ماندگی ها 

را جبران کنیم.
 طبق گفته افخمی راد فاصله ایران با کشورهای توسعه 
یافته در صنایع پیشرفته با فناوری بالا نسبت به برخی 
رشته های صنعتی مانند تولید لوازم خانگی و خودرو کمتر 

است.
 اما تلاش برای برقراری ارتباط اقتصادی بیشتر ایران با 
کشورهای دیگر که پس از توافق هسته ای شدت بیشتری 
گرفته است، به نظر می تواند با نتایج خوبی همراه باشد، چراکه 
هیات تجاری کره ای نیز از این پیشنهادات استقبال کرده و 
ایجاد تسهیلات از سوی دولت کره برای سرمایه گذاری در 

ایران را مطرح کرده است.
 معاون وزیر تجارت، صنعت و انرژی کره جنوبی نیز اعلام 
کرده که در شرایط تحریم ایران نیز سالانه 45 میلیون دلار 
از ایران خرید داشتیم و هنوز هم بیش از 20 شرکت کره ای 

در ایران مستقر هستند. 
وی با بیان اینکه قبول داریم شرکت های بزرگ کره ای در 
زمینه تولید خودرو و لوازم خانگی از سرمایه گذاری در ایران 
سر باز می زنند، گفته که برندهای مطرح کره ای، بین المللی 
شده اند و دیگر در کنترل دولت نیستند اما برای توسعه سطح 
همکاری میان دو کشور تلاش می کنیم به این شرکت ها 

تسهیلاتی برای سرمایه گذاری در ایران ارائه کنیم. 
بنابراین با توجه به این اظهارات می توان برداشت کرد 
که شرایط برای ورود تولیدکنندگان کره ای لوازم خانگی 
به ایران فراهم شده و با توجه به قدرت این تولیدکنندگان 
که  ایرانی  تولیدکنندگان  قطعا  آن ها،  بالای  تکنولوژی  و 
در سال های گذشته بیشتر در پوشش محافظ تحریم  یا 
تعرفه های واردات قرار داشتند وارد آزمونی سخت خواهند 

شد و باید به فکر افزایش کیفیت محصولات خود باشند.
 البته ورود برندهای معتبر لوازم خانگی کره ای که امروزه 
دو  از  گرفته اند  خود  دست  را  دنیا  در  خانگی  لوازم  بازار 
جهت می تواند باعث فرصت ایجاد کند؛ اول اینکه با تولید 
محصولات با کیفیت بالا و تکنولوژی روز جذابیت بیشتری 
برای خرید از سوی مردم و رونق بازار ایجاد خواهد شد، در 
عین حال این فرصت به تولیدکنندگان داخلی داده می شود 
که بتوانند خود را برای رقابت های بزرگ تر جهانی آماده 

کنند. 

یک اقتصاددان ضمن موافقت با دریافت مالیات های مستقیم از بخش مسکن، 
گفت: بهتر است به جای اخذ یکباره مالیات های سنگین، به تدریج مالیات های این 

بخش افزایش یابد.
بهنام ملکی اظهار کرد: دریافت مالیات های مستقیم از بخش مسکن تصمیم درستی است 
اما درخصوص نحوه ی اجرای آن باید تامل صورت گیرد. شاید بهتر است بجای شوک یکباره، 
کم کم مالیات های این بخش افزایش یابند؛ چرا که شوک درمانی باعث می شود که یا بیمار 

بمیرد یا اگر جان سالم به در ببرد تا آخر عمر دچار مشکل شود.
وی افزود: دولت تدبیر و امید به درستی به سراغ اصلاح نظام مالیاتی رفته که گام اول در 
اصلاح اقتصاد است. اما کوچک سازی دولت باید گام اساسی دیگر باشد. لازم است دولت 
خودش را کوچک، هوشمند، کارآمد، کم هزینه و پرفایده کند؛ در حالی که هم اکنون دولت 
کم فایده و پرهزینه است. به گفته این اقتصاددان، به هر حال مسکن نیاز هر جامعه است و 
کالای مصرفی است. اما نمی توان از آن به عنوان بخش پیشتاز و توسعه ای یاد کرد. باید به 

بخش مسکن در حد رفع نیاز نگاه شود.
ملکی با بیان این که کشور باید با درآمدهای سالم اداره شود، گفت: الان مصیبت این است 
که کشور ما با نفت اداره می شود و روش اداره اش هم روش صحیحی نیست. ما یک شبه دولت 

حجیم و گسترده داریم که بیش از کارآیی اقتصادی، کارکرد سیاسی دارد.

وی با اشاره به هدفمندی یارانه ها خاطرنشان کرد: الان همه می گویند یارانه ها عامل فساد 
در اقتصاد شده است، اما جدا از این مساله باید در نظر داشت که حجم سنگین دولت با حقوق 
و مزایای گسترده و افراد ذی نفع که غالبا از موقعیت خودشان حرف نمی زنند باعث شده تا 

واگذاری های دولتی مسکوت بماند.
این اقتصاددان ادامه داد: چند دهه پیش کشور به این نتیجه رسید که تصدی گری های 
دولتی باید واگذاری شود. سپس در سال 1384 طبق اصل 44 تصمیم به خصوصی سازی 

گرفته شد اما عملا حجم دولت حدود 13 درصد کاهش یافت.
ملکی با بیان این که در سیاست های مالیاتی، بخش های مفید، مولد و توسعه گرای اقتصاد 
باید از یکدیگر تفکیک شوند، افزود: این گونه نباشد که یک بخش ضدتوسعه ای به اندازه یک 
بخش توسعه ای مالیات بدهد. وی به مهاجرت 5 میلیون نفر به کلان شهرها طی سال های اخیر 
اشاره و تصریح کرد: با توجه به سیاست های نادرستی که در کشور اجرا شد، طی چند سال 
اخیر 5 میلیون نفر به کلان شهرها مهاجرت کرده اند. لذا باید باید جلوی این روند مخرب گرفته 

شود تا از سرگردانی آب و خاک جلوگیری شود.
این اقتصاددان گفت: در حال حاضر غالب سیاست ها در جهت رفع مشکل مسکن 
کلان شهرهایی چون تهران است؛ در حالی که باید برای جلوگیری از ازدحام جمعیت در 

کلان شهرها به مسکن مناطق کوچک توجه شود.

زنگ خطر برای تولیدکنندگان داخلی؛

 کره برای تولید لوازم خانگی به ایران می آید

یک اقتصاددان:  مسکن مالیات بدهد اما نمیرد!

برای  به تلاش  با اشاره  یک مقام مسئول دروزارت کار 
ورود کارجویان ایرانی به بازارهای کار بین المللی، از مذاکره 
با برخی کشورها مانندقطر، عراق، ترکیه،کویت،آلمان،کانادا، 

استرالیا و دانمارک در این باره خبر داد.
محمد اکبرنیا با اعلام اینکه براساس اطلاعات سامانه شبکه ملی 
بازار کار که از طریق دفاتر کاریابی اطلاعات دریافت می کند، در 
4 ماهه نخست امسال حدود 180 هزار نفر جوینده کار در دفاتر 
مشاوره شغلی کشور ثبت نام کرده اند، گفت: لیست ثبت نام شده ها 

به تفکیک سن و جنس و همچنین میزان تحصیلات وجود دارد.
کار  وزارت  کاریابی های  و  کار  نیروی  هدایت  دفتر  مدیرکل 
اظهارداشت: از آمار یادشده حدود 57 هزار نفر توانسته اند با معرفی 
به بنگاه ها و شرکت های مختلف، مشغول به کار شوند، همچنین 
بررسی وضعیت بیمه ای تازه واردهای به بازار کار نشان می دهد 
براساس آخرین گزارش تامین اجتماعی، 78 درصد این افراد با کد 

ملی مشخص، بیمه شده و در آمارها نیز وارد شده اند.
اکبرنیا در خصوص عدم ارتباط بین آموزش های دانشگاهی با 
نیاز روز بازار کار و وجود خلاء عدم آمادگی کارجویان برای پذیرش 
تصدی های شغلی، ادامه داد: هم اکنون در بازار کار کشور دچار این 
معضل هستیم و فنی و حرفه ای باید برای ارتقای سطح مهارت 

کارجوییان، نقش آفرینی کند.
ثبت نام 180 هزار جوینده شغل در کاریابی ها

این مقام مسئول در وزارت کار افزود: متناسب با نیاز بازار کار باید 
به کارجویان آموزش فنی و حرفه ای و مهارتی ارائه شود. در حال 
حاضر حتی امکان جذب نیروهای تئوری خوانده دانشگاه ها در مراکز 

دولتی نیز وجود ندارد و در این بخش جذب نیرو اشباع شده است.
وی با بیان اینکه افراد باید خواسته ها و ایده آل های شغلی خود 
را تغییر دهند تا بتوانند وارد بازار کار شوند، گفت: جوانان به دنبال 
رشته هایی در دانشگاه ها بروند که برای آنها جذب در بازار کار وجود 

داشته باشد، در غیر این صورت ممکن است بیکار بمانند.
مدیرکل دفتر هدایت نیروی کار و کاریابی های وزارت کار تصریح 
کرد: یک کار مهم برای جبران عدم مهارت و تخصص کارجویان 
برای ورود به بازار کار در شرایط فعلی این است که پای فنی و 
حرفه ای به آموزش های شغلی بیشتر باز شود. همچنین از مباحث 
دیگر این است که بتوان موضوعات کارآفرینی را به دانشگاه ها وارد 

و تقویت کرد.
به گفته اکبرنیا، اینکه افراد بتوانند کارآفرین شوند و این مسئله 
ترویج شود، باید مورد توجه دانشگاه های کشور قرار گیرد. در کنار این 
مسئله، ایجاد صندوق های مردم نهاد کارآفرینی حائز اهمیت است و 

تاکنون کارهایی صورت پذیرفته است.
این مقام مسئول در وزارت کار بیان داشت: علاوه بر موارد ذکر 
شده، در بخش ایجاد ارتباط و تعامل بین صنعت و دانشگاه نیز باید 
کار شود. برآوردها نشان می دهد در حال حاضر 20 درصد جذب 
نیروی کار در بنگاه ها و واحدهای اقتصادی کشور از طریق کاریابی ها 

صورت می گیرد.
بازار کار در رکود

وی درباره دلایل پایین بودن فعالیت دفاتر مشاوره شغلی در کشور 
خاطرنشان کرد: کاریابی های داخلی هنوز استانداردهای لازم برای 
فعالیت در سطح گسترده را ندارند در حالی که در خارج از کشور 
تمامی امور مربوط به شغل یابی از طریق کاریابی ها برای متقاضیان 

انجام می شود.
مدیرکل دفتر هدایت نیروی کار و کاریابی های وزارت کار تصریح 
کرد: در ایران شکل فعالیت کاریابی ها و دفاتر مشاوره شغلی ناقص 
است. لازم است کاریابی ها به کارجویان و کارفرمایان شناسانده شوند 
و در حال حاضر بسیاری از دفاتر کاریابی با کارفرمایان ارتباطات 
نزدیکی دارند و نیروهای مورد نیاز بنگاه ها از طریق دفاتر مشاوره 

شغلی جذب می شوند.
اکبرنیا تصریح کرد: وقتی بازار کار رونق ندارد، دفاتر کاریابی نیز 

منفعل می شوند، البته دلیل دیگری که باعث شده برخی دفاتر 
مشاوره شغلی نتوانند فعالیت خوبی داشته باشند، ضعف در ارائه 

مشاوره شغلی و نحوه برقراری ارتباط با کارفرمایان است.
این مقام مسئول در وزارت کار درباره وضعیت فعالیت دفاتر مشاوره 
شغلی خارجی و کاریابی های بین المللی تاکید کرد: خارجی ها 
یکسری نیروهایی را می خواهند که متخصص هستند و اشتغال در 

هر کشوری شرایط خاص خودش را دارد.
وی افزود: یکی از مشکلات کارجویان ایرانی علاقمند به کار در 
سایر کشورها، زبان است که حل این مسئله به معنای رفع 50 درصد 
مشکل اشتغال در بازارهای کار خارجی خواهد بود. در حال حاضر، 
با برخی کشورها مذاکرات و توافقاتی درباره اعزام نیروی کار داریم 
که باید از سوی فنی و حرفه ای، آموزش های مهارتی متناسب با نیاز 

بازار کار هر کشور ارائه شود.
حرکت به سمت اعزام انبوه و گروهی نیروی کار

کار  وزارت  کاریابی های  و  کار  نیروی  هدایت  دفتر  مدیرکل 
اظهارداشت: هم اکنون نیروهای کار ایرانی از بهترین و برترین 
شاغلان در بازارهای کار بین المللی هستند و به عنوان نمونه یکی از 

بهترین گروه های کاری ایرانی در کشور استرالیا هستند.
اکبرنیا خاطرنشان کرد: در برخی کشورها مانند قطر نیز که 
نیروهای ساده سایر کشورها فعالیت دارند، امکان اعزام نیروی کار 
ساده ایرانی وجود ندارد چون این گروه از کارجویان امکان اشتغال در 
داخل کشور را دارا هستند و دیگر نیازی به اعزام آنها به خارج نیست 
و در این بخش تنها اعزام نیروهای جوان تحصیل کرده و صاحب 

دانش و مهارت مطرح است.
این مقام مسئول در وزارت کار گفت: در مذاکراتی که با کشورهای 
خارجی صورت می گیرد، آنها متمایل و متقاضی استفاده از نیروهای 
متخصص ایرانی هستند ولی تاکنون به دلایل سیاسی، این امکان 
فراهم نشده است. باید به سمت اعزام نیروی کار ماهر، متخصص و 

تحصیل کرده به صورت انبوه حرکت کنیم.
وی تصریح کرد: امروز دیگر دهه 60 نیست که بتوانیم نیروی کار 
ساده به خارج کشور اعزام کنیم؛ بنابراین در بخش فارغ التحصیلان 
دانشگاهی کار شود. البته برای استفاده از نیروهای اعزام شده در 
داخل کشور نیز فکر کردیم به نحوی که با صدور گواهینامه های 
شغلی برای شاغلان ایرانی خارج از کشور، به دنبال بهره مندی کشور 

از دانش و تخصص ایرانیان خارج از کشور هستیم .
مدیرکل دفتر هدایت نیروی کار و کاریابی های وزارت کار تصریح 
کرد: گواهینامه های شغلی باعث می شود تا شاغلان ایرانی خارج از 
کشور با داخل ارتباط داشته باشند و دانش از بازارهای کار بین المللی 

به داخل کشور وارد شود.
کشورهایی که نیروی کار ایرانی می خواهند

اکبرنیا با اشاره به اینکه متاسفانه در سال های اخیر دستاورد خاصی 
در زمینه اعزام نیروی کار به خارج از کشور حاصل نشده است، تاکید 
کرد: با وجود اینکه مدت زمان عدم بهره مندی کارجویان ایرانی از 
بازارهای کار بین المللی طولانی شده است اما کاریابی ها می دانند در 

خارج از کشور چه چیزی از نیروی کار ایرانی می خواهند.
این مقام مسئول در وزارت کار با تاکید بر اینکه به کارجویان در 
بخش داخلی و خارجی توصیه می شود حتما از طریق دفاتر مشاوره 
شغلی مجاز جستجوی شغلشان را انجام دهند، تصریح کرد: در حال 
حاضر تنها وزارت کار است که می تواند به دفاتر مشاوره شغلی مجوز 
فعالیت بدهد؛ بنابراین کارجویان به این مسائل توجه داشته باشند تا 

مشکلی برای آنها در زمینه اشتغال ایجاد نشود.
به گفته وی، هم اکنون تفاهم نامه هایی با کشورهای قطر و کویت 
در زمینه اعزام نیروی کار وجود دارد و با این کشورها حتی تا مرحله 
تشکیل کمیته مشترک نیز کار پیشرفت داشته و از سویی توافقات 
بیانی خودبی نیز صورت گرفته است، اما در عمل کار هنوز به جایی 

نرسیده است.

کار  وزارت  کاریابی های  و  کار  نیروی  هدایت  دفتر  مدیرکل 
اظهارداشت: متاسفانه به دلیل تحریم ها در این بخش ها توفیقات 
خوبی حاصل نشده و مشکل انتقال پول نیز وجود دارد. با این وجود، 
دفاتر کاریابی و مشاوره شغلی بین المللی با برخی کشورها مانند 
آلمان، کانادا، استرالیا، ترکیه، عراق، دانمارک و از طریق بلوکارت 

اتحادیه اروپا ارتباطاتی را دارند.
صدور گواهینامه شغلی برای ایرانیان شاغل در خارج

اکبرنیا ادامه داد: در کشور عراق شرکت های پیمانکاری ایرانی 
هستند و این فعالیت ها در کشورهای حوزه خلیج فارس نیز وجود 
دارد. از طریق بلوکارت اتحادیه اروپا می توان با تمامی کشورهای 
واقع در این منطقه فعالیت انجام داد. البته با وجود مسائل و مشکلات 
ذکر شده، بسیاری از نیروهای کار ایرانی در این کشورها مشغول به 

فعالیت هستند.
این مقام مسئول در وزارت کار با اشاره به تحولات سیاسی و اینکه 
در صورت نهایی شدن توافقات، می توان انتظار تاثیرگذاری مثبت در 
بازار کار کشور را داشت گفت: از طریق صدور گواهینامه های شغلی 
نیز به دنبال دستیابی به آمار ایرانیان شاغل در خارج از کشور هستیم.

وی تشکیل بانک اطلاعاتی را در این زمینه مهم خواند و افزود: 
رسیدگی به این موضوع مصوبه شورای عالی اشتغال است که در 
قالب راه اندازی سامانه ثبت نام از ایرانیان شاغل در خارج از کشور، 
تاکنون 5 هزار نفر ثبت نام کرده و بیشتر این افراد توانسته اند 

گواهینامه شغلی دریافت کنند.
اکبرنیا، شرط صدور گواهینامه شغلی برای ایرانیان شاغل در 
خارج از کشور را تاییدیه کنسولگری های ایران در خارج و یا تاییدیه 
انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی دانست و بیان داشت: 
در قالب برنامه ششم توسعه به دنبال ارائه تخفیفات بیمه ای به 
کارفرمایانی که از طریق کاریابی ها اقدام به جذب نیروی کار می کنند، 

هستیم که احتمالا به صورت پلکانی اعمال می شود.

جزئیات ثبت نام ۱۸۰ هزار نفر برای کار 
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حمایت عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال
 از شمسایی

کاندلاس«  اینکه »خسوس  بیان  با  فوتبال  فدراسیون  رئیسه  هیات  عضو 
کاریزمای هدایت تیم ملی فوتسال را نداشت، گفت: به نظرم وحید شمسایی 

بهترین گزینه برای هدایت تیم ملی است. 
شهرام دبیری درباره تصمیم قطعی کمیته فوتسال، کمیته فنی و توسعه فوتسال برای 
انتخاب یک مربی ایرانی برای تیم ملی به جای »خسوس کاندلاس« اظهار کرد: از نظر 
من وحید شمسایی بهترین گزینه برای تیم ملی است. من قبلا هم با سید رضا افتخاری 
)رئیس کمیته فوتسال( در اینباره صحبت کرده بودم که تیم ملی را به شمسایی بدهند. 

او قطعا می تواند در تیم ملی هم موفق باشد. 
وی ادامه داد: خسوس یک مربی معمولی بود و کاریزمای لازم برای هدایت تیم ملی 
را نداشت تا بازیکنان را تحت تاثیر قرار بدهد. نتایج تیم ملی هم، چنین چیزی را ثابت 
می کند. وقتی قرار است یک مربی خارجی در تیم ملی بیاوریم باید یک سر و گردن از 

مربیان داخلی بالاتر باشد که خسوس اینطور نبود. 
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در پاسخ به این سئوال که »آیا کمیته فوتسال مربی 
موردنظرش را به هیات رئیسه معرفی کرده است یا خیر؟« گفت: خیر هنوز هیچ مربی ای 

به ما معرفی نشده است.
 دبیری در پایان درباره شکست سنگین تیم دبیری برابر تاسیسات دریایی در هفته هفتم 
لیگ برتر هم تاکید کرد: من بازی را ندیدم و تحلیلی از آن ندارم ولی واقعا شکست با هفت 

گل ناراحت کننده بود و انتظار چنین نتیجه ای نداشتم.

گزارش یک سایت گوآمی:

گوآم در توکیو در انتظار روادید ایران
در فاصله پنج روز تا برگزاری دیدار با ایران در چارچوب رقابتهای مقدماتی جام 

جهانی 2018، تیم ملی گوآم هنوز روادید ایران را در دست ندارد.
 این بازی از اهمیت بالایی برخوردار است چرا که ایران به عنوان تیم برتر آسیا در رده 
بندی فیفا، با گوآم که با دو پیروزی و بدون شکس��ت صدرنش��ین گروه D است دیدار 

می کند.
 تیم گوآم ملقب با »ماتائو« در تاریخ سوم سپتامبر )12 شهریور( با ایران دیدار می کند 
و مس��ئولان این تیم بر این باورند که در حال حاضر مس��اله زمان مطرح است. »جیل 
اسپیریتو«، مدیر رسانه ای و بازاریابی تیم فوتبال گوآم، در گفتگو با سایت پاسیفیک دیلی 

نیوز گفته این تیم در حال حاضر در ژاپن تمرین می کند.
 تمرینات ماتئو در اوزاکای ژاپن پیگیری می شود و آنها تاکتیک های خود را برای بازی با 
ایران مرور می کنند  تا روادیدشان در توکیو حاضر شود. اسپیریتو گفت فدراسیون فوتبال 
گوآم با ارتباط نزدیکی که با فدراسیون فوتبال ایران دارد در تلاش است تا روادید تیم را 

تا زمان تعیین شده بگیرد.
 »گری وایت«، س��رمربی ماتائو، می گوید تنها توجه وی به بازی با ایران است و هیچ 

توجهی به آماده شدن روادیدها ندارد. 
وایت گفت: به عنوان سرمربی تیم ملی گوآم، مسیئولیت من این است که تیمم را برای 
بازی با ایران در ورزشگاه آزادی  آماده کنم. مسئولان اجرایی فدراسیون فوتبال گوآم به 
دنبال برطرف کردن مشکل هستند. ما برای بازی ایران تمرکز داریم و آماده ایم. ما ماتائو 

هستیم. 
بلافاصله پس از این بازی، گوآم برای بازی با عمان رهسپار این کشور می شود تا با این 

تیم دیدار کند.

ناراحتی مربی آمریکایی؛

حرف و حدیث های درگذشت 
عباسپور ادامه دارد

در حالی که چند روزی از درگذشت بیت الله عباسپور قهرمان پرورش اندام 
ایران می گذرد اما حرف و حدیث ها همچنان درباره مکمل های مورد استفاده 

او ادامه دارد.
با درگذشت بیت الله عباسپور پس از تحمل یک دوره بیماری سخت، حرف و حدیث هایی 
درباره علت این بیماری و درگذشت عباسپور مطرح شد. یکی از پر بحث  ترین دلایل این 
بیماری که بازتاب زیادی هم داشت، مربوط به مکمل هایی بود که توسط »دنیس جیمز« 

بدنساز آمریکایی به وی داده شده بود.
 مازیار ناظمی مدیر مرکز اطلاع رسانی وزارت ورزش در این باره از قول خانواده عباسپور 
اعلام کرده بود که »تمام این گرفتاري ها از مکمل هاي آمریکایي آقای جیمز که برایش 

مي فرستاد شروع شد.« 
با این حال این موضوع با تکذیب مدیربرنامه های قهرمان بدنساز ایران مواجه شده است. 
وی با بیان اینکه اعلام این خبر باعث ناراحتی جیمز شده است، تاکید کرده که این مربی 

آمریکایی حتی یک نخود هم به عباسپور نداده است. 
ناظمی در این باره روی اینستاگرام خود نوشت: » ... مدیر برنامه های مرحوم عباسپور بعد 
از پست قبلي از آلمان تماس گرفت و از ناراحتي طرف آمریکایي خبر داد. ایشون گفت من 
از تمام برنامه های بیت الله اطلاع دارم. دنیس جیمز هیچ مکملی حتي یک نخود هم براي 
او نداده و صرفا این اتفاق براي بیت الله یک بدشانسی تمام بود و اطلاعات دقیق را از من 
بخواهید که حتی از خانواده او هم بیشتر از زندگي ورزشی بیت الله عباسپور خبر دارم...«

نظری جویباری:

 در استقلال قهری مطرح نبود
معاون ورزشی باشگاه استقلال درباره آخرین وضعیت این باشگاه توضیحاتی 

را ارائه کرد.
، علی نظری جویباری درباره دیدار تدارکاتی استقلال برابر تیم ملی چین تایپه گفت: 
توافق کرده ایم که یک دیدار با این تیم روز یکشنبه در ورزشگاه تختی برگزار کنیم. هر 
چند وضعیت پخش یا عدم پخش این دیدار مشخص نیست اما مطمئنا روز یکشنبه این 

دیدار برگزار خواهد شد تا تیم ما وضعیت خوب خود را حفظ کند.
 معاون ورزشی باشگاه استقلال درباره مشکلات پیش آمده برای ریوالدو برزیلی افزود: 
ریوالدو در کنار ما حضور دارد و با او قرارداد داریم و اجازه خروج وی از استقلال را نخواهیم 
داد. تا به امروز توانستیم مطالبات او را پرداخت کنیم و تنها مشکل وی موضوع مسکن 

است که به زودی این مشکل نیز حل خواهد شد.  
وی در ادامه اظهاراتش به سایت باشگاه استقلال گفت: مشکل پرداختی های ما به کادر 
فنی نیز تا امروز)یکشنبه( حل خواهد شد تا این افراد نیز دریافتی داشته باشند. در این 
مدت نیز توانستیم مشکل سجاد شهباززاده را حل کنیم و شاهد هستید که او پس از پایان 

مصدومیتش در تمرینات ما حضور پیدا کرده است. 
او درباره مشکلات پیش آمده در هفته گذشته برای معاونان باشگاه استقلال اظهار کرد: 
مشکلات به آن شکلی که در رسانه ها مطرح شد مانند قهر نبود. ناهماهنگی پیش آمده 
میان ما و اسپانسر باشگاه باعث بروز برخی مشکلات شده بود که ما باید قبلا این مشکلات 
را حل می کردیم که در هفته گذشته با برگزاری چند جلسه این نا هماهنگی برطرف شد. 
ما به بازیکنان استقلال قول داده بودیم و باید به تعهدات خود عمل می کردیم که این 

موضوع در حال انجام شدن است.
 نظری جویباری در پایان درباره مشکل حضور بازیکنان استقلال در اردوی تیم ملی 
امید، گفت: ما روز بیست شهریور با نفت تهران بازی داریم، در حالی که بازیکنان ما روز 
18 شهریور به تهران می رسند. این مشکل برای تیم نفت که نماینده ما در آسیاست، نیز 
وجود دارد بنابراین با فدراسیون صحبت کردیم و درخواست دادیم تا دیدار ما برابر نفت 
روز 30 شهریور برگزار شود تا بتوانیم بازیکنان خود را در اختیار تیم ملی بگذاریم که آنها 

نیز به ما قول دادند.

محرومیت 2 ساله غول چراغ جادو!
کشتی گیر سرشناس مصری که سابقه قهرمانی و نایب قهرمانی در المپیک را 
دارد 2 سال از حضور در هرگونه رقابت ورزشی محروم شد، این در حالی است 

که او خود را آماده حضور در المپیک ریو می کرد. 
 اتحادیه جهانی کشتی، "کرم جابر" کشتی گیر سرشناس مصری که به غول چراغ جادو 
معروف است را به خاطر امتناع از تست دوپینگ، 2 سال از شرکت در هر گونه رقابت 
ورزشی محروم کرد.  اتحادیه جهانی کشی چند بار به کرم جابر هشدار داده بود که باید 
در تست دوپینگ شرکت کند اما هر بار این کشتی گیر سرشناس مصری سر باز زده 
بود و در نهایت هم این لجبازی او کار دستش داد و دو سال از شرکت در هر گونه رقابت 

ورزشی محروم شد.
 یکی از اعضای فدارسیون کشتی مصر که نخواست نامش فاش شود در گفت و گویی 
که با خبرگزاری DPA آلمان داشت، گفت: پیش از این سه بار فدارسیون جهانی کشتی 
با ارسال نامه ای رسمی از ما خواست تا به جابر اعلام کنیم که در تست دوپینگ شرکت 
کند اما او هر بار بهانه می آورد و امتناع می ورزید و در نهایت هم با چنین محرومیتی مواجه 
شد.  این مسئول مصری ادامه داد: این محرومیت ضربه سنگینی برای ورزش مصر است 
چرا که کرم جابر خود را آماده حضور در رقابت های بزرگی مثل المپیک ریو دوژانیرو برزیل 
می کرد.  کرم جابر در المپیک 2004 گردن آویز طلا را به دست آورد تا نخستین کشتی 
گیر عرب باشد که در المپیک مدال طلا را به دست می آورد. او در بازی های المپیک لندن 

نیز به فینال راه یافت، اما در نهایت مغلوب حریف خود شد و به مدال نقره بسنده کرد.
 این کشتی گیر مصری قدرت بدنی بسیار بالایی دارد و لقب "غول چراغ جادو" را به 

او داده اند.

حمید  استیلی: 

مشاجره لفظی خداداد و مجیدی جزیی بود
سرمربی تیم فوتبال ملوان گفت: بین دو نیمه خداداد عزیزی گلایه هایی داشت 

که آنها را عنوان کرد.
 حمید اس��تیلی در خصوص دیدار روز گذشته دو تیم ستارگان ایران و ستارگان دنیا، 
اظهار داشت: برگزاری چنین مسابقه ای یک حرکت خوب بود و باعث شد هواداران یک 
روز خاص را در ورزش��گاه آزادی پشت س��ر بگذارند و از طرفی بزرگان فوتبال دنیا را از 

نزدیک ببینند. 
وی ادامه داد: برگزاری چنین مسابقه ای در دنیا بازتاب زیادی خواهد داشت و جا دارد از 
اعضای تیم هنرمندان تشکر کنم که برای برگزاری این مسابقه زحمت کشیدند. واقعا جمع 
کردن این همه بازیکن خوب و شخصیت بزرگ دور هم خیلی مهم بود و امیدوارم چنین 

مسابقاتی در کشور ما بیشتر برگزار شود. 
سرمربی ملوان در مقایسه وضعیت بدنی تیم ستارگان ایران و دنیا، عنوان کرد: شرایط 
بدنی بازیکنان تیم ستارگان دنیا خوب بود و مشخص است که آنها با نظم خاصی زندگی 
می کنند. در تیم ما هم چند بازیکن شرایط بدنی خوبی داشتند که خیلی به کمک تیم 
آمدند. شرایط مثل بازی با آث میلان نبود که نتوانیم روی دروازه حریف خطرساز شده و 
حفظ توپ کنیم. در بازی روز گذشته چند فرصت خوب گلزنی روی دروازه حریف ایجاد 

کردیم که متاسفانه در زدن ضربات آخر دقت لازم را نداشتیم. 
استیلی تاکید کرد: تیم ستارگان ایران باید صاحب تشکیلات شود و بازیکنان این تیم 
حداقل هفته ای 2 بار دور هم جمع شوند. دعوت نامه هایی از اروپا، آمریکا و کانادا برای تیم 
98 به ایران فرستاده شده و اگر تیم حفظ شود و به طور منظم تمرین کند در شرایط 
خوبی به این کشورها رفته و بازی های قابل قبولی را به نمایش می گذاریم. بعد از بازی با 
میلان هم تصمیم گرفتیم که پیشکسوتان هفته ای 2 بار دور هم جمع شوند و این اتفاق 
هم رخ داد اما بعد از مدتی تمرینات تیم تعطیل شد. این بار همه تصمیم گرفته ایم که به 

طور جدی تمرینات تیم را برگزار کنیم. 
وی در پاسخ یه این سوال که چه اتفاقی در بین دو نیمه در رختکن این تیم بین خداداد 
عزیزی و فرهاد مجیدی رخ داد که  مجیدی ورزش��گاه آزادی را ترک کرد، گفت: چیز 
خاصی نبود و یک مشاجره لفظی جزیی بین آنها بوجود آمد که در فوتبال این مسائل 
طبیعی است. خداداد با کسب اجازه از پروین، مایلی کهن و پنجعلی دقایقی صحبت کرد 
و گلایه هایی داش��ت که آنها را مطرح کرد. مجیدی هم تصمیم گرفت دوش گرفته و 

ورزشگاه را ترک کند. 
سرمربی ملوان در واکنش به حضور 4 بازیکن با پیراهن شماره 7 در تیم ستارگان ایران، 
خاطرنشان کرد: ما وقتی وارد رختکن شدیم پیراهن ها از قبل آماده و نام بازیکنان روی آنها 
درج شده بود. بازیکنان بعد از پوشیدن پیراهن ها متوجه شدند که 4 پیراهن با شماره 7 
داریم. جا دارد در اینجا یادی از دوستانی چون رضا شاهرودی، مهدی مهدوی کیا، مهرداد 

میناوند کنم که جایشان خیلی خالی بود.
 اس��تیلی در بخش دیگری از گفت وگو با تس��نیم با اش��اره به شرایط تیمش و باخت 
انزلی چی ها به گسترش فولاد، تصریح کرد: در بازی با گسترش فولاد واقعا مستحق باخت 
نبودیم. بعضی وقت ها اتفاقاتی در فوتبال رخ می دهد که غیر قابل پیش بینی است. شب 
قبل از مسابقه باران شدیدی در انزلی شروع به باریدن کرد و تا دقایقی قبل از بازی ادامه 
داشت و این مسئله خیلی در کیفیت بازی اثر منفی گذاشت. حتی یک گل سالم به ثمر 
رساندیم که داور به آشتباه آن را آفساید اعلام کرد و در یک صحنه هم داور به جای آوانتاژ 
می توانست به دروازه بان حریف کارت قرمز نشان دهد و برای ما اعلام پنالتی کند که این 
کار را نکرد. در هر صورت در این بازی می توانستیم بازنده میدان نباشیم اما اتفاقاتی که رخ 

داد و خوردن گل زود هنگام برنامه های ما را بر هم زد.
 وی درباره آینده تیمش گفت: یک اردوی یک هفته ای در سرعین خواهیم داشت و سعی 
خواهیم کرد نهایت استفاده را از تعطیلات ببریم. شرایط مان در جدول رقابت ها خوب است 
و قصد داریم برای نیم فصل دوم آن را بهبود ببخشیم. باید در دیدارهای آینده بازیکنان، 
وظایفی که به آنها سپرده می شود را به نحو احسن انجام دهند و اگر همه در شرح وظایف 

کوتاهی نکنند در نتیجه گیری بهتر عمل خواهیم کرد.

فرکی: 

با ۵ هفته صدرنشینی
 نمی توان از قهرمانی حرف زد

س�رمربی تیم فوتبال سپاهان به دنبال جانشینی برای احسان حاج صفی در 
ترکیب این تیم است.

حسین فرکی در مورد اینکه خیلی ها سپاهان را مدعی اول قهرمانی می دانند، گفت: 
م��ن نمی توانم در این مورد نظری بدهم. 25 بازی دیگر باقی مانده و ممکن اس��ت 
اتفاقات مختلف��ی رخ دهد. در عین حال از آنهایی که چنین نظری در مورد تیم ما 
دارند، تشکر می  کنم. ما باید بیشتر تلاش کنیم و ببینیم که در آینده چه اتفاقاتی رخ 

خواهد داد. 
وی در ادامه افزود: یک بخش مهم به قبل از پایان نیم فصل مربوط می شود و بخش مهم 
دیگر در نیم فصل دوم خواهد بود. مطمئناً روزهای مهمی در انتظار سپاهان است، ولی ما 

تلاش می کنیم تا روند خوبی داشته باشیم. 
فرکی در مورد جدایی احسان حاج صفی از سپاهان خاطر نشان کرد: این جدایی به سود 
سپاهان نبود، ولی به نفع حاج صفی بود. من همیشه گفته ام که موافق پیشرفت بازیکنان 

هستم. ما باید به فکر جایگزینی برای حاج صفی باشیم.
 سرمربی سپاهان در مورد اینکه برای این موضوع دنبال گزینه خارجی خواهند رفت یا 
داخلی، گفت: فرقی نمی کند و ما باید دنبال یک بازیکن خوب برای جانشینی حاج صفی 
باشیم. در بین بازیکنان داخلی که پیدا کردن بازیکن سخت است، ولی باید در این مورد با 
مسئولان باشگاه جلسه داشته باشم. من امروز )یکشنبه( به اصفهان برمی گردم تا در مورد 

آینده صحبت کنیم. 
وی در مورد وضعیت پریرا و پادوانی تصریح کرد: باشگاه این موضوع را دنبال می کند و اگر 
آنها را از دست بدهیم، شرایط ما سخت می شود. برای همین است که می گویم نمی توان 

در مورد آینده صحبت کرد و با پنج هفته صدرنشینی از قهرمانی حرف زد.
 فرکی در پایان در مورد اینکه گفته می شود محرم نویدکیا از فردا در تمرینات سپاهان 
ش��رکت خواهد کرد، گفت: من از این موضوع فعلاً اطلاعی ندارم و همان طور که گفتم 

امروز به اصفهان می روم.

اسلوبودان کواچ:

همه بازیکنان تیم ملی باید آماده باشند
سرمربی تیم ملی والیبال ایران در پایان سومین دیدار ایران در اردوی مسکو از 
برگزاری این اردو ابراز رضایت کرد و گفت: هر 14 بازیکن تیم ملی ایران باید برای 

حضور در جام جهانی آماده باشند.
 اس��لوبودان کواچ با اش��اره به اردوی تیم ملی والیبال ایران در روسیه گفت: تا اینجای 
کار رضایت دارم و در سه بازی متوالی )هلند و دو دیدار با روسیه( پیروز شدیم. بهترین 

بازیکنانم را در این دیدارها به کار گرفتم. 
وی با بیان اینکه برخی از بازیکنانم را تعویض کردم تا هم آنها را ارزیابی کنم و هم بتوانم 
نتیج��ه بازی را تغییر دهم گفت: تعویض های دوتایی بنظرم خوب جواب داد. باز هم با 

تعویض مدافع میانی خود نتیجه گرفتم چون او خیلی خوب بازی کرد.
 سرمربی تیم ملی والیبال ایران در پاسخ به این سوال که در ست پنجم دیدار دوم برابر 
روسیه به سامان فائزی، امیر غفور و مهدی مهدوی هم بازی دادید، نظر شما در این باره 

چیست؟ گفت: فکر می کنم این سه مهره های خوب من در جام جهانی هستند. 
وی تصریح کرد: در جام واگنر بازیکنان نتوانس��تند حداکثر توانایی خود را به نمایش 
بگذارند اما در این بازی ها بسیار خوب ظاهر شدند. برای جام جهانی، تاکیدم این است 
که همه 14 بازیکن من باید آماده باشند.  سرمربی تیم ملی والیبال ایران درباره عملکرد 
تیم روسیه، گفت: تیم روسیه همیشه با نگرش بسیار قوی به میدان می آید. تیم روسیه با 
سرویس زن های پرشی که در اختیار دارد، بسیار قدرتمند است. موزرسکی و میخایلوف 

واقعاً مثال زدنی هستند. اما از طرف دیگر تیم ایران عملکرد بالایی دارد. 
تیم ملی والیبال ایران امروز شنبه آخرین تمرینات خود را در اردوی آماده سازی روسیه 

برگزار می کند و روز یکشنبه مسکو را به مقصد تهران ترک خواهد کرد.

کرم زاده نایب رئیس بانوان فدراسیون بسکتبال:

 به دنبال شرکت در مسابقات 
برون مرزی بیشتر هستیم

نایب رئیس بانوان فدراس�یون بسکتبال، بازی های دوستانه بانوان ملی پوش 
کشورمان در ترکیه را عالی توصیف کرد.

فاطمه کرم زاده  گفت: بانوان بسکتبالیس��ت کشورمان در ترکیه بازی های خوبی را به 
نمایش گذاشتند که انتظار کسب چنین نتایجی را نداشتیم. 

وی اظهار داش��ت: بسکتبال بانوان ترکیه جزو 4 تیم برتر دنیاست. تیم موزامبیک نیز 
قهرمان آفریقاست که خود را برای بازی های المپیک آماده می کند. بازی مقابل این دو 
تیم باشگاهی ترکیه و قهرمان آفریقا فرصت بسیار خوبی برای  محک بسکتبال بانوان ما 
به شمار می رفت.    نایب رئیس بانوان فدراسیون بسکتبال تاکید کرد: باتوجه به نتایج به 
دست آمده در این سه بازی دوستانه حالا به دنبال شرکت در رقابت های بیشتر برون مرزی 
هستیم. در این خصوص  رباب شهریان معاونت امور بانوان وزارت ورزش و جوانان نیز قول 
همکاری با فدراسیون را داده اند.  کرم زاده ادامه داد: فیلم و عکس مسابقات را آماده کرده ایم 
تا برای فیبا ارسال کنیم. اگرچه اتحادیه آسیا با حضور بانوان محجبه کشورمان در مسابقات 

بیشتر مشکل دارد تا اتحادیه جهانی.

پورمختار خبر داد:
مسائل غیراخلاقی پرونده فوتبال منتشر نمی شود

رئیس کمیسیون اصل نودم با اشاره به این که مسئول اصلی رسیدگی به برخی 
پرونده های فوتبال قوه قضاییه است تاکید کرد: برخی موضوعات در این پرونده 

موجود است که به دلیل غیراخلاقی بودن منتشر نمی شود.
 محمدعلی پورمختار با بیان این  که کمیسیون اصل نودم مجلس گزارش پرونده فساد در 
فوتبال را به هیأت رئیسه مجلس ارائه داده است، گفت: این پرونده در صحن مجلس قرائت 
خواهد شد و آن بخشی که قطعیت پیدا کند جرم  و خلاف قانون است به قوه قضاییه ارائه 
خواهد شد و بقیه هم به وزارت وزرش و دولت تحویل داده می شود که مسئولان مربوطه 

با تغییر برخی از مدیران و مسئولان اصلاحاتی ایجاد کنند.
 راهکار جلوگیری از فساد در فوتبال ایجاد بانک اطلاعاتی

نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس ش��ورای اس��لامی بیان داشت: ایجاد بانک 
اطلاعاتی برای جلوگیری از ادامه کار تعدادی که در این فساد نقش داشتند هم از دیگر 
برخوردهاست و مجموعه این ها روش های مدیریتی مجلس خواهد بود. پورمختار با بیان 
این که پرونده فاسد در فوتبال در ابعاد مختلفی بررسی شده است، اضافه کرد: فساد اصلی 
این پرونده اقتصادی اس��ت و ذیل آن موضوعات مختلفی اعم از قراردادهایی که بسته و 
هزینه هایی که شده، عدم پرداخت مالیات ها و فرارهای مالیاتی در این حوزه، سوءاستفاده از 
اهداف نامشروع و غیرقانونی نیز می گنجد، در کنار این موارد تبانی، مشکلات در حوزه های 
داوری، شرط بندی ها و همچنین سفارشاتی که برای ارتقاء دادن یا پایین بردن رتبه تیم ها 

و بعضا با تصمیمات نادرست اتفاق افتاده نیز وجود داشت. 
ای��ن نماینده ادامه داد: در مجموع در این پرونده  تعامل تیم ها و باش��گاه ها با بعضی از 

رسانه ها هم مانند در سرپوش گذاشتن و نیز نوع معرفی بازیکن و تیم ها وجود داشت و البته 
برخی موضوعاتی هم در این پرونده موجود است که به دلیل غیراخلاقی بودن آن منتشر 
نخواهد شد.  وی در پاسخ به این که رسانه ها چقدر در جمع آوری اطلاعات این پرونده موثر 
بودند، گفت: از رسانه ها اطلاعات گرفتیم ولی زیاد نبود البته رسانه های خوب هم وجود 

دارند که همکاری داشتند و اطلاعات خوبی دادند اما تعداد آن ها زیاد نبود.
درخصوص دورزدن های قانونی قوه قضاییه تصمیم می گیرد

نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس ش��ورای اسلامی با تأکید براین  که بیشتر 
موارد پرونده مستند است، به خبرگزاری خانه ملت توضیح داد: در مسائلی مثل تبانی ها، 
سفارشات و دخالت ها و موارد این چنینی استناد قانونی وجود ندارد اما در مسائل مالی، 
اس��تنادات و توجیه های قانونی تعریف کرده اند که روند ظاهری بر اس��اس قانون طی 
می ش��ود؛ همچنانکه در بسیاری از فس��ادهای اقتصادی نیز همین طور است و به ظاهر 
قانونی هستند ولی وقتی به کنه آن می روید و بررسی می کنید متوجه غیرقانونی بودن 
آن می ش��وید.  پورمختار در پاس��خ به این که آیا راه حلی برای برخورد با افراد خاطی که 
مستنداتی برعلیه آن ها نیست وجود دارد، گفت: تخلفاتی که مستندات غیرقانونی بودن آن 
موجود نیست دور زدن قانون است و در حقوق هم تقلب نسبت به قانون نامیده می شود 
یعنی به فرمایش مقام معظم رهبری که چند سال پیش اشاره کردند قانون شکنی قانونی 
است.  رئیس کمیسیون اصل نودم قانون اساسی مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
درخصوص این پرونده قوه قضاییه برحسب مستندات تصمیم می گیرد در واقع مسئولیت 

اصلی به عهده قوه قضاییه خواهد بود.

رئیس کمیته جوانان فدراسیون فوتبال؛

 دعوت 7 بازیکن از تیم ملی امید 
جای خوشحالی دارد

ملی  تیم  به  امید  تیم  بازیکن  از 7    گفت: دعوت 
بزرگسالان نه تنها ناراحتی ندارد بلکه باعث خوشحالی 

است.
فریدون معینی درباره اینکه در لیست جدید تیم ملی 7 بازیکن 
تیم ملی امید دعوت شده اند و این مسئله باعث ناهماهنگی 
بین دو تیم شده است، اظهار داشت: کارلوس کی روش و 
محمد خاکپور هر کدام صلاح خودشان را می خواهند و به نظر 
من که چنین مسئله ای جای نگرانی ندارد چون بازیکنی که 
به تیم ملی دعوت می شود، با ایده های جدیدی روبرو خواهد 
شد و تجربه خوبی کسب می کند. پس نه تنها نباید نگران بود 
بلکه باید از این مسئله خوشحال هم بود. همانطور که انتظار 
داریم تیم ملی جوان شود و خود پیشکسوتان فوتبال هم 
همین خواسته را داشتند باید از این جوانگرایی استقبال کنیم.

 وی افزود: البته این را هم قبول دارم که بازیکنان تیم امید باید 
کنار هم تمرین کنند اما در همه جای دنیا وضعیت به همین 
ترتیب است. وقتی ما مسابقات مقدماتی جام جهانی را داریم 
و از آن سو اردوی تیم امید در هلند با این رقابت ها تداخل پیدا 
کرده چاره ای وجود ندارد. این برنامه ریزی فیفا است و آنها هم 

با مشکلات خاص خود دست به گریبان هستند.
 معینی با اشاره به اینکه باید این شرایط را پذیرفت و مثبت 
فکر کنیم، ادامه داد: تمام راه چاره این است که کیفیت 
مسابقات خود را بالا ببریم و بازیکنان مان را با ایده های مربیان 
ملی آشنا کنیم که این مستلزم این است که بین مربیان لیگ 

و مربیان ملی هماهنگی ایجاد شود. باید این تفاهم بین کادر 
فنی تیم های ملی، امید و باشگاهی باشد. 

وی در پاسخ به این سؤال که فکر نمی کند ناهماهنگی 
در اعلام اسامی تیم ملی و تیم امید به ضعف فدراسیون 
بازمی گردد، گفت: اصلا این مسئله را ضعف نمی دانم. نظر همه 
محترم است. همه کسانی که در فوتبال هستند آرزویشان این 
است که به سطح ملی برسند و یک بازیکن هم می خواهد که 
سطح به سطح بالاتر برود. ما باید جنبه مثبت حضور بازیکنان 
امید در تیم ملی را ببینیم. ما چرا می رویم از خارج لژیونر 
می آوریم؟ برای اینکه تیم ملی قوی تری داشته باشیم. حالا که 
این دگرگونی در فوتبال ما در حال اتفاق افتادن است باید به 
هم کمک کنیم. این تنها مشکل ایران نیست و بهترین راهکار 

تعامل بین مربیان است. 
رئیس کمیته جوانان فدراسیون فوتبال در این خصوص 
که پرویز مظلومی سرمربی استقلال اعلام کرده در صورتی 
بازیکنان تیم امیدش را در اختیار تیم ملی امید می دهد که 
در تاریخ مدنظرش آنها به استقلال بازگردند، گفت: باشگاه ها 
هم شرایط سخت خود را دارند. همه اینها برنامه ریزی هایی از 
قبل بوده و اینطور نبوده که تاریخ برگزاری تیم ملی و اردوی 
تیم امید تازه داده شده باشد. اصلا احتیاجی به هماهنگی 
نیست چون اولویت با تیم ملی، تیم امید و جوانان است و 
رده های پایین تر باید صبر بیشتری داشته باشند. البته من 

به تیم استقلال هم حق می دهم اما باید تفاهم ایجاد شود.

 

معینی درباره اینکه این تصور وجود دارد که دعوت 7 بازیکن 
تیم امید به بزرگسالان از سوی کی روش یک نوع لجبازی 
است، اظهار داشت: من اصلا چنین فکری نمی کنم و احتمال 
چنین چیزی بسیار بسیار ضعیف است. کی روش به قدری 
شخصیت محکمی دارد که آبرو و موفقیت خودش را دنبال 

می کند.
 وی در این باره که آیا تا به حال شده کی روش و خاکپور 
مقابل هم قرار گیرند تا از مشکلات هم باخبر شوند، تاکید 
کرد: من اطلاعی ندارم که آنها تا به حال جلسه ای با هم 
داشتند یا خیر ولی معتقدم این تفاهم باید ایجاد شود. ما باید 
فضایی ایجاد کنیم که مربیان ما بیشتر همدیگر را ببینند تا 

بیشتر با هم آشنا شوند.

مشکل خروج بازیکنان دانشجو و سرباز تیم امید حل شد

زادمهر:

پیشنهاد مدیرعاملی پرسپولیس را رد کردم

سرپرست تیم ملی فوتبال امید ایران در آستانه اردوی آماده سازی در هلند تاکید 
کرد که مشکل خروج بازیکنان سرباز این تیم کاملا حل شده است. 

 حسین اخوت درباره برنامه  فوتبالیست های امید ایران در مسیر کسب سهمیه المپیک اظهار 
کرد: تیم ملی امید امروز هشتم شهریور برای برگزاری اردویی 10 روزه به هلند سفر و در شهر 
نایخمن تمرین هایش را آغاز می کند. ما صبح و عصر برنامه تمرین داریم و در جریان این سفر قرار 

شده دو بازی دوستانه نیز داشته باشیم.
 اخوت افزود: دوازدهم و شانزدهم دو بازی دوستانه در شهر نایخمن خواهیم داشت تا بازیکنان 
بعد از چند جلسه تمرین در شرایط مسابقه قرار بگیرند و خودشان را محک بزنند. این رقابت ها 
فرصتی هم در اختیار کادرفنی قرار می دهد که وضعیت بازیکنان را ارزیابی کنند و نقاط قوت 
و ضعف تیم را بشناسند. جا دارد به این نکته نیز اشاره کنم که هماهنگی های لازم برای حضور 
علاقه مندان مقیم هلند جهت تماشای بازی دوستانه تیم ملی در 16 شهریور صورت گرفته است. 
سرپرست تیم ملی امید ایران در پاسخ به این سوال که بازیکنان مشکلی برای خروج از کشور 
ندارند؟ بیان کرد: خیر. من تشکر ویژه از همکاری های سازمان نظام وظیفه، فرماندهی ارتش و 
سپاه پاسداران دارم که نیروهای خود را در اختیار تیم ملی امید قرار دادند. ویزا و مجوز خروج 

تمام بازیکنان از جمله بازیکنان دانشجو و سرباز اخذ شده است و از این بابت مشکلی نداریم.
 او در پایان گفت: به جهت حضور به موقع بازیکنان در تیم های باشگاهی، تیم ملی امید 18 

شهریور از طریق آلمان به کشور باز می گردد.
تیم ملی امید اوایل مهر ماه راهی مسابقات غرب آسیا خواهد شد. 

عضو هیات مدیره باشگاه پرسپولیس با بیان اینکه 
پیش از فصل پیشنهاد مدیرعاملی این باشگاه را رد 
کرده بود، گفت: اسپانسرها می گویند پرداخت بدهی 

باشگاه به ما ارتباطی ندارد که البته حق با آنهاست.
 این روزه��ا از محمد زادمهر به عنوان یکی از گزینه های 
مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس یاد می شود که البته این عضو 
هیات مدیره پرسپولیس می گوید پیش از شروع لیگ برتر 
این پیشنهاد به وی شده بود و به خاطر فراهم نبودن شرایط، 
آنرا رد کرده بود. زادمهر همچنین با اشاره به برگزاری بازی 
دیدار تیم های س��تارگان جهان با ستارگان ایران، به اعلام 
شرایط همکاری اسپانسرها با باشگاه پرسپولیس پرداخت و 
علت تاخیر در معرفی اسپانسر را اعلام کرد. مشروح گفتگوی 

مهر با زادمهر در زیر می آید:
*  برگزاری دیدار دو تیم ستارگان جهان با ستارگان 

ایران را چطور دیدید؟
-طبیعی است که نتیجه این مسابقات اصلا مهم نیست. 
این مسابقات نمادین برای تشویق مردم و جلب توجه آنها 
به بعضی مشکلات و بیماری هاست که حتی شاید هزینه 

برگزاری آن از درآمدش بیشتر باشد ولی هدف، برانگیختن 
ش��ور و توجه مردم اس��ت. در این زمینه هم جامعه ورزش 
احساس وظیفه کرد و در حمایت از بیماران ام.اس مسابقه ای 

برگزار شد.
 * علت باخت ستارگان ایران را چه می دانید؟

- این مسابقه نشان داد که چقدر پیشکسوتان آنها آماده 
هستند. با وجود اینکه ستارگان دنیا از کشورهای مختلف 
بودند ولی آنها نشان دادند که وقت فوتبال را اصولی و از پایه 
یاد بگیرید تا آخر عمر می توانید خوب بازی کنید. هرچند 
سن و سال بالا می رود ولی مهارت ها از بین نمی رود. همین 

»ادگار داویدز« الان می تواند در لیگ برتر بازی کند!
 * از ای�ن موض�وع بگذری�م. وضعی�ت اسپانس�ر 
پرسپولیس به کجا رسید؟ چرا معرفی اسپانسر این 

همه طولانی شده است؟
- همه تلاش می کنند که اسپانسر به بهترین وجه ممکن 
انتخاب شود. اسپانسر هس��ت ولی ما باید مبالغ بیشتری 
بگیریم.با وجود اینکه 5 هفته از لیگ برتر گذش��ته اس��ت 
ولی باید از اسپانسر بیشتر از باشگاه های دیگر بگیریم چون 

پرسپولیس یک برند است.
* پس چرا باشگاه در این امر ناکام بوده است؟

- به هر حال اسپانس��ر هم حق دارد. بای��د قراردادی که 
بسته می شود، برد - برد باشد. اسپانسر می گوید هزینه ها و 
بدهی های سال های قبل به من ارتباطی ندارد که درست هم 
می گوید و حق دارد. وقتی می گوییم پرسپولیس خصوصی 
شود برای همین است. وقتی باشگاه خصوصی شود، مالک 
جدید باید تسویه حساب کند و تمام بدهی ها را بدهد ولی 
حالا اگر اسپانسر پول هم بدهد، باید در قسمتهای مختلف 
خرج شود. مثلا یکباره یک بازیکن خارجی شکایت می کند 
و بای��د فلان قیمت برای آن کنار بگذاریم و این فکرمان را 

درگیر می کند. 
* الان چقدر تا رسیدن به تفاهم با اسپانسر فاصله 

دارید؟
- ما هر کاری می کنیم زیر نظر حقوقدان و حسابدار حرفه ای 
است و قراردادی امضا نمی شود مگر اینکه آنها آنرا تایید کنند.
 * شما در حالی خواستار خصوصی سازی هستید که 
دولت اخیرا با یک مصوبه، بر دولتی ماندن استقلال و 

پرسپولیس تاکید کرده است.
- خب اگر دولتی بماند باید یک ردیف بودجه مشخص با 

ساز و کار تعیین شده را برای باشگاه در نظر بگیرند.
 * ای�ن روزه�ا صحبت از انتخاب ش�ما ب�ه عنوان 
مدیرعامل پرسپولیس به جای علی اکبر طاهری هم 
مطرح شده است. موضوعی که خودتان هم آنرا تایید 

کرده بودید.
- آقای طاهری خودش اقتصاددان است و در حال حاضر 
تمام تلاشش را برای موفقیت باشگاه انجام می دهد. همکاران 
شما از من پرسیدند که آیا شما مدیرعامل باشگاه می شوید 
که من هم پاس��خ دادم  در صورت محقق شدن یک شرط 
غیر ممکن یعنی صفر شدن بدهی های باشگاه مدیرعامل 
می شوم. کسی که بخواهد مدیرعامل باشگاه شود باید شرایط 
کار از صفر تا 100 برایش فراهم باشد که من این شرایط را 
نمی بینم. باید همه بدهی ها صفر شود. اینطور نمی  شود که 
صبح در باشگاه یک اتفاقی می افتد، ظهر یک اتفاق دیگر و 

عصر یک مسئله جدید.
 * آیا به شما پیشنهاد مدیرعاملی داده شده است؟

- قبلا گفته اند. پیش از شروع لیگ برتر پیشنهاد دادند که 
قبول نکردم.

آگهی اصلاحی پیرو آگهی تحدید حدود عمومی اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم مورخ 94/5/25 بخش 3 قم 
 پلاک 42/4/87 اصلی آقای یعقوبعلی سلطانی محمودی ششدانگ یک قطعه زمین واقع در قربه کریم آباد مزرعه قوچه داغی 

بازدید 94/6/30 که بقیه مندرجات آگهی 94/5/25 به قوت خود باقی می باشد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

آگهی فقدان سند مالکیت 
 آقای هوشنگ سلگی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت یکصد سهم مشاع از نه هزار و هفتصد و پنجاه سهم ششدانگ پلاک 185/1/312 واقع در بخش 
پنج ثبت قم که ذیل صفحه 210 دفتر 246 به نام هوشنگ سلگی صادر و تسلیم شده ، سپس در اثر جابجائی مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است لذا مراتب 
باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود ویا انجام معامله باشند مراتب را 
همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به 
صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.                                                                                                       جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 



علمی و سلامت

استراحت مطلق برای کمردرد ضرر دارد! 
کمردرد عضوی از خانواده شایع ترین بیماری های جهان مانند سرماخوردگی، 

آلزایمر یا افسردگی به شمار می آید.
طبق یک آمار رسمی، شیوع سالیانه این بیماری در کشور 70درصد برآورد شده و گفته 
شده است که حدود 80درصد ایرانی ها دست کم برای یک بار در طول زندگی خود کمردرد 
را تجربه می کنند. می توان نتیجه گرفت این بیماری درصد مهمی را در میان 200میلیون 
بار مراجعه سالانه ایرانیان به پزشک تشکیل می دهد.    کمردرد علت های مختلفی دارد. این 
در حالی است که در آغاز امر برای 85 درصد کمردردها دلیل روشنی پیدا نمی شود. پس 

باید چه کار کرد؟ 
   برای درد کمرم باید چه کار کنم؟ 

این سوال نشان دهنده نوع نگاه مردم به این بیماری است. آنها فکر می کنند کمردرد، کمردرد 
است و تفاوتی بین انواع کمردرد وجود ندارد. به انواع کمردردها به یک اندازه اهمیت می دهند 

یا برعکس، به انواع آنها به یک اندازه اهمیت نمی دهند.  
در بیماری که کمردرد دارد، پزشک و بیمار باید به موارد بسیاری توجه کنند وگرنه نمی توان 

به یک تشخیص درست و علمی از وضعیت کمردرد بیمار رسید. 
 باید مراقب علایم خطر یا »پرچم قرمز« باشیم. اینکه آیا علامت های عصبی )مثل گزگز شدن 
یا کاهش حس پاها یا کاهش قوت عضلات( وجود دارد یا نه مهم است. اینکه بیمار از نظر 
سایر علایم همراه مانند کاهش وزن، تب یا تعریق بررسی شود، اهمیت دارد. باید دید آیا ضربه 
شدیدی )مانند سقوط از ارتفاع یا تصادف های رانندگی( به کمر بیمار وارد شده یا نه؟ همچنین 
باید به سن بیمار هم توجه کنیم. هم بیماران بالای 50 سال و هم بیماران زیر 15 سال در 
معرض خطر بیشتری هستند. کمردرد به خصوص در کودکان بسیار مهم است و نباید آن را 

به حساب بازی های بچه یا زمین خوردن او گذاشت. 
 حال اگر بیماری دچار کمردرد شده باشد و هیچ کدام از علامت های خطر گفته شده در 
بالا را نداشته باشد، باید چه کار کند؟ تشخیص اینکه آیا بیمار این علامت های خطر را دارد یا 
نه، به عهده پزشک است. بیماران باید از خودداوری در این مورد پرهیز کنند. اما اگر پزشک 
بیمار را معاینه کند و مشخص شود هیچ یک از این علامت های خطر را ندارد، حتی نیاز به 
یک عکس ساده هم نداریم و بیمار اقدام های درمانی محافظتی را در پیش می گیرد و نیازی 
به اقدام های پرهزینه تشخیصی نیست.  متاسفانه این روزها تا کسی مبتلا به کمردرد می شود 
بلافاصله برای او ام آرآی درخواست می کنند. این کار درستی نیست. خوب است که بیماران 
نیز در این زمینه همکاری کنند و پزشکان را برای انجام اقدام های پاراکلینیکی تحت فشار 
نگذارند.   منظور از درمان های محافظتی، استفاده از پمادهایی مثل پماد فلفل، مسکن های 
موضعی و خوراکی یا داروهای شل کننده عضلانی است. همچنین بیمار باید با اقدامات فیزیکی 
و ورزش از محل درد مراقبت کند؛ مراقبت هایی مثل گرم نگه داشتن منطقه، پرهیز از وارد 
کردن فشار اضافی یا استفاده از کمپرس گرم. همچنین ورزش های خاصی مانند استفاده از 

حمام آب گرم، جکوزی یا راه رفتن در استخر بسیار مفید است. 
   آیا لازم است استراحت مطلق داشته باشم؟ 

به هیچ وجه. درگذشته چنین چیزی توصیه می شد اما امروزه از نظر علمی خلاف آن ثابت 
شده است. یعنی استراحت مطلق حتی برای بیماران ضرر هم دارد. بیماران باید تنها به مدت 
24 ساعت در منزل به صورت مختصر )و نه مطلق( استراحت کنند. در طول این 24 ساعت 

بیمار باید فعالیت روزانه خود را انجام دهد.    
می توانم سر کار بروم؟ 

بله، نه تنها اجازه دارد بلکه برای او واجب است. چون در شرایط ابتلا به کمردرد هرچه بیمار 
دیرتر به سرکار برود و مدت بیشتری را در منزل استراحت کند، احتمال هرگز برنگشتن به سر 
کار و خانه نشین شدن وی افزایش خواهد یافت. بنابراین برخلاف گذشته، بیماران را سر کار 

می فرستیم اما نامه ای به آنها می دهیم که در محل کار رعایت حال شان را بکنند.    
رانندگی در شرایط کمردرد، ایرادی دارد؟ 

بله، رانندگی یکی از مواردی است که بیمار مبتلا در ایام مراقبت و درمان محافظتی باید 
از آن پرهیز کند. چون ریزضربه هایی که با فرکانس بالا و شدت کم در رانندگی به کمر وارد 

می آید باعث استمرار و حتی تشدید درد کمر خواهد شد.    
اگر بعد از این فعالیت ها کمردردم خوب نشد، چه کنم؟ 

در بیشتر موارد خوب می شود. اگر نشد، بیمار باید برای بررسی های تخصصی مراجعه کند. 
اقدام هایی که در مرحله اول لازم نبود در این مرحله انجام می شود. اما اگر درد بیمار کاهش 
یافت، برای بیمار فیزیوتراپی درخواست می شود. بعضی از بیماران اعتقادی به فیزیوتراپی 
ندارند، درحالیکه این تصور اشتباه است. نباید تنها در مدت جلسه فیزیوتراپی تمرین کنیم بلکه 
باید حرکات درست را از متخصص فیزیوتراپی بیاموزیم و آن حرکت ها را شب و روز در منزل 
انجام دهیم. در این صورت نتیجه فیزیوتراپی را می بینیم و به آن اعتقاد هم پیدا می کنیم.    

علت کمردرد؛ دیسک یا سیاتیک؟ 
این جمله را از خیلی از بیماران در مطب می شنویم. آنها سردرگم اند. سیاتیک نام یک عصب 
است. در بیرون زدگی دیسک بین مهره ای از بین مهره های کمر )که می تواند به علت های 
مختلفی باشد( به ریشه های عصب سیاتیک )در ناحیه کمر( فشار وارد می شود. در نتیجه 
بیمار دچار درد عصب سیاتیک می شود. اگر بیماری این دو کلمه را پشت سر هم از پزشکان 
می شنود، باید بداند معنی هر دو کلمه یکی است. البته باید عرض کنم فتق دیسک کمر فقط 

یکی از علت های کمردرد است. 
   آیا باید بیماران مبتلا به فتق دیسک را جراحی کرد؟ 

در مواردی که ضرورت علمی دارد، یعنی کمتر از 5 درصد موارد، باید آنها را جراحی کرد. 
جراحی غیرضروری، اثر مخرب تری بر درد بیمار دارد. جراحی لزوما باعث بهتر شدن نمی شود. 
از نظر علمی بهتر است به دیسک بین مهره ای بیمار فرصت بدهیم به صورت طبیعی و خود 
به خود بهبود یابد. البته تاکید می کنم بعضی وقت ها هم وضعیت فتق دیسک بیمار به صورتی 

خواهد بود که جراحی فوری ضرورت می یابد. 
   کمردرد پیشگیری هم دارد؟ 

از نظر علمی، روش پیشگیرانه صددرصدی وجود ندارد اما اصلاح شیوه زندگی، شیوه راه 
رفتن، شیوه نشستن، رانندگی یا بلند کردن بار باید به افراد آموزش داده شود. در بعضی از 
کشورها برای بیماران دوره های آموزشی می گذارند. عکس ها و روش های بسیاری همراه با 
آموزش های تصویری وجود دارد که آموختن و تمرین آن می تواند به ما در پیشگیری از 

کمردرد کمک کند.

اغلب آسیب دیدگی های ناگهانی دردناک 
ناشی از بد نشستن است 

اغلب آسیب دیدگی های ناگهانی دردناک در ناحیه مفاصل، ناشی از بد نشستن 
در شرایط گوناگون است.

محمدرضا درستکار، متخصص طب فیزیکی و توانبخشی اگر مفصل بدون هیچ صدمه یا 
علتی دچار درد یا تورم شود، در آن صورت فرد ممکن است دچار التهاب مفصل شده باشد.

 وی با بیان این که التهاب مفصل ناشی از عواملی  نظیر روماتیسم است، اظهار داشت: 
البته این موضوع چندان شایع نیست و التهابات مفصل در بسیاری از موارد ناشی از عوامل 
غیر روماتیسمی است.  درستکار افزود: در روماتیسم مشکل از غضروف شروع نمی شود، 
بلکه مفصل ملتهب شده و از آن مواد مضری ترشح می شود که در نهایت می تواند ساختمان 
مفصل را تغییر دهد.  وی گفت: غضروف، تاندون ها و زردپی در روماتیسم صدمه می بیند و 
فرد ممکن است تا سال ها درگیر بیماری  و عوارض شدید آن شود.  درستکار با اشاره به این 
که نحوه نشستن افراد جامعه مناسب نیست، تاکید کرد: اغلب آسیب دیدگی های ناگهانی 
دردناک در ناحیه مفاصل، ناشی از بد نشستن در شرایط گوناگون است و در این گونه موارد 
مفصل بدون هیچ صدمه یا علتی، ممکن است دچار درد شدید، تورم و التهاب شود.  وی 
یادآور شد: بد نشستن در مقابل تلویزیون، بد نشستن هنگام شنیدن یک سخنرانی و بد 
نشستن پشت میز، از مهمترین مصادیق بد نشستن است که می تواند موجب درد ناگهانی 
و دردناک مفصل شود.  درستکار با بیان این که علاوه بر موضوع فوق نشستن های طولانی 
مدت برای مفاصل و استخوان های بدن مضر است، خاطر نشان کرد: انجام حرکات ورزشی 
و نرمشی و گرم نگه  داشتن مفصل پس از هر نیم ساعت نشستن، دو اقدام بسیار مهم جهت 

پیشگیری از بروز آسیب مفاصل به ویژه درد، تورم و التهاب مفصل است.

مخاطرات خشکی دهان 
یک جراح دندانپزشک با اشاره به اینکه در صورت عدم درمان خشکی دهان این 
مشکل می تواند دندان ها را دچار آسیب کند، گفت: نبود بزاق کافی برای نرم و لزج 
کردن سطوح دهان، شستن غذا از دهان و خنثی کردن اسیدهای حاصل از پلاک، 

میزان پوسیدگی دندان ها افزایش می یابد. 
دکتر مهرداد سماعی با بیان اینکه کاهش جریان بزاق که منجر به خشکی دهان می شود، 
یک مشکل شایع سالمندان است گفت: این مشکل اغلب در اثر اختلالات پزشکی خاص به 
عنوان اثر جانبی داروهایی مثل آنتی هیستامین ها، ضد احتقان ها، ضد دردها و داروهای مدر 
بروز می کند.  وی اضافه کرد: بعضی مشکلات شایع همراه با خشکی دهان با گلو درد دائمی، 
احساس سوزش، مشکلات صحبت کردن، مشکل در بلع، گرفتگی و خشکی راه های هوایی 
بینی همراه است.  سماعی یادآور شد: در صورت عدم درمان، خشکی دهان می تواند دندان ها 
را دچار آسیب کند. در صورت عدم وجود بزاق کافی برای نرم و لزج کردن سطوح دهان، 
شستن غذا از دهان و خنثی کردن اسیدهای حاصل از پلاک، میزان پوسیدگی دندان ها 
افزایش می یابد.  این جراح دندانپزشک تاکید کرد: به منظور حفظ رطوبت دهان، روش های 
مختلفی توصیه می شود. آدامس ها و آب نبات های بدون قند جریان بزاق را تحریک می کنند 
و خشکی دهان را با استفاده از بزاق مصنوعی یا دهانشویه ها می توان بهبود بخشید.  سماعی 
با تاکید بر اهمیت رفع پلاک های دندانی در کاهش خشکی دهان گفت: در بین وسایل 
حذف پلاک امروزی، مجموعه ای از مسواک ها )برقی و دستی(، خمیردندان ها، نخ دندان 
و تمیزکننده های بین دندانی و دهانشویه ها وجود دارد.  وی خاطرنشان کرد: هنگام خرید 
محصولات مراقبت از دهان، ابتدا نظر دندانپزشک یا بهداشت کار دهان و دندان تان را جویا 
شوید و توصیه وی را بشنوید. آنها ممکن است نوع خاصی از محصول را به شما توصیه کنند یا 

نظر خود را در مورد محصولی که در حال حاضر استفاده می کنید، اعلام کنند.

۵

محققان موفق شدند از ضایعات کاغذ نوعی مایع مشتعل شونده تولید کنند که 
ترکیبات سمی به مراتب کمتری روانه محیط زیست و هوای تنفسی می کند.

 استفاده از مایعات مشتعل شونده در مواردی نظیر راه اندازی آتش در سفرهای تفریحی کاربرد 
زیادی دارد اما کاربرد این مواد چندان هم با محیط زیست همخوانی ندارد.

 این دسته از مواد معمولا از ترکیبات نفتی مشتق می شوند که در حین سوختن، مواد سمی 
تولید می کنند. 

اکنون تیمی از دانشمندان هنگ کنگی و مجارستاتی به راه حل مؤثرتری دست یافته اند. آنها 
مایع مشتعل شونده ای از ضایعات کاغذ تولید کرده اند که از هر حیث نسبت به مایعات قبلی 

برتری دارد. 
دانشمندان از اسید سولفوریک به عنوان کاتالیزور استفاده کرده و ضایعات کاغذ را به اسید 
levulinic و اسید فورمیک تبدیل کرده اند که در ادامه از آنها ترکیبی موسوم به GLV به 

دست می آید.
 GLV خالص در حین سوختن شعله ای که حاوی ترکیبات سمی باشد تولید نمی کند و به 
همین دلیل می توان از آن در چراغهای تأمین روشنایی منازل برای ساعتهای متوالی نیز استفاده 

کرد، بی آنکه نگرانی درخصوص تولید دود و بوی نامطبوع وجود داشته باشد. 
پیش بینی می شود این ابتکار جدید به زودی به مرحله تولید انبوه و تجاری برسد.

دانمارک به دنبال سفر به فضا از میان آب

تولید صنعتی تورهای قفس پرورش ماهی در دریا توسط محققان کشور

امیدی تازه برای درمان و پیشگیری  از بیماری های نابیناکننده  چشم
محققان دانشگاه جانز هاپکینز و دانشگاه مریلند در پژوهشی جدید با بررسی 
سلول های انسانی رشد داده شده در آزمایشگاه اعلام کرده اند که مهار کردن 
پروتئین رشد رگ خونی دوم همراه با پروتئین شناخته شده  VEGF، روش 
جدیدی برای درمان و پیشگیری  از بیماری های نابیناکننده  چشم ناشی  از دیابت 

است.
 رتینوپاتی دیابتی، شایع ترین علت از دست دادن بینایی در بزرگسالان است. بیماری های 
چشم در افراد دیابتی زمانی رخ  می دهد که عروق  خونی طبیعی در چشم ها در طول 
زمان با عروق  خونی غیرطبیعی و شکننده جایگزین می شوند که این عروق با ترشح مایع 
و خونروی به درون چشم موجب آسیب دیدن شبکیه  حساس به نور و در نتیجه کوری 

می  شوند.
 محققان می گویند: بستن رگ های خونی چشم با لیزر، موجب حفظ دید مرکزی 
می شود، اما اغلب این کار، قربانی شدن دید محیطی و دید در شب را نیز در پی دارد. 
و   aflibercept و   ranibizumab  - شده اند  تولید  تازگی  به  که  دارو  تعدادی 
bevacizumab - می توانند با مهار عملکرد VEGF، عامل رشدی که به عنوان بخشی  
از زنجیره  پیام رسانی در واکنش به میزان پایین اکسیژن در شبکیه رها شده و باعث 
تحریک رشد رگ های خونی جدید و اغلب غیر طبیعی می شود، این رگ های خونی را 
درمان کنند. اگر چه این داروها پیشرفت رتینوپاتی دیابتی تکثیری را کند کرده، ولی به طور 

قابل اطمینانی از آن جلوگیری نمی کنند.
 محققان میزان مهار کردن پروتئین رشد رگ خونی دوم همراه با پروتئین VEG را در 
نمونه های آزمایش مایع چشمی افراد سالم، افراد مبتلا به دیابت بدون رتینوپاتی دیابتی و 

افراد مبتلا به دیابت دارای رتینوپاتی دیابتی با شدت های متفاوت آزمایش کردند.
 آنها می گویند: در  حالی  که میزان پروتئین رشد رگ خونی دوم در افراد مبتلا به 
رتینوپاتی دیابتی تکثیری تمایل به بالاتر  بودن دارد، اما برخی از مایعات آنها رشد کمتری 
نسبت به افراد سالم داشته اند. اما حتی میزان مایع دارای پروتئین رشد رگ خونی دوم 
همراه با پروتئینی کم از بیماران مبتلا به رتینوپاتی  دیابتی تکثیری موجب تحریک رشد 
عروق خونی در سلول های رشد داده شده در آزمایشگاه شده است و اگرچه به وضوح 

VEFG نقش مهمی در رشد رگ های خونی ایفا می کند اما تنها عامل مؤثر نیست. 
به گفته آنها مجموعه ای از آزمایش ها روی سلول های انسانی کشت داده شده در 
آزمایشگاه و سلول  موش های آزمایشگاهی، پروتئین دومی به نام شبه آنژیوپوئیتین 4 

)angiopoietin-like protein4( را نشان  داده است. 
بر اساس این پژوهش هنگامی که محققان عملکرد هر دو پروتئین VEGF و شبه 
آنژیوپوئیتین4 را در مایع چشم افراد مبتلا به رتینوپاتی دیابتی پرولیفراتیو مهار کردند، به  
طور قابل  توجهی رشد عروق خونی در سلول های کشت داده شده در آزمایشگاه کاهش 

یافت.
 آنها می گویند: اگر دارویی را بتوان یافت که با ایمنی کامل عملکرد پروتئین دوم را 
 Eylea, Avastin(  در چشم بیماران مهار کند، ممکن  است در ترکیب با داروهای ضد

VEGF( برای جلوگیری از بیماری رتینوپاتی  دیابتی تکثیری مورد استفاده قرار  گیرد.
 در  حال  حاضر پژوهشگران روی نقش alp.4 در سایر بیماری های چشم مثل دژنراسیون 

ماکولا )M.D( تخریب پروتئین قسمت مرکزی شبکیه تحقیق می کنند.

خودکفایی کشور در ساخت
 مبدل های نیروگاهی

متخصصان نیروگاه رامین اهواز موفق به ساخت مبدل های نیروگاهی با کاربرد در 
صنایع نفت، گاز و پتروشیمی و سایر صنایع شدند.

مهندس سید علیرضا موسوی، مدیرعامل نیروگاه رامین اهواز با اشاره به اقدامات اخیر نیروگاه 
رامین در زمینه ساخت و بازسازی انواع تجهیزات و قطعات نیروگاهی اظهار کرد: اعتماد ملی 
به توان ایرانی و گام نهادن در مسیر خودکفایی در صنعت برق کشور طی سال های گذشته 
نهادینه شده و نیروگاه رامین اهواز با تکیه بر تخصص و تجربه کارکنان خود اقدامات مهمی 
را انجام داده که در آخرین اقدام خود با راه اندازی کارگاه مبدل سازی توانستیم در این زمینه 
نیز به خودکفایی کامل برسیم.  وی همچنین با اشاره به ساخت بیش از 50 هزار قطعه و 
تجهیزات نیروگاهی طی چهار سال گذشته از آمادگی این نیروگاه به منظور انتقال تجربیات 
و همکاری با سایر نیروگاه ها و صنایع کشور در این خصوص خبر داد.  مهندس غلامرضا 
چرخاب زاده، معاونت نگهداری و تعمیرات این نیروگاه نیز گفت: تجهیز و راه اندازی کارگاه های 
مختلف ساخت و بازسازی قطعات و تجهیزات نیروگاهی از رویکردها و برنامه های مدون ما 
طی سال های گذشته بوده و با توجه به تجارب گذشته و اهمیت موضوع، توانستیم با انجام 
تحقیقات و محاسبات فنی و تخصصی، برای اولین بار اقدام به راه اندازی کارگاه ساخت و 
بازسازی مبدل های حرارتی با تنوع و ظرفیت های مختلف کنیم.  وی گفت: نیروگاه ها به جهت 
دارا بودن ساختار فنی خاص، نیازمند بکارگیری انواع مبدل ها در سیکل تولیدی خود هستند 
که ساخت و بازسازی مبدل ها به دلیل ضرورت استفاده و تنوع شکل، هزینه های مستقیم و 
غیر مستقیم سنگینی را به نیروگاه وارد می کند.  وی با اشاره به مشکلات و محدودیت های این 
نوع مبدل ها نیز اظهار کرد: عدم وابستگی به نمونه خارجی و هزینه مناسب ساخت این مبدل ها 
و صرفه جویی چشمگیر ارزی و ریالی، کاهش زمان توقف های ناخواسته و افزایش پایداری 
واحدها و رعایت دقیق تر استانداردهای متناسب با شرایط نیروگاه را می توان از مهمترین مزایای 
مبدل های ساخته شده عنوان کرد.  وی خاطرنشان کرد: مبدل های ساخته شده در این نیروگاه 

قابلیت استفاده در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی و سایر صنایع را دارا هستند. 

تولید مایعات مشتعل شونده از کاغذ

یک شرکت دانمارکی به دنبال ساخت سفینه فضایی 
و  فضا  به  انسان  ارسال  برای  ارزان قیمتی  و  کوچک 

بازگشت ایمن به زمین است.
 شرکت دانمارکی Copenhagen Suborbitals با نام 
اختصاری CS در وبسایت اختصاصی  خود، پروژه جدید ارسال 
 CS انسان به فضا را معرفی کرد.  مسئولان شرکت دانمارکی
معتقدند که ارسال انسان به فضا نیازمند تجهیزات گران قیمت 
فرامداری دولتی نیست، بلکه سیستم جدید قادر است تا به 
صورت بسیار ارزان قیمت تر نسبت به پروژه های دولتی، افراد را 
به فضا ارسال کند.  آنها در مورد برنامه های فضایی مدنظر خود 
اظهارکردند: شرکت در ابتدا قصد دارد تا چند پرواز آزمایشی را 
انجام دهد و پس از موفقیت  پرتاب های آزمایشی از گروهی از 

داوطلبان برای پرواز سرنشین دار دعوت به عمل آورد.
 محققان شرکت در مورد سیستم موشک موردنظر افزودند: 
با توجه به محدودیت های کشور دانمارک در زمینه فضایی، 
استفاده از جایگاه های زمینی امکان پذیر نیست. همچنین در 
بررسی های انجام شده مشخص شد که استفاده از تجهیزات 

نظامی پرتاب موشک نیز امکان پذیر نیست چرا که سیستم های 
پرتابگر نظامی برای پرتاب سرنشین دار کوچک هستند.  آنها 
پس از مطالعات بسیار بهترین گزینه موجود را پرتاب موشک 
از روی دریا اعلام کردند. در این سیستم، یک سازه فلزی 12 
تنی در آب ساخته خواهد شد که به کمک آن می توان عملیات 
انتقال و پرتاب را انجام داد.  مسئولان شرکت دانمارکی در مورد 
جزئیات برنامه پرتاب افزودند: هنگامی که مجموعه پلت فرم 
پرتاب و موشک به فاصله 231 کیلومتری از ساحل رسیدند، 
عملیات پرتاب از برج کنترل نظارت و انجام می شود.  طبق 
اعلام شرکت فضایی CS، نخستین عملیات آزمایشی پرتاب 
مشوک 9,3 متری با مشکلاتی همراه شد، به طوری که در 
ثانیه های اول پرتاب، موشک به طور ناخواسته ای زاویه 30 
درجه گرفت که مسئولان برج کنترل مجبور به خاموش کردن 
موتورها شدند. این حادثه درست 15 ثانیه پس از پرتاب به 
وقوع پیوست.  محققان شرکت در مورد جزئیات این حادثه 
افزودند: فشار بالای حاصل از سقوط موشک باعث پاره شدن 
چتر شد و موشک و متعلقات آن با سرعت 200 کیلومتر در 

ساعت به آب برخوردکرد که این حادثه خسارات سنگینی به 
 CS کپسول و متعلقات آن وارد کرد.  مسئولان شرکت فضایی
در مورد این حادثه اظهار کردند: با اینکه اولین عملیات پرتاب 
با حادثه همراه شد، اما به طور یقین اولین پرتاب آزمایشی 
شرکت موفقیت هایی را نیز به همراه داشت.  اولین دستاورد 
دانشمندان فضایی شرکت CS موفقیت در پرتاب موشک 
1630 کیلوگرمی از روی سکوی پرتاب شناور روی آب است.  
دومین موفقیت بزرگ شرکت نیز ساخت موشک یک مرحله ای 
است که با موفقیت از دریای بالتیک و با سیستم کنترل جدید 
به فضا پرتاب شد.  مسئولان شرکت در مورد برنامه های آینده 
این شرکت افزودند: دومین پرتاب آزمایشی این شرکت توسط 
موشک اختصاصی Nexø I & II با تجهیزات جدید مثل 
موتور هیبریدی و بالچه های هدایت موتور گرافیتی ارتقایافته به 
فضا ارسال خواهد شد.  آنها در مورد سفینه و کپسول ارسال 
انسان به فضا عنوان کردند: نخستین سفینه و کپسول موشکی 
با نام Spica در دست طراحی و ساخت است که به زودی قادر 

به ارسال انسان به فضا خواهیم بود.

معاون پژوهشی جهاد دانشگاهی واحد صنعتی امیرکبیر از برنامه توسعه دانش 
فنی کسب شده تورهای بدون گره قفس های پرورش ماهی در دریا و تولید صنعتی 

آن در این واحد جهاد دانشگاهی خبر داد.
مهندس علی بابایی، گروه پژوهشی تکنولوژی نساجی جهاد دانشگاهی واحد صنعتی امیرکبیر 
را تنها مرکز پژوهش و فناوری کشور در زمینه منسوجات صنعتی با 20 سال سابقه تحقیق، 
پژوهش و تولید صنعتی دانست و گفت: با برنامه ریزی مدیریت جهاد دانشگاهی واحد صنعتی 
امیرکبیر، این گروه بر اساس نیاز کشور به توسعه امنیت غذایی کشور با همکاری سازمان شیلات 
موفق به کسب دانش فنی تولید تورهای قفس های پرورش ماهی شده است و با حمایت معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری در مرحله تولید صنعتی و ارزیابی عملکرد میدانی این تورها 

در شرایط واقعی قرار دارد. 
وی به اهمیت تورهای مذکور اشاره کرد و یادآور شد: با توجه به محدودیت منابع آبی داخل 
کشور و وجود سواحل دریای خزر، خلیج فارس و دریای عمان، پرورش ماهی در قفس در 
اولویت های وزارت کشاورزی قرار دارد. تور یکی از بخش های اصلی قفس پرورش ماهی در 
دریا است که نقش مؤثری در حفاظت از سرمایه گذاری انجام شده و بهره وری پرورش ماهی، 

در این روش دارد، به طوری که با بروز کوچکترین مشکلی در تورهای بدون گره مصرفی، کل 
سرمایه، امکانات و زمان مصرف شده برای پرورش آبزیان محصور در قفس، از بین خواهد رفت.

 وی تصریح کرد: در حال حاضر این تورها از کشورهای اروپایی و چین وارد می شود که باعث 
بروز مشکلاتی برای فعالان صنعت شیلات شده است. تورهای وارداتی از اروپا، قیمت بالایی دارد 
و زمان تحویل آنها طولانی است، همچنین اغلب تورهای چینی کیفیت مناسبی برای استفاده 
در قفس های پرورش آبزیان در دریا را ندارد، لذا در هر دو حالت ریسک و هزینه های تولید 

صنعتی ماهی به روش پرورش در قفس، افزایش می یابد. 
معاون پژوهشی جهاد دانشگاهی واحد صنعتی امیرکبیر خاطرنشان کرد: نمونه تورهای تولید 
شده، آزمون های کیفی مکانیکی را با موفقیت پشت سر گذاشته اند. لذا با دانش فنی کسب شده 
ضمن تولید صنعتی، مراحل ارزیابی عملکرد میدانی این تورهای بومی شده در شرایط واقعی 
دریای خزر، با همکاری سازمان شیلات و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری توسط 

محققان و کارشناسان گروه پژوهشی تکنولوژی نساجی این واحد در دست پیگیری است.
 به گفته وی، اجرای این طرح، ضمن کمک به توسعه صنعت آبزی پروری کشور، نقش مؤثری 

در ثبات اشتغال ساحل نشینان و امنیت اقتصادی و غذایی کشور دارد.

بروز بیماری های کلیوی در نتیجه نقرس 
افزایش یافته است 

براساس شواهد موجود موارد بروز بیماری ها و نارسایی های کلیوی در نتیجه 
نقرس افزایش یافته که یکی از دلایل مهم آن، درمان نشدن به موقع یا درمان 

نامناسب نقرس است.
علی فرزادی فر فوق تخصصی روماتولوژی افزود: در شرایط سلامتی اسید اوریک در خون 
حل می شود و از طریق کلیه ها به صورت ادرار دفع می شود  ولی بالارفتن مقدار اسید 
اوریک در خون، براثر ازدیاد تولید  این ماده و یا عدم کفایت کلیه ها در ترشح و دفع کافی 
آن است.  وی با  بیان اینکه کاهش وزن و کاهش مصرف پروتئین های حیوانی می تواند 
در کاهش اسید اوریک مؤثر باشد، تصریح کرد: کاهش وزن موجب می شود که کلیه اسید 

اوریک را راحت تر دفع کند و در مقابل افزایش وزن این روند را مختل می کند. 
فرزادی فر تاکید کرد: براساس شواهد موجود موارد بروز بیماری ها و نارسایی های 
کلیوی در نتیجه نقرس افزایش یافته که یکی از دلایل مهم آن، درمان نشدن به موقع یا 
درمان نامناسب نقرس است.  وی یادآور شد: در واقع در موارد پیشرفته نقرس به کلیه ها 
دست اندازی می کند و موجب اختلال عملکرد کلیه می شود و در صورت درمان نشدن به 
نارسایی کلیه منجر می شود.  فرزادی فر با اشاره به اینکه نقرس در مردان شیوع بالاتری 
دارد، اظهار داشت: بروز نقرس در زنان قبل از سن یائسگی نادر است اما بعد از این سن، به 
علت تغییرات هورمون استروژن ممکن است دچار هیپراورسیمی ) بالارفتن اسید اوریک( 
و سندرم نقرس شوند.  وی خاطرنشان کرد: یکی از مهمترین اقدامات جهت پیشگیری از 
بالارفتن اسید اوریک خون، مصرف زیاد آب است که به کارکرد کلیه ها هم کمک می کند 

و لذا هر فردی لازم است که در طی شبانه روز حدود 8 لیوان آب بنوشد.

علائم تومور مغزی و راهکارهای درمان آن 
تومور مغزی دارای یک سری علائم می باشد و با تشخیص به موقع درمان آن 

تسهیل می شود.
دکتر محمدرضا معتمد، متخصص مغز و اعصاب گفت: تومورهای مغزی، دسته ای از 
بیماری هایی می باشند که توانایی درگیر کردن مغز را دارند و معمولا تقسیم بندی آنها بدین 
طریق می باشد: تومورهای اولیه و تومورهای ثانویه، تومورهای اولیه، تومورهایی هستند که 
از خود مغز رشد می کنند و به دو دسته به نام های تومور خوش خیم و تومور بدخیم تقسیم 
می شوند.تومورهای ثانویه یا متاستاتیک، از جای دیگر به مغز منتشر می شوند.  دکتر 
معتمد علائم تومورها را بدین طریق برشمرد: تشنج، عدم تعادل، سرگیجه، اختلال در 
بینایی، اختلال در تکلم، ضعف اندام ها و اختلالات حسی، اختلالات رفتاری، بی قراری.  
وی در ادامه گفت: بر اساس بررسی هایی که برای بیمار به عمل می آید، می توان به وجود 
تومور در وی پی برد ولی خوش خیم و یا بدخیم بودن آن علاوه بر روش های تصویربرداری 
مثل MRI یا سی تی اسکن است و تا حدودی به پزشک کمک می کند، اما تشخیص 
نهایی آن بر اساس پاتولوژی می باشد، بدین معنی که باید از تومور نمونه برداری و سپس 
بر اساس مشخصات میکروسکوپی تشخیص داده می شود.  دکتر معتمد گفت: تومورهای 
خوش خیم معمولا در قسمت اطراف خود، کپسولی به منظور جداسازی خود از قسمت 
مغز دارند، تا از انتشار به سایر قسمت ها جلوگیری شود، این تومورها معمولا قابل عمل 
جراحی می باشند.تومورهای بدخیم در اطراف خود هیچ گونه کپسولی ندارند و این امر 
باعث انتشار آنها به سایر نقاط می شود. معمولا درمان تومورهای بدخیم، با عمل جراحی 
موفقیت آمیز نمی باشد و لازمه ی درمان آنها استفاده از روش هایی نظیر رادیوتراپی و شیمی 
درمانی در موارد خاص می باشد.  دکتر معتمد در پایان گفت: تومورهای متاستاتیک نیز، 
تومورهایی هستند که باید ابتدا مکان اولیه ای که تومور از آنجا منتشر گردیده درمان شود 

و سپس به درمان محل وقوع که همان مغز است پرداخته شود.

یکشنبه -هشتم شهریور ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3804

 چندی پیش در خبرها آمده بود که برخی از دستمال های مرطوب به ماده مخدر 
LSD آلوده شده اند تا بتوانند در گروهی از دختران جوان یا نوجوان جرقه های اولیه 
اعتیاد را بزنند. به همین دلیل تصمیم گرفتیم در مورد دستمال های مرطوب و مزایا و 
معایب آنها و در کنارش درباره این ماده مخدر و میزان جذبش از طریق پوست مطلبی 

تهیه کنیم. با ما همراه شوید. 
 شاید برخی از دستمال های مرطوب با نام و نشانی غیرمعتبر، به عمد، آلوده به ماده توهم زای 
LSD شده باشند و شاید هم نه. اما در این تردیدی نیست که تقریبا تمام دستمال های مرطوب 
که حتی تولید برند های معروفی هم هستند، حاوی ترکیب های مضری هستند که می توانند 
بر محیط زیست و به دنبال آن بر سلامت ما تاثیر منفی بگذارند و به همین دلیل بهتر است تا 

جایی که ممکن است، استفاده از آنها را محدود کنیم.
  مزایای دستمال های مرطوب

دستمال های مرطوب به دلیل کاربردی و در دسترس بودن، همچنین به دلیل بوی خوب و 
لطافتی که دارند مورد علاقه بسیاری از افراد به خصوص خانم ها و مادران جوان هستند. 

 از نظر بسیاری از مصرف کنندگان، دستمال های مرطوب اقتصادی و به صرفه هستند و کاربرد 
آنها در هر شرایطی ساده است.   تولیدکنندگان ادعا می کنند استفاده از این دستمال ها باعث 
می شود حین شستشو در مصرف آب به میزان سه برابر صرفه جویی شود و چهار تا هفت برابر 
کمتر آب را آلوده می کند.  البته فراموش نکنید که مصرف کنندگان نمی دانند چه مقدار آب برای 

تولید دستمال مرطوب استفاده می شود.
معایب دستمال مرطوب

دستمال های مرطوب بر پایه آب و بدون الکل تهیه شده اند و برای اینکه دچار آلودگی های 
میکروبی نشوند، نگهدارنده هایی دارند که معروف ترین آنها فنوکسی اتانول است. این ماده 

شیمیایی خاصیت ضدمیکروبی دارد و از رشد باکتری ها پیشگیری می کند.  
برخی از انواع دستمال های مرطوب بهداشتی از 60 درصد پلی استر )مواد شیمیایی( و 40 

درصد سلولز تهیه شده اند. 
 متخصصان توصیه می کنند از انواع صددرصد سلولزی استفاده کنید، زیرا پلی استر، چهار 
برابر سلولز دی اکسیدکربن تولید می کند که برای محیط زیست مضر است. در ضمن به نوع 

نگهدارنده استفاده شده نیز باید توجه داشته باشید.
 تاکنون تحقیقات بسیاری در رابطه با فنوکسی اتانول انجام شده است. گرچه این ماده از سال 
2005 از سوی مقامات بهداشتی اروپایی مجوز استفاده گرفته است، اما به اثبات رسیده که برای 
کبد مضر است و می تواند برای سیستم عصبی و سیستم گوارشی و خون مشکل ساز باشد؛ 
به عنوان مثال این ماده و مشتقاتش می توانند باعث اختلال در عملکرد غدد درون ریز و آلرژی 
شوند.   حتی در سال 2003 محققان انگلیسی از ارتباط میان مصرف این نگهدارنده و ابتلا به 
سرطان پستان خبر دادند.  مواد مضر دیگر موجود در دستمال های مرطوب فتالات ها هستند. 
فتالات ها مولکول های شیمیایی ای هستند که به عنوان تثبیت کننده مورد استفاده قرار می گیرند.  
در اروپا تنها یک نوع از فتالات ها با عنوان دی اتیل فتالات استفاده می شود، اما بررسی ها نشان 
داده حتی این نوع از فتالات هم می تواند در رشد بیضه و کاهش قدرت باروری موثر باشد و باعث 

اختلال در میزان هورمون های کبدی شود. 
 تولیدکنندگان می گویند از این مواد در میزان استاندارد استفاده می شود تا مسمومیتی ایجاد 
نکنند، اما هنوز به اثبات نرسیده که آیا دوز پایین این ترکیب های شیمیایی می تواند بی خطر 
باشد یا نه.   به گفته متخصصان سرطان شناسی، همین میزان پایین از مواد سمی می تواند 
مخصوصا در دوران بارداری با تاثیر بر عملکرد غدد درون ریز زمینه ساز ابتلا به سرطان هایی باشد 

که 40 یا 50 سال بعد نمایان شوند. 
 به همین دلیل توصیه اصلی بر مصرف نکردن این نوع محصولات مخصوصا در دوران بارداری 
و کودکی است. متاسفانه آمار نشان می دهد طی بیست سال گذشته در اروپا، میزان ابتلای 

کودکان به سرطان افزایش یافته است.  
دستمال مرطوب برای پاک کردن کودک مناسب نیست

آ ژانس ملی امنیت دارویی و محصولات بهداشتی فرانسه هشدار داد، ماده شیمیایی فنوکسی 
اتانول موجود در دستمال های مرطوب، در کودکان زیر سه سال خطر ایجاد مسمومیت را به 

همراه دارد.
 محققان توصیه می کنند در تولید دستمال های مرطوب مخصوص پاک کردن کودک، نباید 
از این ماده شیمیایی استفاده شود و باید میزان غلظت این ماده در سایر محصولات بهداشتی 

ویژه کودکان از یک درصد به 0,4 درصد کاهش یابد. 
ماده فنوکسی اتانول قابلیت جذب بالایی دارد و از طریق پوست به بدن کودک نفوذ می کند. 
 اگرچه مصرف کوتاه مدت آن عوارض قابل توجهی ندارد و باعث ایجاد حساسیت های پوستی 

نیز نمی شود، اما مصرف مداوم آن باعث سوزش چشم ها می شود.
  برای پاک کردن آرایش چشم، از دستمال مرطوب استفاده نکنید

امروزه شیر پاک کن فراموش شده و به جای آن خانم ها از دستمال مرطوب برای پاک کردن 

آرایش استفاده می کنند. پاک کردن آرایش با استفاده از دستمال مرطوب شاید راه حل آسانی 
بنظر آید، اما متاسفانه عواقب منفی در پشت آن نهفته است. 

دستمال مرطوب باعث بوجود آمدن آکنه و چین و چروک پوست صورت می شود.
 تحقیقات نشان داده اند که دستمال مرطوب، پوست را کاملا تمیز نمی کند و آلودگی روی 
پوست جمع می شود. علاوه بر آن این مایعی که دستمال را مرطوب می کند، برای پوست ضرر 
دارد. وقتی آرایش چشم را با این دستمال مرطوب تمیز می کنیم، با انجام حرکت ناگهانی و 
خشن، چین و چروک های ریزی دور چشم ایجاد می شود و چون پوست اطراف چشم نازک 

است، باعث بوجود آمدن  قرمزی چشم ها، تورم و آکنه زیر پوستی می شود.
 بهترین راه برای پاک کردن آرایش صورت این است که چند ثانیه صورت را با آب خیس 

کنید. سپس با آب و صابون بشویید. با این کار به آسانی آرایش صورت پاک می شود.
  چند توصیه تکمیلی درباره دستمال های مرطوب

1- از دستمال های مرطوب تنها در مواقع ضروری استفاده کنید.
 2- در صورتی که امکان استفاده از آب و صابون را دارید، از این مواد به جای دستمال های 

مرطوب استفاده کنید.
 3- سعی کنید هنگام خرید، انواعی را انتخاب کنید که روی آنها قید شده از نظر آلرژی زا 

بودن کنترل شده اند.
 4- اگر برای پاک کردن ادرار و مدفوع کودک زیر سه سال از دستمال مرطوب در ناحیه 

تناسلی استفاده می کنید، بعد از آن با پارچه ای نمناک و تمیز محل را پاک کنید.
 5- از دستمال های الکلی بیش از حد استفاده نکنید، زیرا باعث خشکی شدید پوست 

می شوند.  
ماده مخدر LSD چیست؟

چندی پیش دکتر مجید ابهری ، آسیب شناس اجتماعی از فروش دستمال های مرطوب 
کننده اعتیادآور در بازار خبر داد و گفت: 

 »اخیرا با توجه به گسترش مبارزه پلیس مبارزه با مواد مخدر با قاچاقچیان، مافیای مواد 
مخدر تاکتیک های خود را عوض کرده و اقدام به تولید و عرضه اقلام جدید با تبلیغات کاذب 

کرده است. 
 یکی از این اقلام، دستمال کاغذی مرطوب کننده برای رفع خستگی پوست و جوان سازی 
آن است که توسط فروشندگان زن در اتوبوس ها، مترو و اماکن پر تردد بانوان تبلیغ و عرضه 

می شود.
 این دستمال های مرطوب کننده نه تنها موجب جوان سازی پوست نمی شوند، بلکه با ایجاد 

اعتیاد به مواد مخدر صنعتی باعث بروز بیماری های متعدد نیز خواهند شد.
 این دستمال ها بعد از دو بار استفاده اعتیاد ایجاد می کنند و دارای مواد مخدر »ال اس دی« 

از مشتقات آمفتامین هستند.«
 LSD یک ماده توهم زاست که بی بو و بی رنگ است و به اشکال مختلف مانند قرص های 
نقره ای و خاکستری رنگ، پودر سفید رنگ، کپسول، ژلاتین و مایع صاف و روشن وجود دارد. 

 گاهی دیده شده این ماده به صورت کاغذهای مربعی شکل کوچکی که روی آنها نقش و 
نگارهای مختلفی کشیده شده، به عنوان »کاغذ خشک کن« فروخته شده است.  

LSD را به شیوه های خوراکی، دخانی، استنشاقی و تزریقی مصرف می کنند. آثار فوری مصرف 
آن پس از یک ساعت ظاهر می شود و به مدت هشت تا دوازده ساعت باقی می ماند.

مزایا و معایب دستمال های مرطوب



اجتماعی 6

هشدار های 
انتظا می

از پارک کردن موتور سیکلت 
در مکان های خلوت و کم تردد  

پرهیز کنید.

مچ استرس تان را بگیرید
گاهی لازم است با استرس تان مچ اندازی کنید،خلاصه برای سلامت تان هم 
که ش�ده لازم است یا شما برنده شوید و یا تسلیم او شوید. نکته مهم درباره 
اس�ترس این است که یک دفعه ش�ما را از بین نمی برد، بلکه مانند خوره ای 
به تدریج زندگی تان را تحت تاثیر قرار می دهد. پس تا دیر نشده است، مچ 

استرس تان را بگیرید تا بیش از این شما را آزار ندهد. 
استرس حالت ناخوشایندی است که اگر آن را مدیریت نکنیم شما را مدیریت می کند 
و فشار شما را در دست می گیرد. مدیریت استرس با شناسایی منابع استرس در زندگی 
شروع می شود و این به راحتی امکان پذیر نیست. همیشه منبع استرس آشکار نیست و 
نادیده گرفتن استرسی که بر افکار، احساسات و رفتارتان القا می شود بسیار آسان است. 

علی نقی فقیهی روانشناس می گوید: استرس علل و عواملی است که روان انسان را تحت 
تاثیر قرار می دهد و باعث ناراحتی و مشکل می شود، معمولا باید در ابتدا موقعیتی که 
فرد در آن قرار دارد، شناسایی شود و مشخص شود فرد در این موقعیت در چه جایگاهی 
قرار دارد و از کجا احس��اس ناراحتی می کند و چه عاملی باعث ناراحتی او شده است، 
معمولا نگرش فرد اگر مثبت باشد به آسانی می توان آن مسئله را مورد تحلیل قرار داد 
و از فش��ار و عواملی که بر او ایجاد می ش��ود، خود را مصون نگه دارد و خود را به فضایی 
که برای آرامش ایجاد می کند، هدایت کند. معمولا شناخت های انسان اگر غلط باشد و 
یا شناخت های نادرستی باشد یا شناختی که با شناخت های دیگر همراه نباشد برای او 
استرس ایجاد می کند، به عبارتی از یک طرف یکسری از آگاهی ها باعث استرس می شود. 
معمولا عواملی که استرس ایجاد می کنند، این عوامل در واقع استرس زا نیستند بلکه نوع 
نگاهی که فرد به آن عامل دارد، می تواند خطرناک و منفی باشد و آسیب به فرد بزند و 

روان انسان را تحت تاثیر قرار دهد.  
چگونه استرس را مدیریت کنید؟

برای پیشگیری و کاهش استرس روش های مدیریتی را درک کرده و از آن ها استفاده 
نمایید به عنوان مثال مدیریت زمان  و اعتماد به نفس دو مهارت مهم در کاهش استرس 
هستند، زیرا بسیاری از مشکلات ناشی از فشارهای زمانی یا روابطی هستند که از طریق  

اعتماد به نفس بیشتر و رفتارهای کنترل شده قابل حل هستند.
 دست هایتان را بشویید

برای کم کردن استرس راه های بیشماری وجود دارد. برخی از این راه ها تنها در چند ثانیه 
بر سیستم عصبی بدن تاثیر می گذارند و آرامشی که به خاطر اضطراب از دست رفته به 
بدن شما برمی گردانند. کمک گرفتن از آب گرم یکی از این راه هاست. اگر اضطراب دارید، 
می توانید با یک دوش آب گرم حال خود را بهتر کنید یا در وانی که از آب گرم پر شده، 
چند دقیقه دراز بکشید و برای آرام کردن فکرتان تلاش کنید؛ اما در صورتی که امکان 
دوش گرفتن ندارید، می توانید تنها با شستن دست های تان با آب گرم یا چند ثانیه قرار 

دادن دست تان زیر چنین آبی، حال خود را بهتر کنید.  
ادا در بیاورید

برای رها شدن از استرس، گاهی چاره ای جز زشت شدن ندارید. وقتی که فشار روانی 
به بدن ش��ما حمله می کند، باید عضلات صورت، فک، گردن و س��رتان را رها کنید تا 
آرامش تان را دوباره به دس��ت بیاورید. نگران نباش��ید؛ کار پیچیده ای نیست. در خانه 
می توانید به همان ش��کلک درآوردن خلاصه اش کنید و با کمی ادا درآوردن حال خود 

را بهتر کنید.
 کرفس بجوید

چهره احمدرضا عابد زاده را یادتان هست؟ در مسابقات فوتبال همیشه با جویدن آدمس 
استرسش را کم می کرد. محققان می گویند شیوه او واقعا در کاهش اضطراب تاثیر دارد اما 
بررسی های آنها نشان می دهد که راه بهتری هم برای خلاص شدن از استرس وجود دارد.

شما برای رسیدن به چنین هدفی، باید دستگاه گوارش تان را فریب دهید و وانمود کنید 
که در حال غذاخوردن هستید. اگر یکی از نزدیکان شما اضافه وزن  داشته باشد، حتما 
دیده اید که وقت عصبی شدن بیشتر غذا می خورد یا به هله هوله خوری رو می آورد. چنین 
فردی دقیقا با کمک دستگاه گوارشی که مشغول هضم غذاست، برای آرام شدن تلاش 
می کند. در چنین شرایطی، شما می توانید با هویج، کرفس و خوراکی هایی از این دست 

دستگاه گوارش تان را فریب دهید. 
 خط  بکشید

وقتی در یک جلسه مهم با قلم و کاغذ حاضر شده اید و اضطراب دارید، تنها به نوشتن 
نکات مهم جلسه کفایت نکنید، روی کاغذی که جلوی تان گذاشته اید، نقاشی بکشید و 

خط  خطی کنید؟ این کار کمک می کند، استرس شما هر لحظه کمتر  شود. 
خودتان را بغل کنید

اغلب ما وقتی اضطراب داریم، به پناه بردن در آغوش مادرمان یا یکی از اعضای خانواده، 
آرام می گیریم اما اگر در لحظه ای که اضطراب به جسم و روان شما حمله ور شده تنهایید، 

می توانید با در آغوش گرفتن خودتان تنشی که عذاب تان می دهد را کم کنید.   
سالاد بخورید

وقتی که استرس دارید ممکن است میل تان به خوردن شیرینی یا سیب زمینی سرخ 
کرده چند برابر شود. مغز شمایی که با استرس درگیر هستید، بیشتر از هر زمانی دوست 
دارد قند یا کربوهیدرات را به خود جذب کند اما همیشه برای پاسخ دادن به این نیاز، 
قرار نیست سراغ هله هوله بروید. برای اینکه استرس به چاق تر شدن شما یا از دست رفتن 

سلامت تان ختم نشود، می توانید به سالاد خوردن رو بیاورید. 
 کفش هایتان را دربیاورید

اگر با رئیس تان بحث کرده اید و حس��ابی استرس دارید، پشت میزکارتان برگردید و 
بلافاصله کفش هایتان را در بیاورید. وقتی کفش پایتان اس��ت، گردش خون تان دچار 
اختلال می شود و استرس بدن تان هر لحظه بیشتر می شود اما اگر کفش ها را در بیاورید، 

اجازه می دهید پاهای تان نفس بکشند. 
استرس و یک تصمیم غلط

پژوهشگران در یک مطالعه جدید نشان داده اند که چگونه استرس می تواند نقاطی از مغز 
را که با توانایی کنترل شخص بر خود و تصمیم گیری ارتباط دارد، تحت تاثیر قرار دهد. 
معمولا تصمیمات مهم باید در شرایط استرس زا اتخاذ شوند. گاهی اوقات، این شرایط 
می تواند توانایی شما را در خویشتنداری به خطر اندازد که این نیز به نوبه خود می تواند بر 

فرایند تصمیم گیری تان تاثیر بگذارد.

چرا کودکان را از پدرشان می ترسانیم ؟! 
بی شک همه ما این ضرب المثل قدیمی را شنیده ایم که می گوید: "از محبت 
خارها گل می شود". مهرورزی و دوست داشتن موهبتی است که خداوند متعال 
در وجود تمامی انسان ها نهاده است. اما گاه به دلیل بی توجهی فراموشش می 
کنیم. گاه از محبت کردن خجالت می کشیم و در بسیاری موارد اثرات معجزه 

آسای مهر ورزیدن را از یاد می بریم. 
 بررسی های دینی و علمی به خوبی این مسئله را نشان می دهد که یکی از بهترین 
راه های تربیت فرزندان محبت کردن بدان هاست. والدین با نشان دادن علاقه خویش 
به فرزندان، می توانند آنان را در مسیر صحیح زندگی قرار دهند و خوب بودن را بدان ها 
آموزش دهند. استفاده از تنبیه، داد زدن، قهر کردن های پی در پی، توبیخ های مدام و ... 
در بسیاری موارد نه تنها کارساز نبوده بلکه کودک را به موجودی لجباز و خودسر تبدیل 
می کند. در حالی که استفاده از ابزار محبت می تواند تأثیرگذارتر باشد. از این رو در روایات 
اسلامی و سیره پیشوایان دینی تأکیدات فراوانی بر محبت کردن به کودکان وجود دارد. 
گو اینکه عشق ورزیدن و گرامی داشتن فرزند، از جمله وظایف والدین شمرده شده است. 

  پدرها بیشتر مواظب باشند! 
شاید مسئله محبت کردن به کودک امری کاملا عادی و بدیهی برای مادران تلقی شود. 
چرا که وجود مادران شرسته با عشق است و نادرند بانوانی که از ابراز علاقه به فرزندان 
خویش امتناع ورزند. اما این مسئله در بین پدران گونه ای دیگر است. بسیاری از مردان 

با وجود آنکه فرزند خویش را بسیار دوست دارند، محبت خویش را بدو ابراز نمی کنند.
  در بین بس��یاری از ما این گونه جا افتاده اس��ت که پدر باید نقش سلاح در تربیت را 
بر عهده گیرد. او باید چون ابزاری برای حساب بردن کودک عمل نماید. فرزندان باید از 
پدران خویش بترسند. به مادران ما آموزش داده اند که اگر فرزندت از فرمانی سرپیچی 
نمود و کار اشتباهی انجام داد با استفاده از جمله "به پدرت خواهم گفت" او را از ادامه آن 
رفتار بازداری. نتیجه چنین تفکری این خواهد شد که بسیاری از پدران خجالت می کشند 
در میان اقوام و در جامعه به فرزندان خود محبت کنند. دوست ندارند فرزند خویش را در 

جمع اقوام در آغوش کشند. او را ببوسند و با لحنی کودکانه با او صحبت کنند.
تعویض لباس بچه، دادن شیشه شیر به او و شستنش را کسر شأن می دانند. هیچ گاه 
قاشق غذا را در دهان او نمی گذارند. از بازی کردن با فرزند در ملأ عام خجالت می کشند 
و دوست ندارند آنچه عمیقاً در قلب خویش دارند ابراز نمایند. نتیجه این خواهد شد که 
فرزندان روز به روز از پدران خویش فاصله می گیرند و در نوجوانی و جوانی نمی توانند 
آنچه در س��ینه دارند به راحتی به پدران خود بگویند. بدین خاطر اس��ت که در اغلب 
خانواده ها رابطه مادران و فرزندان بسیار نزدیک تر و دوستانه تر از ارتباطی است که آنان با 
پدران خود دارند. در بهترین حالت ممکن فرزندان از مادران خود می خواهند که کلامشان 
را به پدران منتقل نمایند. و چنین ارتباطی بی شک زیبا نیست. این در حالی است که 
محبت کردن به فرزندان و به طور کلی کودکان مورد سفارش جدی ائمه )علیهم السلام( 

قرار داشته است.
 پیامبراکرم )صلّی الله علیه و آله و سلم( نیز می فرمایند: "فرزندان خود را کرامت کنید 
و با آداب نیکو با آن ها معاشرت نمایید تا آمرزیده شوید". )کزالعمال، ج 16، ص 456( در 
روایتی دیگر از ایشان آمده است: "هر کس کودک گریان خود را راضی کند تا آرام شود، 
خداوند از بهشت آن قدر به او می دهد تا راضی شود". )الفردوس، ج3، ص549، ح5715( 
لامُ( می فرمایند: "بدون تردید، خداوند بر بنده خود به خاطر شدّت  امام صادق )عَلیَْهِ السَّ

محبّت به فرزندش، رحم می کند". )کافی، ج 6، ص50( 
  در حدیثی دیگر از آن امام گزارش شده است: "موسی عرض کرد: پرودگارا ! کدام عمل 
نزد تو برتر است؟ فرمود: دوست داشتن کودکان، زیرا فطرت آنان را بر توحید و یگانگی 
خود آفریدم و آگر آنان را بمیرانم با رحمتم داخل بهشت می گردانم". )مستدرک الوسائل، 
ج 15( از بررس��ی سیره عملی آن بزرگواران به خوبی می توان روش های مختلف ابراز 
علاقه به فرزندان و کودکان را به دست آورد. پیامبر اکرم )صلی الله علیه و آله( به عنوان 
رئیس مکتب اسلام، بر خود لازم می دیدند تا علاوه بر بیان احکام دین، اخلاق را نیز در 

جامعه اصلاح نمایند.
ایشان اهتمام ویژه ای به کودکان و تربیت آنان داشته و زمانی را بدان ها اختصاص می 
دادند. در منابع روایی آمده است که پیامبر )صلی الله  علیه  و  آله( هر روز صبح بر سر فرزندان 

و نوادگانشان دست )نوازش( می کشیدند. )بحارالأنوار، ج104، ص99، ح75(
 و آنان را می بوسیدند و به یاران خود می فرمودند: "هر کس فرزند خود را ببوسد، خداوند 
ثواب برای او می نویسد و هر کس او را شاد کند، خداوند او را در روز قیامت شاد خواهد 

کرد". )کافی، ج6، ص49، ح 1( 
در روایات فراوانی گزارش شده است که ایشان حتی در هنگام عبادت نیز حواسشان به 

کودکان بوده و بدان ها محبت می نمودند.
این وظیفه هر پدر و مادری است که تا آنجا که برایشان مقدور است فرزند خویش را در 
آغوش گرفته و ارتباط لمسی با آنان برقرار نمایند. هر چه این ارتباط بهتر و قوی تر برقرار 

گردد در آینده نیز رابطه قوی تری بین والدین و فرزندان برقرار خواهد شد.
 پس هیچ گاه به بهانه هایی چون لوس شدن فرزند، بغلی شدن و دیگر عبارات غلطی که 
شنیده می شود خود و فرزندانمان را از این موهبت الهی محروم نسازیم. مفضل بن عمر 
گوید: بر امام موسی کاظم )علیه السلام( وارد شدم. دیدم آن حضرت فرزندش علی)بن 
موسی الرضا( را در دامان خود نشانده و او را می بوسد ...و گاه بر شانه اش می گذارد و گاه 
او را در آغوش می گیرد و می گوید: پدرم فدای تو باد! چه بوی خوشی دارد و چه اخلاق 

پاکیزه ای و چه روشن و آشکار است فضل و دانشت". )وسائل الشیعه، ج 18( 
  نتیجه

مهرورزی و ابراز علاقه به فرزندان بهترین راه برای برقراری ارتباطی عمیق با فرزندان است 
که از آن طریق می توان گام هایی اساسی و محکم در تربیت آنان برداشته شود. محبت 
کردن به کودکان باید به عنوان یک وظیفه به والدین و به ویژه پدران آموزش داده شود. 
پیامبر گرامی اسلام و ائمه )علیهم السلام( با سخنان و رفتار خویش به یاران خود آموزش 
می دادند که از محبت کردن به کودکان خجالت نکشند و در انجام این مهم پیش قدم 
بودند. ارتباط لمسی با نوزادان و کودکان آینده ای روشن تر را برایشان رقم خواهد زد و 

کانون خانواده را مستحکم تر خواهد ساخت. 
پس بیایید از دوست داشتن خجالت نکشیم و به فرزندان خود در هر سنی که هستند 
یادآوری کنیم که آنان بزرگ ترین سرمایه ما در هستی هستند. بوسیدن آن ها را فراموش 
نکنیم و دست نواز خویش را بر سرشان کشیم. تا نفس در سینه جاری است عشق بورزیم 

که شاید فردا دیگر دیر باشد.  

واکنش آموزش و پرورش به مغفول ماندن 
زنگ انشا و کتابخوانی در مدارس

مدیر کل فرهنگی و هنری آموزش و پرورش گفت: زنگ انشاء و کتابخوانی در 
مدارس اجرا می شود اما به طور رسمی تبدیل به یک زنگ نشده است؛ چرا که 

نیاز به تصویب شورای عالی آموزش و پرورش دارد. 
مهدی علی اکبرزاده درباره مغفول ماندن زنگ انشاء و کتابخوانی در مدارس، اظهار کرد: 

این موضوعات جزء برنامه های اصلی ما است و اجرا می شود.
 وی افزود: ممکن اس��ت در قالب یک زنگ خاص اجرا نش��ود، اما اگر زنگی در مدرسه 
اجرا ش��ود باید از طریق شورای عالی آموزش و پرورش بررسی و به سازمان پژوهشی و 
برنامه ریزی درسی ابلاغ شود تا در سرفصل های درسی دانش آموزان در مقاطع مختلف 

بگنجانند . 
مدیر کل فرهنگی و هنری وزارت آموزش و پرورش خاطرنشان کرد: اگر یک زنگ در 
مدارس ایجاد شود، باید زنگ دیگری کم یا تعدیل یابد و دستبردن به برنامه های آموزشی 

دانش آموزان به سادگی نیست. 
علی اکبرزاده بیان کرد: با جرات اعلام می کنم زنگ انشاء و کتابخوانی در مدارس از بعد 
پرورشی در همه مقاطع در حال اجرا است و برای تقویت این موضوع در سال تحصیلی 
94-93، انواع مختلف کتاب به مدارس ارس��ال کرده ایم و طرح 50 هزار نمایش��گاه در 
50 هزار مدرسه اجرا و برگزار شد. همچنین نمایشگاه یادیارمهربان با کمک شهرداری 

برپا شده است.
 وی عنوان کرد: موضوع نویسندگی و انشاء در استانهای مختلف نیز اجرا شده است و 
جشنواره های مختلفی در این باره برگزار کرده اند و مقوله انشاء و کتابخوانی با قدرت در 

معاونت پرورشی دنبال می شود. 
وی یادآور شد: اگر قرار باشد انشاء و کتابخوانی تبدیل به زنگ شوند، باید مورد بررسی 
کارشناس��ان قرار گیرد، البته این امر در حال انجام اس��ت و اگر شورای عالی آموزش و 
پرورش بررسی کند و به معاونت پژوهشی ابلاغ شود، به صورت رسمی در مدارس اجرا 

خواهیم کرد.

آیا تکنولوژی تنهاترمان کرده است؟ 

  ط�ی چند دهه گذش�ته، تنهایی به اتفاق�ی متداول 
تبدیل شده است و یک دلیل آن هم پیشرفت های اخیر 

تکنولوژی به نظر می رسد.
 درنتیجه این پیشرفت ها، انسان ها به طور متوسط در معرض 
تعداد زیادی انسان های دیگر قرار می گیرند. اما برخلاف گذشته 
ک��ه این ارتباطات به ص��ورت رودررو بود، در جامعه امروز اکثر 
این ارتباطات از طریق صفحه تلویزیون، کامپیوتر یا تلفن همراه 

صورت می گیرد. 
در این مقاله به این می پردازیم که این نوع کورکورانه از ارتباط 
یکی از دلایل اصلی احساس تنهایی انسان ، باوجود شلوغ بودن 

دورشان از آدم های مختلف است.
 اهمیت روابط انسانی

انس��ان ها به طور ژنتیکی از روابط معنادار با انسان های واقعی 
ارضا می شوند و درنتیجه از طریق این روابط فواید بسیاری به 

دست می آورند. 
بعنوان مثال، نوزادانی که بیشتر بغل می شوند، با بالا رفتن سن، 
رشد عضلانی بهتری داشته و سالم تر از بچه هایی خواهند بود که 

تماس فیزیکی کمی با آنها برقرار می شود.
 نمونه دیگر را در کسانی می توانیم ببینیم که دوستان زیادی 
دور و اطراف خود دارند. این افراد معمولاً شادتر و سالم تر هستند 

و بیشتر از افراد تنها عمر می کنند.
 دلیل این فواید ذهنی و فیزیکی هرچه که باشد، واقعیت این 
است که رابطه انسانی واقعی چیزی است که موجب تکامل ما 
می شود و بدون آن بدن و زندگی ما کم کم رو به نابودی می رود.

 نزدیکتر به هم اما دورتر
بااینکه تکنولوژی ارتباط جهانی را میسر کرده است اما به طور 
متناقضی روابط انسانی را کاهش داده است. نمونه خوب آن را 

می توانیم در یک خانواده متوسط ببینیم.
 درگذش��ته خانواده ها کنار هم می نشستند، شام می خوردند 
و حرف می زدند اما امروز معمولاً پشت تلویزیون می نشینند و 
بدون اینکه کلمه ای با هم رد و بدل کنند، غذایشان را می خورند.

 اگر هم حرف بزنند معمولاً درمورد چیز مهمی نیست چون 
هیچکس دلش نمی خواهد حواس��ش از برنامه ای که مشغول 

تماشای آن است، پرت شود.
 تازه این برای زمانی اس��ت که خوش ش��انس باشید، در اکثر 
م��وارد همدیگر را با یک »هیس!« س��اکت می کنند. خیلی از 
خانواده ها هم که اصلاً کنار هم نمی نشینند، زیرا غذاهای فوری 
به این معنی است که می توانند هر جا که باشند و هر زمانی که 

خواستند غذایشان را بخورند. 
متاسفانه، این تنهایی خودخواسته فقط به زمان شام محدود 
نمی شود، زیرا بعد از شام هر کدام از اعضای خانواده به راه خود 

می رود.
 معمولاً یا دوباره به س��مت تلویزیون برمی گردند، یا س��راغ 
اینترنت می روند، یا مشغول یک بازی کامپیوتری می شوند، به 
موسیقی گوش می دهند یا با تلفن همراهشان مشغول می شوند.

 نتیجه این حباب تکنولوژی این است که مردم ارتباط رودرروی 
کمتری پیدا کرده و ارتباطات آنها معمولاً غیرحضوری از طریق 

وسایلی مثل کامپیوتر و تلفن می شود.
 خستگی زندگی مجازی

باوج��ود این واقعیت که تکنولوژی امروز ب��ه ما این امکان را 
می دهد که با آدمهای مختلف در سراس��ر جهان ارتباط برقرار 
کنید اما در واقعیت هر چه تعداد دوست هم که در شبکه های 
اجتماعی مثل فیسبوک داشته باشید، همه آنها به یک نتیجه 
می رسند؛ حبابی تکنولوژیکی که شما را از روابط انسانی واقعی 

جدا می کند.
 وقتی از آدم های دیگر جدا شوید، احساس تنهایی خواهید کرد 
زیرا این دوستان مجازی نمی توانند به طور کافی نیازهای شما را 

در طولانی مدت برآورده کنند.  
دلیل این عدم رضایت این است که افراد از تکنولوژی به عنوان 
راهی برای پرت کردن حواس خودشان از احساساتشان استفاده 

می کنند.
 این باعث می شود در کوتاه مدت احساس شادی کنند اما در 
آخر این وسیله موجب خستگی آنها می شود زیرا نیازهای واقعی 

آنها را به طور کافی برآورده نمی کند.
 بعنوان مثال، تصور کنید کسی احساس تنهایی می کند اما 
به جای اینکه به ندای احساسش گوش دهد، حواس خود را از 

تنهایی اش با چت کردن آنلاین پرت می کند. 
برای همان لحظه ممکن است فرد تصور کند نیازش برطرف 
ش��ده اس��ت زیرا چت کردن با دوستان اینترنتی اش احساس 

تنهایی او را از بین می برد. 
اما با گذش��ت زمان، همین فرد شدیداً از این وضعیت خسته 
می ش��ود زیرا ه��ر چقدر هم که با دوس��تانش چت کند، آنها 
نمی توانند نیازهای اصلی و اساسی او را برآورده کنند؛ نیاز او به 

یک رابطه واقعی با تماس انسانی واقعی.
 هر چه زمان طولانی تری احساس تنهایی خود را نادیده بگیرد، 
دردناک تر خواهد ش��د و هرچه میل او به استفاده از آن وسیله 
منحرف کننده حواس بیشتر می شود. اگر این وضعیت ادامه پیدا 

کند، فرد کم کم دچار افسردگی خواهد شد. 
اگر تابحال آنلاین با کسی چت کرده باشید و بعد دوست داشته 
باش��ید با او ملاقات کنید، این همان احساس خستگی است 
که توصیف کردیم. زیرا چت کردن دیگر نیاز ش��ما را برآورده 

نمی کند. 
نمونه دیگر که نشان می دهد چطور روابط مجازی نمی توانند 
برطرف کننده نیازهای ما باشند را می توانید در قرارملاقات های 
اینترنتی ببینید. برای اکثر افراد مدتی آشنایی اینترنتی جالب 
به نظر می رسد اما در آخر این نوع رابطه برایشان راضی کننده 

نیست. 
به همین دلیل است که روابط اینترنتی معمولاً به ملاقات از 
نزدیک منجر می شود زیرا ارتباط از نزدیک تنها راه برطرف کردن 

این نیاز است.
    تاثیر تکنولوژی بر روابط اجتماعی

وقتی ارتباطی مجازی یا تلفنی برقرار می کنید، ارتباطتان بسیار 
محدودتر از ارتباط از نزدیک خواهد بود. بعنوان مثال، در حرف 
زدن آنلاین با کس��ی، استفاده از زبان بدن، لحن صدا و تماس 

چشمی وجود ندارد.
 درنتیجه این، هرچه ارتباط رودررو کمتری با دیگران داشته 
باشید، مهارت های ارتباطی تان ضعیف تر می شود. تاثیر ضعیف 
بودن این مهارت ها، ایجاد روابط معنادار و طولانی مدت در دنیای 

واقعی را برای فرد دشوار می کند.
 بعنوان مثال، بیان کلامی پیام برای فرد مشکل می شود، دیگر 
حرف های دیگران را درک نمی کند و نخواهد توانست اشارات 

غیرکلامی آنها را دریابد. 
تصور می کنید این خیلی دور از دسترس است؟ اینطور نیست، 
چون کس��انی هس��تند که در گفتگوهای واقعی هم از الفاظ 
اختصاری اینترنتی مثل )LOL - خنده با صدای بلند( استفاده 

می کنند.
 البته اگر با کسی صحبت می کنید که معنای این را می داند 
مشکلی نیست اما اگر اینطور نباشد، این یعنی به زبانی متفاوت 
صحبت می کنید زیرا آنها نخواهند توانست حرف شما را بفهمند.

 با اینکه این نمونه ای کوچک و غیرمتداول بود اما نشان می دهد 
چطور ارتباط کورکورانه می تواند به ارتباط انس��انی نزدیک در 

دنیای واقعی کشیده شود. 
آینده ای تنها؟

اگر روند ارتباطات کور را بسوی آینده طرح ریزی کنیم و فرض 
کنیم که این روند ادامه پیدا کند، در 20 30 سال آینده به سمت 

چه نوع جامعه ای پیش خواهیم رفت؟
 اگر نسل جدید بچه ها بیشتر زمان خود را به تماشای تلویزیون 
و بازی های کامپیوتری می گذرانند، چطور می توانند در آینده که 

بزرگتر شدند ارتباط درست برقرار کنند؟ 
و اگر نتوانند ارتباط درس��ت برقرار کنند، چطور می توانند با 

انسان ها روابط معنادار و طولانی مدت داشته باشند؟ آیا خواهند 
توانس��ت جنس مخالف را به سمت خودشان بکشانند؟ و اگر 

اینطور باشد، چنین روابطی چه مدت طول خواهند کشید؟
 بااینکه این هش��داردهنده به نظر می رسد اما علائم هشدار 
همه طرف ما وجود دارد و انسان های بیشتری درنتیجه آن تنها 

می شوند. 
تنها راه غلبه بر این تنهایی و جلوگیری از تنها شدن در آینده 

این است که دست از نادیده گرفتن احساساتتان بردارید.
 درمقاب��ل، یاد بگیرید به پیام هایی که احساس��اتتان برایتان 
می فرستند، گوش دهید و به طور مناسب به آنها پاسخ دهید. 

این چیزی است که در انتهای مقاله به آن خواهیم پرداخت.
 تکنولوژی بد نیست

قبل از اینکه به این برسیم که چطور با تنهایی مقابله کنید، 
می خواهیم روشن کنیم که تکنولوژی به خودی خود چیز بدی 
نیس��ت. تکنولوژی خنثی است. اینکه ما چطور از آن استفاده 

می کنیم خوب یا بد بودن آن را تعیین می کند. 
من به ش��خصه تصور نمی کنم که با تلف��ن حرف زدن، چت 
کردن آنلاین و اش��کال دیگر روابط مجازی بد باشد. این مقاله 
قصد ندارد این فعالیت ها را محکوم کند بلکه نکته ای که قصد 
داریم به آن اشاره کنیم خطرات احتمالی این فعالیت هاست، چه 

برای شما و چه برای جامعه به طور کل. 
ارتباط مجازی گاه به گاه در حد تعادل مشکلی ندارد.

اما اگر تکنولوژی بعنوان یک منحرف کننده حواس اس��تفاده 
شود و به شکل عمده ارتباطات شما تبدیل شود، آنوقت سلامت 
ذهنی و جسمی شما به اضافه زندگی اجتماعی تان شدیداً تاثیر 
خواهد گرفت.  بنابراین تا زمانیکه بیشتر روز خود را صرف ارتباط 
نزدیک با آدم ها می کنید، احتمال اینکه نتوانید ارتباط معنادار و 

طولانی مدتی بسازید بسیار کم خواهد بود.
 اما اگر بیشتر وقت خود را به ارتباط مجازی با آدمها اختصاص 
دهید، باید مراقب باشید که در آینده ممکن است حسابی تنها 
شوید. چرا؟ زیرا مهارت های اجتماعی لازم برای داشتن ارتباطات 

درست با دیگران را از دست خواهید داد. 
چیزی که شدیداً نگران کننده است، بالا رفتن تعداد کسانی 
است که ترجیح می دهند زمان خود را به صورت آنلاین بگذرانند 

تا اینکه در دنیای واقعی ارتباط برقرار کنند. 
اگر این وضعیت ادامه پیدا کند، که به نظر می رسد همینطور 
هم خواهد بود، به نقطه عطفی در جامعه خواهیم رس��ید که 

ارتباط از نزدیک چیزی مربوط به گذشته دور خواهد شد.
 اگر انس��ان ها با همدیگر رابطه برقرار نکنند، آنوقت آدم های 
کمتری همدیگر را ملاقات کرده، عاشق شده و بچه دار می شوند. 
در نهای��ت، این موجب پایین آمدن قابل توجه جمعیت جهان 

می شود.
 بااینکه در حال حاضر این مشکل بیشتر مربوط به کشورهای 
توسعه یافته است که می توانند انواع و اقسام تکنولوژی را برای 
مردم خود فراهم کنند اما هرچه این تکنولوژی ها پیشرفته تر 

شوند، خطرات آن بیشتر خواهد شد. 
از راهبرده��ای زیر ب��رای درک و واکنش بهتر به تنهایی تان 

استفاده کنید: 
1( احساس��تان را تشخیص دهید. تنهایی درنتیجه نداشتن 
رابطه معنادار در زندگی ایجاد می شود. ممکن است به این دلیل 
تنها باشید که دوستان زیادی ندارید یا احساس تنهایی می کنید 

چون عشقی در زندگی ندارید. 
2( معنای آن را به خاطر آورید. تنهایی به شما می گوید که باید 

کسی را پیدا کنید که نگرانتان باشد. 
3( تصمیم بگیرید چرا احساس تنهایی می کنید. دلیل اینکه 
دوستان زیاد یا عشقی در زندگی تان ندارید چیست؟ آیا به این 
دلیل که بیش��تر وقت خود را آنلاین می گذرانید نمی توانید با 
دیگران ارتباط برقرار کنید؟ آیا این فعالیت ها جلو شما را برای 

ملاقات آدمها از نزدیک و پیدا کردن دوستان جدید می گیرد؟
 4( برای تغییر احساستان چیزی پیدا کنید. اگر می خواهید 
دوس��تانی تازه پیدا کنید، باید برای آن تلاش کنید. این یعنی 
ت��ا می توانید با افراد مختلف ارتباط برقرار کنید و با آنهایی که 
دوست دارید روابطی صمیمی و نزدیک بسازید و فعالیت هایی 
که از آن لذت می برید را در کنار هم انجام دهید. به طور کلی 
هرچه ارتباطتان با دیگران کمتر باشد، احساس تنهایی بیشتری 

خواهید کرد. 
چکیده

تنهایی یکی از محصولات تکیه بیش از حد بر تکنولوژی است 
که خود بعنوان راهی برای مش��کلی که ایجاد کرده اس��تفاده 

می شود. 
هرچه زمان بیش��تری را صرف ساختن روابط مجازی کنید، 
یا تنهایی خودتان را با س��رگرمی های مختلف پر کنید، ایجاد 

ارتباطات معنادار واقعی برایتان دشوارتر خواهد شد. 
این ناتوانی برای ایجاد رابطه به احس��اس دردناک تنهایی به 
اضافه اعتیاد به وس��ایل منحرف کننده ح��واس )تکنولوژی(، 

خستگی و کلافگی ود ر نهایت افسردگی ختم خواهد شد.

آشفتگی در میدان اصلی شهر قم 

ساماندهی میدان مطهری؛ شاید وقتی دیگر

 گزارش/ زینب آخوندی

میدان مطهری که اصلی ترین میدان شهر قم محسوب می شود در حالی روزهای 
بسیار آشفته ای را می گذراند که طرح های ساماندهی اش سال هاست روی میز 

مدیران شهری خاک می خورد. 
اتوبوس ها کناره میدان توقف کرده اند. چند خودرو پشت چراغ قرمز ایستاده اند و یک سری 
دیگر عمود به میدان در حال حرکت هستند. تاکسی ها برای سوار کردن مسافر هر جایی 

می ایستند.
عابران پیاده از هر سوی میدان در هر جهتی که ممکن است، وجود داشته باشد در حال 
حرکت اند... حدود 20 نفر در یک ضلع میدان منتظر تاکسی ایستاده اند... منتظران اتوبوس 
هم چند قدم بالاتر این پا و آن پا می کنند... آن طرف تر پیرمردی گونی سیب زمینی روی 
دوشش گرفته و آن یکی هم خیار را با گاری به طرف میدان تره بار می برد... ساعت وسط 

میدان هم ایستاده، خوابیده و انگار به آشفتگی میدان می خندد...
شاید اگر به میدان مطهری قم لقب آشفته ترین میدان کشور داده شود، عنوان بی جایی 

نباشد. هر ساعتی از روز در این میدان می شود شلوغی و ترافیک افسارگسیخته را دید. 
طرح های ترافیکی هم که گاهی در شورای ترافیک تصویب و در این میدان اجرا می شود تا 

کنون نتوانسته از شدت آشفتگی و بی نظمی اش کم کند.
نارضایتی از وضعیت میدان مطهری را می شود در صورت تمام کسانی که در طول روز چه 
پیاده و چه سواره از آن عبور می کنند، دید. پلیس راهنمایی و رانندگی هم همیشه بیشترین 
نیروها را در این میدان به کار می گیرد و از خواهش و التماس تا جریمه و بازخواست... هر 
ابزاری که به گمانتان برسد برای نظم بخشی به این میدان استفاده می کند اما موفق نیست.

تونل مترو به زودی به نزدیکی میدان مطهری می رسد
آن طور که علیرضا خاکی، قائم مقام معاونت شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم به 
خبرنگار مهر می گوید، این نهاد میدان مطهری را فراموش نکرده و این میدان از سال 78 به 

عنوان یک منطقه مهم شهری در برنامه ریزی ها مورد توجه قرار گرفته است.
 به گفته وی دو مرحله برای میدان مطهری طرح تهیه شد که به طرح های 92 هکتاری 

معروف شده و قرار است خدمات مورد نیاز مردم و زائران را در اطراف حرم ساماندهی کند.
قائم مقام معاونت شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم می گوید در این سال ها امور 

آن طور که انتظار داشتیم پیش نرفت و به دلیل اهمیتی که این میدان دارد هر روز طرح و 
برنامه جدید برای آن مطرح شد که موجب شده هنوز نتوانیم شرایط مطلوب را در آن به 

وجود بیاوریم.
یکی از مسائلی که به این طرح ها اضافه شده ایستگاه منوریل و مترو است. میدان نو هم 
قرار است به عنوان یک مرکز چند منظوره خدماتی که مسائل اقامتی، سالن های همایشی، 

فضاهای ورزشی، تالارهای نمایش و ... را در خود جای داده در این مجموعه قرار بگیرد.
به گفته خاکی زیر سطح میدان هم ارتباط مترو و منوریل وجود خواهد داشت. با توجه به 
تأمین اعتباری که اخیراً برای متروی قم صورت گرفته، تونل مترو به زودی به نزدیکی میدان 

مطهری می رسد و ایستگاه باید احداث شود.
وی می افزاید: ایستگاه داخل شهری قطار هم قرار است داخل شهر بماند و صحبت هایی شده 
برای اینکه یک خیابان مستقیم از ایستگاه به میدان مطهری متصل شود که باز همین خیابان 

طرح های قبلی را به هم خواهد ریخت.
خیابان ساحلی باید دو سطحه شود

قائم مقام معاونت شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم با اشاره به اینکه گاراژهای انتهای 
خیابان هدف باید تملک شده و خیابان ساحلی باید دو سطحه شود اظهار داشت: قرار است 
پیش از رسیدن مسیرها به میدان مطهری ترافیک به زیر سطح رود و روی سطح مسیر 

پیاده رو محور باشد.
وی گفت: شهرداری و آستانه درصدد همکاری با هم هستند تا بتوانند میدان میوه و تره بار را 
تملک کنند. طرح های دیگر اطراف حرم را هم تعطیل کرده ایم چرا که همیشه یک نگاه از 

شهر به حرم داشتیم و قرار است پس از این نگاه از حرم به شهر حکم فرما باشد.
خاکی افزود: مسئله ساماندهی میدان مطهری از جایی پیچیده می شود که بدانیم مجبور 
هستیم این میدان را همان طور که در شهر فعال است اصلاح کنیم. در واقع شبیه یک 

جراحی بدون بی هوشی است که سختی زیادی دارد.
 معضل تملک بزرگ ترین مانع ساماندهی میدان مطهری

علیرضا اقبالیان، سرپرست شهرداری منطقه هفت شهرداری قم نیز در گفتگو با مهر هم 
معضل تملک و پیچیدگی های آن را بزرگ ترین مانع ساماندهی وضعیت کنونی در میدان 

مطهری می داند.
به گفته وی مالکانی که املاکشان در این میدان است رقم های عجیب و غریبی برای واگذاری 
املاکشان درخواست می کنند و از طرف دیگر ملک ها متراژ بالا هستند و مبالغ سنگینی را 

شامل می شوند.
مشکل دیگری که اقبالیان به آن اشاره می کند این است که گاهی یک ملک چند مالک دارد. 

همین کار شهرداری را برای تملک پیچیده تر کرده است.
او می گوید مالکان اگر راغب به سرمایه گذاری باشند می شود در مدت کوتاهی میدان مطهری 
را ساخت و سود خوبی نصیب مالکانش کرد اما در شرایط رکود اقتصادی همه دست به عصا 
راه می روند و کسی تمایل به انجام کار بزرگ ندارد. وضعیت میدان مطهری را می توان به 
عنوان یک نمونه مناسب از تأثیر بدی که ضعف زیرساخت ها بر فرهنگ شهروندی می گذارد، 

مطرح کرد.
وقتی فضای درستی برای پایانه های اتوبوس و تاکسی در نظر گرفته نشده و وقتی فضایی 
برای عبور عابر پیاده و خودروها وجود ندارد، طبیعی است که رفتار شهروندی هم به بدترین 
حالت خود می رسد. به نظر می رسد اگر مدیران گاهی پای پیاده در شهر سفر کرده و به 
عنوان یک عابر گذارشان به میدان مطهری بیفتد، عزمشان را در حرکت جدی تر در مسیر 

ساماندهی وضعیت این میدان راسخ تر کنند.
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رئیس جمهور تصریح کرد که دولت یازدهم در قدم اول 
سعی کرد در سیاست داخلی زخم جدیدی ایجاد نکند و بر 

زخم های گذشته مرهم گذارد.
والمسلمین حسن روحانی در نشست خبری  حجت الاسلام 
عصر روزگذشته خود با حضور خبرنگاران داخلی و خارجی ضمن 
گرامیداشت هفته دولت و یاد شهیدان رجایی و باهنر، گفت: دولت 
یازدهم در نیمه راه خود رسیده است و اگر بخواهم نیمه راه را برای 
دولت با یک جمله تبیین کنم خواهم گفت نیمه راه برای ایجاد 

آرامش و ثبات در بخش های مختلف جامعه بوده است.
وی با اشاره به اینکه ما دولت را در آغاز کار با مشکلات فراوان در 
بخش وحدت اجتماعی، سیاست خارجی،  مسائل اقتصادی به دست 
گرفتیم،  اظهار کرد: دولت همه تلاش خود را به کار گرفت تا به سمت 

دولتی مستقر و با ثبات حرکت کند.
روحانی افزود: دولت یازدهم در قدم اول سعی کرد در سیاست 
داخلی زخم جدیدی ایجاد نکند و بر زخم های گذشته مرهم گذارد 
و تلاش کرد روابط جنا ح ها، احزاب، گروه ها، اقوام، مذاهب، ادیان در 
کشور روابطی آشتی جویانه، مسالمت آمیز و برادرانه باشد و اگر شکاف 

اجتماعی وجود دارد تا احد امکان ترمیم شود.

امید است تا پایان دولت به تورم یک رقمی دست یابیم
وی با اشاره به اینکه دولت در زمینه فرهنگی سعی کرد فضا را 
برای خلاقیت ها و احیای اخلاق ، هنر و فرهنگ بهبود بخشد،  تصریح 
کرد: در این دو سال فضای آرام تری برای اصحاب فرهنگ و هنر، 
رسانه ها و دانشگاه ها و مراکز علمی و همچنین رابطه آنها با مراکز 
علمی جهانی فراهم شد تا در مسیر تعالی علم، دانش و هنر حرکت 

کنیم.
رئیس دولت تدبیر و امید با اشاره به اینکه دولت در حوزه اقتصادی 
تلاش بر آرامش بازار داشته تا نوسان های شدید و تند را در بازار شاهد 
نباشیم، خاطرنشان کرد: تورم را مهار کردیم تا به تورمی آرام و کاهنده 
و مستمر دست یابیم. چون اساس کار ما از ابتدا این بوده است که 
تورم کاهش مستمر داشته باشد و امید است تا پایان دولت به تورم 

یک رقمی دست یابیم.
روحانی با اشاره به این که در آغاز کار با رکود شدید مواجه بودیم 
یعنی در سال 91 رشد منفی 6,8 و در سال 92 رشد منفی 1,9 را 
داشتیم، گفت: همه تلاشمان را کردیم تا به رشد مثبت دست یابیم و 

در سال 93 از رکود خارج شدیم.
اقتصادی  لحاظ  به  سختی  سال  اینکه  به  اشاره  با  روحانی 
برای بسیاری از کشورهای دنیا است به خصوص کشورهایی که 
صادرکننده نفت هستند، تصریح کرد: به خاطر کاهش قیمت نفت 
برخی کشورهای صادرکننده حتی به تورم سه رقمی رسیدند و ما از 
نفت 110 دلاری به نفت 40 دلاری رسیده ایم که قطعاً در اقتصاد ما 

و حتی صادرات غیرنفتی تأثیرگذار خواهد بود.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه بسیاری کشورهای دنیا در ماه های 
اخیر با نوسان شدید اقتصادی مواجه شدند، گفت: اخیراً حتی کشور 
چین با رشد منفی در بازار سرمایه مواجه شد و با توجه به اینکه 

همه دنیا به هم متصل است و ما در منطقه ای هستیم که مشکلات 
امنیتی فراوانی در سال های اخیر داشته است ناامنی های منطقه نیز 
می تواند در مسائل اقتصادی تأثیرگذار باشد اما مسیر اقتصادی ما قابل 

قبول بوده است.

پروژه ایران هراسی در حال مرگ همیشگی است
روحانی اظهار کرد: در سیاست خارجی به آرامش،  ثبات،  تعامل 
مثبت با جهان و بازسازی چهره ایران در افکار عمومی دنیا دست 
یافتیم. امروز نگاه به ایران جور دیگری است و ایران بیش از همیشه 
در رسانه ها مطرح است در حالیکه کمتر شاهد بودیم که نام ایران به 
صورت مثبت مطرح شده باشد، اما امروز جزء مقاطع استثنایی است 
که نام ایران به عنوان یک کشور صلح خواه و تعامل گرا در دنیا مطرح 

می شود تقریبا ایران هراسی شرایط بسیار وخیمی را می گذراند.
وی ادامه داد: بعضی ها تلاش می کنند تا با تنفس مصنوعی ایران 
هراسی را زنده کنند، اما باید بگویم پروژه ایران هراسی در حال مرگ 
همیشگی است و ایران جایگاه خود را پیدا کرده و امیدوارم در زمینه 

مقابله با ایران هراسی و اسلام هراسی راهمان را ادامه دهیم.
روحانی با بیان اینکه در زمینه هسته ای پرونده پیچیده ای وجود 
داشت، تاکید کرد: ملت ایران توانست با یک حرکت خوب و منسجم 
به یک نقطه خوب و مطلوبی در پرونده هسته ای دست یابد البته ما 
در تمام زمینه  ها که موفق شدیم از جمله سیاست خارجی به خاطر 
این بود که تصمیم عجولانه نگرفتیم و از خرد جمعی استفاده کردیم 
همه جا پیروزی ما به خاطر وحدت ملی بوده است. مردم احساس 
کردند مسأله هسته ای جناحی نیست و ملی است وموفقیت به نفع 

کشور است.

اثر مساله هسته ای را در ماه های آینده شاهد خواهیم بود
وی اضافه کرد: در مسأله هسته ای قدم بزرگی برداشته شده و در 
حال نهایی شدن این روند هستیم. بعضی ها می گویند اثرش را نمی 
بینید، البته اثرش دیده خواهد شد اما برای ملموس تر شدن زمانی که 
قدم های نهایی برداشته و تحریم ها نیز برداشته شود در ماه های آینده 
شاهد آن خواهیم بود. طبیعی است که یک مقدار طول می کشد اما 
آنچه مهم است این است که آنچه بدست آوردیم اعتماد و امید بیشتر 

مردم در سایه امیدو اعتماد به دولت بود.
روحانی هفته دولت پیشرفت های کشور در دولت تدبیر و امید 
را در دو سال اخیر بسیار خوب دانست و گفت: در همه بخش ها 

پیشرفت های خوبی داشته ایم.
وی با اشاره به تحولات بسیار خوب در اقتصاد اظهار کرد: در 
بخش انرژی تولید گاز ما حدود 120 میلیون مترمکعب در روز 
افزایش پیدا کرد و تولید نفت از 7/2 به 9/2 رسید در پتروشیمی سال 
گذشته رشدبالای 9 درصد )6/9( داشتیم و 5/44 میلیون تن تولید 
محصولات پتروشیمی بوده است. در معادن نیز رشد قابل ملاحظه ای 

داشتیم و تحول مثبتی در آینده معدن خواهیم داشت.
وی در ادامه یادآور شد: در معضل آب کشور ما با خشکسالی 
مستمری مواجه بوده و امسال هم ادامه پیدا کرده و بعضی از استان ها 
بسیار خشک بوده اند ما حتی مشکلات زیادی برای آب آشامیدنی 
داشتیم که الحمد الله در حال عبور از آن هستیم. دولت سرمایه 
بسیار خوبی در زمینه تحصیل منابع جدید آب انجام داده و حتما این 
سرمایه گذاری که در این دو سال برنامه ریزی انجام شده در دولت 

قبل انجام نشده است.
رئیس دولت یازدهم اضافه کرد: امیدواریم با استفاده از سدها 
آبهایی که از کشور عبور می کند و خارج می شود و با شیرین کردن 
آب ها بر مشکل بزرگ آب فائق شویم. یکی از راه ها آبیاری تحت 
فشار است که در دو سال گذشته قدم های خوبی برای آن برداشته 
شده است. در زمینه کانال کشی ها و زهکشی ها در زیر سد ها و بهره 
بری از آب ها در زمین های کشاورزی قدم بسیار خوبی برداشته شده 

و 171 درصد افزایش در این زمینه داشته ایم. فقط در خوزستان و 
ایلام طرح ما در سال گذشته 44 هزار هکتار را تحت پوشش قرار داده 
و امسال 82 هزار هکتار را در این منطقه انجام خواهیم داد به علاوه 

که در سراسر کشور این طرح در حال اجرا است.
روحانی در بخش دیگر از صحبت های خود به پیشرفت ها در 
زمینه اجتماعی اشاره کرد و گفت: در مسائل اجتماعی حرکت خوبی 
را برای تحت پوشش قرار دادن مردم تحت بیمه درمانی شروع کرده 
ایم و در بهداشت و سلامت قدم خوبی برداشته شده و متخصصین را 
تقریبا به اقصی نقاط کشور رسانده ایم. تجهیزات بیمارستانی در حال 
نوسازی است و مخارج مردم در زمینه درمان کاهش پیداکرده و ان 

شاء الله این روند در طرح تحول سلامت ادامه خواهد داشت.
رییس جمهور همچنین تاکید کرد:  در این دو سال تلاش ما برای 
ایجاد ثبات و آرامش بوده است و در دو سال پیش رو تلاش ما برای 

ایجاد رونق، رشد و پیشرفت خواهد بود.

شاهد انتخابات، رقابتی تر 
و با احساس سلامت بیشتر خواهیم بود

روحانی با بیان این که در همه زمینه ها در دو سال گذشته 
اظهار کرد:  در سیاست خارجی،  آماده کرده ایم  را  مقدمات لازم 
سیاست داخلی، فرهنگ و اجتماع مقدمات لازم را برای رشد و رونق 
و پیشرفت آماده کرده ایم و ان شاء الله امسال شاهد یک انتخابات 

بسیار خوب نیز خواهیم بود.
رئیس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه ان شاء الله در زمینه رشد و 
رونق سیاسی در اسفند ماه شاهد انتخابات با مشارکت بسیار گسترده 
مردم خواهیم بود تصریح کرد:  ان شاء الله انتخاباتی شکوهمند و 

رقابتی تر و با احساس سلامت بیشتر داشته باشیم.
روحانی با بیان اینکه سالم بودن انتخابات یک موضوع است اما 
احساس سلامت مساله  دیگری است گفت: ان شاء الله احساس 
سلامت را نیز در انتخابات پیش رو خواهیم داشت و در این راستا 

همه نهادها باید دست به دست هم دهند.

قصد دعوا با هیچ نهاد و کسی را نداریم
روحانی با تاکید بر این که ما قصد دعوا با هیچ نهاد و هیچ کسی 
را نداریم خاطر نشان کرد:  همان طور که در گذشته گفتم من در 
انتخابات به عنوان مسئول اجرای قانون اساسی به وظایفم عمل 
خواهم کرد و ممکن است برخی خوشحال شوند یا خوشحال نشوند 

اما به هر حال ما باید مجری قانون باشیم و کاری به بقیه اش نداریم.
رئیس دولت تدبیر و امید با تاکید بر این که اجرای قانون وظیفه ی 
همه ماست گفت: ان شاء الله همه مردم نهادها و دولت مجری قانون 
خواهند بود و آثار آن را همه خواهیم دید. چون وقتی همه همدل و 
هم زبان باشیم در سالی که همدلی و همزبانی نامیده شده است آثار 

آن را مشاهده خواهیم کرد.

صحبت کردن از قانون و قانونمداری
 برای برخی تلخ به نظر می رسد

رئیس جمهور در پاسخ به سوال خبرنگار روزنامه اطلاعات مبنی 
بر راهکارهای دولت برای عبور از مشکلات اقتصادی و موانعی که بر 
سر راهش وجود دارد، گفت: اقتصاد ما از گذشته با مشکلات فراوان 
رانتی بودن،  انحصاری بودن و نفتی بودن روبرو بوده است و در بعضی 
از زمینه ها هم با حضور پررنگ دستگاه هایی که کار اقتصادی کردن 
چندان در شان  آنها نیست و همچنین عدم اجرای سیاست های کلی 

اصل 44 توسط دولت مواجه بوده است.
وی ادامه داد: در رابطه با سیاست های کلی اصل 44 قرار بود این 
سیاست ها به شکلی اجرا شود که بخشی از اقتصاد کشور غیر دولتی 
شود، نه اینکه فقط اسم ها را عوض کنیم و اقتصاد همچنان حکومتی 
و دولتی باقی بماند. دولت یازدهم کوشیده است تا واگذاری ها به 
شکل صد در صد به بخش غیردولتی انجام گیرد و این گام نخست ما 

در حل مشکلات اقتصادی بوده است.
وی گام دیگر دولت را در حل مشکلات اقتصادی ایجاد جریان 
آزاد اطلاعات درباره فعالیت های اقتصادی و استفاده از امکانات دولت 
الکترونیک دانست و گفت: لازم است که اطلاعات فعالیت های 
اقتصادی به طور کامل روی سایت ها قرار گیرد و همه مردم از آن 

آگاه باشند که خود این کار یکی از راه های مبارزه با فساد خواهد بود.
اگر صحبت از قانون گرایی حاشیه سازی است

متن، »انحصار« و »رانت خواری« است
روحانی با اشاره به اینکه صحبت کردن از قانون و قانونمداری برای 
برخی تلخ به نظر می رسد، اظهار کرد: نمی دانم چرا وقتی از قانون 
صحبت می کنیم برخی ناراحت می شوند و به مذاقشان خوش نمی 
آید که از قانونگرایی صحبت شود. قانون را باید برای همه یکسان اجرا 
کرد اما این گروه وقتی از قانون صحبت می شود می گویند حاشیه 
سازی نکنید با این حساب وقتی صحبت از قانونگرایی حاشیه سازی 

باشد حتما باید متن را انحصار و رانت خواری در نظر گرفت.

دولت در رفع تمام انحصارها و فسادها 
موفق نبوده است اما...

رئیس دولت تدبیر و امید با تاکید بر اینکه تنها راه پیشرفت کشور 
و حل مشکل اجرای قانون است افزود:  دولت در رفع تمامی انحصارها 
و فسادها موفق نبوده اما گام های بسیاری در این راه برداشته و 
برخواهد داشت و لازم است رسانه ها هم نقش مهم خود را در مبارزه 

با فساد ایفا کنند؛ رسانه هایی که آزاد باشند و از امنیت واحدی در 
مقایسه با یکدیگر برخوردار باشد نه اینکه برخی از نشریات هر چه 
بخواهند بگویند و تهمت و افترا بزنند و مشکلی هم برایشان پیش 
نیاید اما رسانه ای دیگر با کوچکترین خطایی توسط تمام دستگاه ها 

و نهادها مورد پیگرد قرار گیرند.
وی هدف اصلی دولت را ایجاد عدالت اجتماعی دانست و خاطر 
ایجاد عدالت  اصلی دولت  اقتصادی هدف  زمینه  نشان کرد: در 
اجتماعی است و طی این دو سال کوشیده ایم در بخش سلامت 
شرایطی را به وجود آوریم که وقتی مردم به بیمارستان ها و مراکز 
درمانی مراجعه می کنند با مشکلات کمتری روبرو شوند و در بخش 

تغذیه نیز به حل و رفع مشکلات توجه زیادی داشتیم.
وی همچنین هدف دیگر دولت را در کنار ایجاد عدالت اجتماعی 
جلوگیری از فسادها و انحصارها عنوان کرد و گفت: ما در بخش 
اقتصاد به اجرای برنامه ها توجه می کنیم و چندان به حضور اشخاص 
در راس دستگاه ها متکی نیستیم هر چند که تیم و ستادهای 
اقتصادی ما مشخص است ولی دولت بیشتر به برنامه محور بودن 

توجه دارد تا شخص محوری.

حاصل درآمد ارزی خوب گذشته تعطیلی 
دو هزار بنگاه صنعتی و بیکاری 500 هزار نفر شد

روحانی در پاسخ به سوال خبرنگار شبکه خبر در خصوص 
راهکارهای دولت برای پیشگیری از بدل شدن ایران به بازار مصرف 
کالاهای خارجی گفت:  ما در گذشته در آمد ارزی خوبی در اختیار 
داشتیم و بیش از 700 میلیارد دلار از این راه به دست آورده ایم، 
اما حاصل آن تعطیلی دو هزار بنگاه صنعتی و بیکاری 500 هزار 
نفر در بخش صنعت شد. ما طی سالهای گذشته تقریبا اشتغال 
خالص نداشتیم و ایران به بازاری برای مهندسین و کارگران خارجی 
بدل شده بود به شکلی که آن ها تولید می کردند و ما با پول نفت 

کالاهایشان را خریداری کرده و در بازار عرضه می کردیم.
وی با بیان اینکه ممکن است در شرایط فعلی نیز این مشکل 
گریبانگیر دولت شود، اظهار کرد: من از همه رسانه ها، دانشگاهیان و 
نخبگان و صاحب نظران کشور می خواهم که به شکل صریح و جدی 
به نقد ونظارت دولت مشغول شوند که ما نیز دچار چنین مشکلاتی 
نشویم و خود من نیز در جلسات ستاد اقتصادی دولت بارها گفته ام 
که در شرایط پساتحریم برای حضور سرمایه های خارجی در کشور 
شرایطی داریم که آن ها گمان نکنند ایران یک بازار هشتاد میلیون 

نفری است.
رئیس جمهور کشورمان ادامه داد:  من در دیدارهایم با مسئولان 
کشورهای خارجی بارها به صراحت گفته ام که سیاست ایران این 
است که سرمایه و تکنولوژی وارد ایران شود و در مشارکت با سرمایه 
داران ایرانی قرار گیرد و بخشی از بازار ایران، منطقه و جهان در اختیار 
هر دوی ما قرار گیرد تا هم جوانان مان صاحب شغل شوند و هم تنها 

ما یک کشور مصرف کننده نباشیم.
روحانی با بیان اینکه ما باید به جایی برسیم که از پول نفت تنها 
در بخش سرمایه گذاری استفاده کنیم، گفت: امیدوارم در آینده از 
پول نفت تنها برای سرمایه گذاری های اصلی در کشور استفاده کنیم 
و در آنچه که به واردات آن نیاز داریم به استفاده از پول ناشی از 

صادرات بپردازیم.
وی در ادامه با بیان اینکه معنای حضور خارجی ها در کشور باید 
تنها حضور سرمایه تکنولوژی و مشارکت با ایران باشد، اظهار کرد: در 
طول چهارماه اول سال جاری صادرات کشور بیشتر از واردات بوده 

است و تراز مثبت شده است.

بردن برجام به مجلس به نفع طرف مقابل است
رییس جمهور در ادامه نشست خبری خود در پاسخ به خبرنگار 
بلوکه شده، گفت:  پول های  واقعی  رقم  فارس درباره  خبرگزاری 
ارقام مختلفی بیان می شود که می تواند درست باشد. بعضی اوقات 
می گوییم کل ارزها چه مقدار است و یک رقم به دست می آید. بعضی 
اوقات رقمی هایی که برای صندوق توسعه ملی است محاسبه می شود 
و رقم دیگری به دست می آید و ممکن است ذخایر مربوط به بانک 
مرکزی رقم دیگری باشد. بخشی که برای دولت است و به داخل 

خزانه می آید رقم خیلی بالایی نیست.

وی همچنین در پاسخ به خبرنگار خبرگزاری فرانسه درباره 
مهاجرت جوانان و اینکه عده ای تردید دارند به ایران باز گردند، تاکید 
کرد: تکیه گاه اصلی ما نسل جوان و به ویژه نسل تحصیلکرده ماست. 
یکی از بخش هایی که می تواند برای سرمایه گذاران جاذبه داشته باشد 
توسعه نیروی انسانی است. قدیم می گفتند در ایران به اندازه کافی 
انرژی است و امروز بیشتر بحث نیروی فعال تحصیلکرده ما مطرح 
است. اولا نسل جوان ما امیدوار است چه آنها که در داخل هستند و 
چه آنها که به خارج سفر می کنند، البته اطمینان را در مقام عمل باید 
ایجاد کنیم و عملکرد دولت در این دو سال برای مردم و نسل جوان 

امیدوارکننده بوده است.
رییس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: وقتی نسل جوان می بیند 
یک معضل مهم در دولت با منطق و مذاکره حل شده، حس می کند 
در ایران اگر حضور داشته باشد زمینه فعالیتش بیش از سابق خواهد 
بود. ما در زمینه شرکت های دانش بنیان فعالیت های خوبی انجام 
داده ایم و باید به شما بگویم هر ماه تعدادی از متخصصین جوان ما از 
خارج از کشور باز می گردند و به نوعی مهاجرت مغزها معکوس شده 
است. هر چه شرکت های دانش بنیان فعال تر شوند نیروهای فعال در 

خارج از کشور را می توانند جذب کنند و به نیروهای داخلی امید 
دهند. این امیدواری قبل از حل مساله هسته ای ایجاد شده بود و با 
آمار و ارقام می گویم البته بعد از پرونده هسته ای زمینه برای این کار 

آماده تر خواهد شد.
روحانی در ادامه در پاسخ به سوال خبرنگار روزنامه کیهان درباره 
انتظار قانونی برای بررسی برجام به عنوان یک لایحه و ارائه آن به 
مجلس، اظهار کرد: طبق قانون اساسی اصل 77 و 125 که اصل 
77 را تبیین می کند می گوید که وقتی یک توافقنامه یا معاهده را 
رییس جمهور یا نماینده اش امضا می کند برای تصویب به مجلس 
می فرستند اما ما که چیزی را امضا نکردیم. آنچه امروز مطرح است 
مساله ای است که ایران قبلا آن را پذیرفته بود. بحث بر سر درست 
اجرا کردن ان پی تی و پادمان است که آیا ما درست اجرا کرده ایم یا 
نه؟ تمام مذاکرات نیز سر این بود و ایران تلاش می کرد این اتهام ناروا 

از بین برود و آنها بدانند که فعالیت ایران صلح آمیز است.

وی ادامه داد: امروز یک معاهده جدید وجود ندارد و در برجام هم 
گفته شده ایران به صورت داوطلبانه این کار را انجام می دهد. ضمن 
اینکه هیچ یک از کشورهای 1+5 برجام را پارلمان خود نبرده اند که 
ما ببریم. اگر برجام را به مجلس ببریم الزامی برای دولت می شود، 
یعنی کار را به نفع طرف مقابل انجام دهیم البته ممکن است برخی ها 
نظرشان این باشد که باید به مجلس برود اما در آن صورت چیزی 
را که تا به حال رییس جمهور و وزیر خارجه امضا نکرده اند باید امضا 
کنند یعنی الزاماتی را بر خودمان وارد کنیم که هیچ کشوری نکرده 

است.
رییس جمهور با بیان اینکه چرا می خواهیم از لحاظ حقوقی 
فشاری وارد کنیم که نیازی به آن نداریم، افزود: ما شبیه این توافق را 
در ژنو هم داشتیم منتهی زمان آن کوتاه مدت بود ولی آن زمان به 
مجلس نرفت تا تصویب شود. قبلا هم تفاهم هایی مثل »پاریس« و 
»سعدآباد« به مجلس نرفت و هیچ کس هم نگفت چرا. البته ممکن 
است بحث هایی مطرح باشد که نهادهایی برجام را بررسی کنند. از 
روز اول پرونده هسته ای تحت نظر شورای عالی امنیت ملی بوده و 
در زمینه برجام نیز بررسی های فراوانی در این شورا صورت گرفته و 
تقریبا مراحل نهایی را طی می کند. چیزی که طبق اصل 176 قانون 
تحت نظر شوراست و سیرش را طی می کند همان اصل حاکمی 

است که به عنوان رعایت قانون فرمودید.
ادامه نشت خبری رئیس جمهور، خبرنگار روزنامه مردم  در 
سالاری با اشاره به شعارهای انتخاباتی روحانی و زنده شدن امید 
بعضی از مردم برای رفع حصر محصورین از روحانی پرسید که آیا 
واقعا این کار در توان دولت است و دولت در این زمینه برنامه ای دارد 
یا خیر؟ که رییس جمهور در پاسخ گفت: تلاش دولت از ابتدا بر این 
بوده که در داخل جامعه همه احساس آرامش بیشتری کنند. اگر 
موضوعی در گذشته بوده و می توانیم طبق قانون به آن پایان دهیم 
باید به آن پایان دهیم. ادامه مشکل در جامعه صرف نظر از اینکه حق 
با هر کسی بوده درست نیست و اینکه یک موضوع به یک مساله  دائم 

تبدیل شود کسی از آن سودی نمی برد.

مقام معظم رهبری فرمودند خوب شد
 این مساله هسته ای تمام شد

وی ادامه داد: همه باید تلاش کنیم قانون اجرا شود اما اینکه یک 
مساله را تبدیل به یک شعار دائم و مداوم کنیم به کجا می رسیم و 
نتیجه چه خواهد شد. اقتدار یک نظام و دولت این است که مسائل 
خود را سریعتر نهایی کند مثل مساله هسته ای. اگر بتوانیم هر چه 
سریعتر در چارچوب منافع ملی مسائل را نهایی کنیم به نفع ماست. 
مقام معظم رهبری نیز در این دیدار اخیر خود با هیات دولت فرمودند 

خوب شد این مساله هسته ای تمام شد.
روحانی با بیان اینکه اگر بتوانیم هر پرونده داخلی یا خارجی را 
در چارچوب مسائل ملی حل کنیم به نفع همه است، افزود: من در 
این زمینه در انتخابات هم به صراحت گفتم و صریح ترین بحث را در 
دانشگاه داشتم. آنجا گفتم برخی از مسائل کار دولت نیست و دولت 
به تنهایی نمی تواند آنها را انجام دهد اما می تواند مقدمات و شرایط 

امر را فراهم کند.

از گذشته درس بگیریم و نگذاریم انحراف تکرار شود
وی اضافه کرد: من تلاش خود را برای حل و فصل معضلات 
سیاسی و اجتماعی انجام دادم و در زمانش می توان راجع به 
آن توضیح بیشتری داد. واجب هم نیست که آدم همه چیز را 
اعلام کند و به نوعی پیش از موعد اعلام کردن یک مساله ، مثل 
چیدن میوه نارس است. باید تلاش کنیم به وحدت و همدلی 
برسیم البته از گذشته نیز درس بگیریم و نگذاریم انحراف تکرار 
شود اما باید حوصله به خرج دهیم تا در زمان مناسب به نتیجه 

برسیم.

نامحرمانه
محمدرضا شجریان بستری شد

گفته می شود: محمد رضا شجریان به علت بیماری در بیماستان کسری تهران بستری 
شده است. محمدرضا شجریان دیروز به علت مشکلات ریوی به دستور پزشک معالج در 
طبقه هفتم بیمارستان کسری بستری شد. گفتنی است در سال 86 نیز استاد شجریان 

تحت عمل جراحی ریه قرار گرفته بود و پس از یک هفته از بیمارستان مرخص شد.

قاضیِ رحیمی و احمدی نژاد بازنشسته شد
گفته می شود: قاضی شعبه 76 دادگاه کیفری استان تهران بعد از 34 سال خدمت 
در دستگاه قضایی بازنشسته شد.  قاضی سیامک مدیرخراسانی رئیس شعبه 76 دادگاه 
کیفری استان تهران، از یک شهریور ماه 94 و بعد از 34 سال خدمت بازنشسته شده است. 
این قاضی با سابقه دادگاه کیفری استان تهران که به پرونده های بسیار معروف و مهمی از 
جمله پرونده قضات کهریزک، محمدرضا رحیمی، محمود احمدی نژاد رئیس جمهور سابق، 
پرونده های متعدد مطبوعاتی، پرونده اختلاس از شرکت بیمه ایران و ... رسیدگی کرده است، 
از بازنشستگی خود ابراز خوشحالی کرد و در پاسخ به سئوال خبرنگار تسنیم مبنی بر اینکه آیا 
قصد ورود به حرفه وکالت را دارد یا خیر گفت: به هیچ وجه قصد ورود به حرفه وکالت را ندارم.

احتمال غرق شدن توکیو و سنگاپور!
گفته می شود: کارشناسان محیط زیست  و علوم زمین شناسی هشدار می دهند: 
احتمال دارد شهرهای بزرگی مانند توکیو و سنگاپور بر اثر پدیده گرم شدن زمین ناپدید 
شوند. با توجه به مطالعات اخیر، افزایش بیش از یک متر سطح آب های آزاد در فاصله 
100 تا 200 سال آینده اجتناب ناپذیر است. »میشائل فرایلیش«، رئیس بخش مطالعات 
جوی و زمین شناسی در آژانس فضایی ناسا ادامه این روند را تهدیدی برای زیر آب رفتن 
مناطق کم ارتفاعی مانند ایالت فلوریدای آمریکا و شهرهای جزیره ای و بزرگی مانند توکیو 

و سنگاپور می داند.

تکذیب ارتباط ایران با پ.ک.ک
گفته می شود: سفیر جمهوری اسلامی ایران در جمهوری آذربایجان، اخبار برخی 
رسانه ها مبنی بر حمایت ایران از »پ.ک.ک.« را تکذیب کرد. محسن پاک آیین در گفت وگو 
با خبرنگار سامانه هفته ایچی در پاسخ به پرسشی در مورد اخبار برخی رسانه های غربی 
مبنی بر حمایت ایران از »پ.ک.ک.«، ضمن تکذیب این قبیل اخبار گفت: مناسبات ایران 
با ترکیه استراتژیک است و خواست ما همواره این است که در ترکیه همواره ثبات و امنیت 

حاکم باشد.

زنان و مردان مصنوعی در راه!  
گفته می شود: شرکت های چینی، فقط به فروش خود فکر می کنند و این بار 
عروسک های انسان نمای تولیدی آنها به پشت مرزهای کشور رسیده است. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران، این روزها عروسک های انسان نمای چینی به صورت گسترده در بازار 
کشورهای اسلامی در حال توزیع است و این مساله جای نگرانی دارد چراکه باعث می شود 
با از بین رفتن ارزش ها و تخریب افکار جوانان بنیان خانواده ها سست شود! ه گفته صاحب 
شرکت تولید کننده این محصول، هدف از ساخت این عروسک های انسان نما کمک به 
جامعه بشری است، به خصوص جوانان بعضی کشورها که در محدودیت به سر می برند!! 
تاکنون این محصول ضد انسانی در سطح گسترده، گریبان جامعه ما را نگرفته اما به شکلی 
متراکم در پشت مرزها صف کشیده است و با توجه به داغ بودن بازار سیاه قاچاق کالا حضور 
آن در ایران بعید نیست و زنگ هشدار آن چندی پیش برای مسئولان به صدا درآمده است.

شیوع ویروس کرونا در عربستان جدی است
گفته می شود: شیوع بیماری کرونا در عربستان بویژه در شهر ریاض جدی است و 
تیم های پزشکی ایران برای پیشگیری از ورود این بیماری به ایران آماده باش هستند. همه 
گیری چشمگیری از بیماری کرونا در عربستان شکل گرفته و بویژه شهر ریاض در این 
کشور با شیوع بالای این بیماری مواجه است. این بیماری در بسیاری از شهرهای عربستان 
از جمله مدینه، مکه و جده البته با شیوع پایین تر وجود دارد. گفتنی است، تمام افرادی 
که از ایران به عربستان می روند، آموزش های لازم را برای پیشگیری از این بیماری را 
دریافت می کنند و بعد از بازگشت به کشور نیز تا دو هفته تحت نظر هستند، یک تیم فوق 
تخصصی نیز از طرف هیات پزشکی حج ایران به عربستان رفته و عنوان نماینده وزارت 
بهداشت، وضعیت این بیماری را در بین ایرانیان رصد می کند. وارد اولیه این بیماری در 
عربستان در سال 2012 میلادی بر اثر تماس با شتر یا مصرف لبنیات شتر، عامل بروز 

آن بود اما عمده موارد انتقال این بیماری در عربستان در بیمارستان صورت گرفته است.

سریال جدید مهران مدیری مجوز گرفت 
گفته می شود: در جلسه یکم شهریور شورای پروانه نمایش خانگی که با حضور 
اکثریت اعضاء برگزار شد، با عرضه فیلم های »آسمان محبوب« به تهیه کنندگی سیمافیلم 
و به کارگردانی داریوش مهرجویی، »رخ دیوانه« به تهیه کنندگی بیتا منصوری و به 
کارگردانی ابوالحسن داوودی، »عسطه / قسمت های 2 و3«  به تهیه کنندگی مهدی 
داوری و به کارگردانی مهران مدیری، » نقطه صفر« به تهیه کنندگی سوره و به کارگردانی 
امیرقاسم راضی، »یه خواب راحت« به تهیه کنندگی مسعود علیپور و به کارگردانی آرش 

قادری و »سوز گلاویژ« به تهیه کنندگی و کارگردانی یاسمن نصرتی موافقت شد.

پرداخت وام ۸۰میلیونی مسکن به مجردها 
گفته می شود: مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی ، با اشاره به پیشنهاد بانک مسکن برای 
حذف شرط تاهل در ثبت نام و پرداخت تسهیلات 80 میلیون تومانی مسکن، اظهارداشت: 
این درخواست بعد از بررسی در بخش اعتباری و اقتصادی بانک مرکزی به کمیسیون 
اعتباری ارائه خواهد شد .سید علی اصغر میرمحمد صادقی در پاسخ به این سوال که آیا 
شرایط سنی هم برای تسهیلات 80 میلیون تومانی در نظر گرفته خواهد شد، گفت: بانک 

مسکن پیشنهاد کرده که متقاضی حداقل 18 سال سن داشته باشد.

قلعه نویی به تبریز بازمی گردد؟ 
گفته می شود: بر اساس شنیده ها مدیران تراکتور که تیمشان نه خوب بازی می کند 
و نه نتیجه می گیرد، یک فرصت دیگر به تونی داده اند. اگر او نتواند در دیدار حساس با 
سپاهان اصفهان در هفته ششم که در فولادشهر برگزار خواهد شد نتیجه مطلوب کسب 
کند، به احتمال زیاد برکنار خواهد شد. گزینه جانشینی هم کسی نیست جز امیر قلعه نویی، 
سرمربی سابق استقلال و تراکتورسازی که تا پیش از این هم از چند تیم پیشنهاد داشته 
است. در واقع دیدار دو تیم سابق قلعه نویی به نوعی آینده کاری این مربی را مشخص می 

کند. شاید سرمربی سابق آبی ها با یک تیم سرخپوش به لیگ برتر برگردد.

چند ایرانی در سال ۹۳ متولد شدند؟ 
گفته می شود: دکتر محمداسماعیل مطلق مدیرکل دفتر سلامت جمعیت، خانواده و 
مدارس وزارت بهداشت گفت: در سال گذشته یک میلیون و 570 هزار نفر متولد شدند و 
جمعیت کشور نسبت به سال 92، 64 هزار نفر اضافه شد. یک میلیون و 730 هزار بارداری 

سال گذشته اتفاق افتاد که یک میلیون و 530 هزار مورد از آن منجر به فرزندآوری شد.

اختلاف ایران و روسیه بر سر قیمت »اس ۳۰۰«
گفته می شود: یک خبرگزاری روسی مدعی شد روسیه و ایران بر سر »قیمت« سامانه 
موشکی اس 300 به اختلاف رسیده اند. به گزارش عصر ایران اینترفاکس، ایران قصد دارد 
قرارداد سامانه موشکی اس 300 را با ارزش قرارداد سال 2007 امضا کند. ارزش قرارداد 
سال 2007 حدود یک میلیارد دلار بود. این در حالی است که روسیه به ایران پیشنهاد داده 
به جای خرید سامانه موشکی »اس 300 بی ام او«، سیستم های مدرن تر موسوم به »اس 
300 وی 4« )آنتی 2500( را به ایران بفروشد. بنابراین گزارش، روسیه تأکید کرده  سامانه 
موشکی اس 300 دیگر ساخته نمی شود، به همین دلیل در نظر دارد با افزایش ارزش 
قرارداد سیستم های موشکی قوی تری را به ایران بفروشد. ریاست جمهوری روسیه آوریل 

گذشته ممنوعیت فروش سامانه موشکی اس 300 به ایران را رفع کرد.

2۰مورد اعتراف زنجانی در اختیار ماست
گفته می شود: سلطانی عضو کمیته پیگیری پرونده بابک زنجانی در مجلس گفت: با 
توجه به اینکه ما توانسته ایم تا کنون چند بار با وی در کمیسیون جلسه بگذاریم و صحبت 
کنیم، شاید بتوانیم چیزهای بیشتری به پرونده اضافه کنیم. دست ما پرتر هست. ما اصلًا 
نمی دانیم مواردی که در اختیار دیگران است، با چیزهایی که ما داریم یکی است یا نه. این 
نماینده مجلس گفت: اما چیزی که وجود دارد، این است که مذاکرات ما با بابک زنجانی 
دست هیچ کس نیست و قوه قضاییه هم این موارد را ندارد. ما حدود 20 مورد اعتراف 
داریم که تنها در اختیار ماست، ولی نمی شود اینها را رسانه ای کرد، چون اگر زنجانی 
این را بداند، دیگر نمی شود از وی حرفی بیرون کشید. سلطانی درباره شایعاتی که پشت 
پرده دیدار نماینده ها با بابک زنجانی مطرح شده نیز گفت: اینها حرف هست و ما تنها می 
خواهیم تکلیف پرونده و حرف های گذشته ای که گفته و امروز همه را تکذیب یا حاشا 

کرده است، مشخص کنیم.

ناراحتی سالگادو از فردوسی پور جدی است؟
گفته می شود: میشل سالگادو بازیکن سابق رئال مادرید و تیم ملی اسپانیا، پنجشنبه 
شب به همراه روبرتو کارلوس میهمان برنامه 90 بود.به گزارش خبرآنلاین، عادل فردوسی 
پور در این برنامه تلاش کرد تا گفت و گویی متفاوت با این دو داشته باشد. او با پخش کردن 
تصاویری از برش های مهم زندگی این دو بازیکن، قصد دارد مصاحبه را به سمت و سوی 
خوبی هدایت کند اما پخش یک تصویر میشل سالگادو را به شدت ناراحت کرد. فردوسی 
پور صحنه ای را نشان داد که در آن سالگادو پای مدافع برزیلی حریف را می شکند. سالگادو 
در همان لحظه گفت که دوست نداشت این صحنه را ببیند. بعد از برنامه هم این بازیکن به 
شدت از پخش چنین تصویری دلخور بود. گویا این بازیکن حتی پس از بازگشت به هتل 
هم بسیار دلخور بود و گفت: »نباید چنین صحنه ای را پخش می کرد چون خاطره تلخی 
از آن دارم.« حتی مترجم سالگادو و کارلوس هم پس از تماس با یکی از مسئولان این برنامه 
از او خواست تا به عادل فردوسی پور بگوید که تصویری که پخش کرد تمرکز او را به هم 

ریخت و حتی تا صبح ناراحت بود.

دولت در رفع تمامی انحصارها و 
فسادها موفق نبوده اما گام های 
بسیاری در این راه برداشته و 

برخواهد داشت و لازم است رسانه 
ها هم نقش مهم خود را در مبارزه با 
فساد ایفا کنند؛ رسانه هایی که آزاد 
باشند و از امنیت واحدی در مقایسه 
با یکدیگر برخوردار باشد نه اینکه 
برخی از نشریات هر چه بخواهند 

بگویند و تهمت و افترا بزنند و 
مشکلی هم برایشان پیش نیاید اما 

رسانه ای دیگر با کوچکترین خطایی 
توسط تمام دستگاه ها و نهادها مورد 

پیگرد قرار گیرند

 امروز یک معاهده جدید وجود ندارد و 
در برجام هم گفته شده ایران به صورت 

داوطلبانه این کار را انجام می دهد. 
ضمن اینکه هیچ یک از کشورهای 

1+5 برجام را پارلمان خود نبرده اند که 
ما ببریم. اگر برجام را به مجلس ببریم 
الزامی برای دولت می شود، یعنی کار 
را به نفع طرف مقابل انجام دهیم البته 
ممکن است برخی ها نظرشان این باشد 
که باید به مجلس برود اما در آن صورت 
چیزی را که تا به حال رییس جمهور و 
وزیر خارجه امضا نکرده اند باید امضا 

کنند یعنی الزاماتی را بر خودمان وارد 
کنیم که هیچ کشوری نکرده است

ملت ایران توانست با یک حرکت خوب و منسجم به یک نقطه خوب 
و مطلوبی در پرونده هسته ای دست یابد البته ما در تمام زمینه  ها که 

موفق شدیم از جمله سیاست خارجی به خاطر این بود که تصمیم 
عجولانه نگرفتیم و از خرد جمعی استفاده کردیم همه جا پیروزی ما 

به خاطر وحدت ملی بوده است. مردم احساس کردند مسأله هسته ای 
جناحی نیست و ملی است وموفقیت به نفع کشور است

رئیس جمهور در نشست خبری:

بردن برجام به مجلس به نفع طرف مقابل است
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كمترين حسادت براى بدن، بزرگترين بيمارى است 
كه از شخص حسود آغاز مى گردد و به فرزندان او 
منتقل مى شود و از نزديكان به دورترها مى رسد.

یکشنبه - هشتم شهریورماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3804 روزنامه

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
موجب اجرایی صادر از شعبه 8 محاکم حقوقی قم که در اجرای احکام به شماره 5/94ج/226 ثبت گردیده له مونا لک زائی و علیه 
علی هیربد و سید مهدی طبای و حجت آزادگان که محکوم علیه محکوم است به پرداخت 300/000/000 ریال در حق محکوم له و 
تادیه حقوق اجرائی به صندوق دولت که محکوم لها در راستای استیفاء محکوم به اقدام به توقیف خط همراه 09128314228 متعلق به 
سید مهدی طبائی نموده که کارشناس 1/600/000 ریال ارزیابی نموده که مقرر گردیده امتیاز خط فوق الذکر در تاریخ 94/6/18 ساعت 
8 الی 8/30 صبح به آدرس قم، خ ساحلی، جنب زندان ساحلی، دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده 
حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد 
مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین قیمت را 
پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید 10 درصد ارزش مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از یکماه پرداخت نماید. این آگهی 

یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید. 
حسن کاظمی – دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم


